
کامیون داران با دریافت سوخت ارزان مخالفت کردند
خریــدار  لغــو معافیــت مالیات بر ســوخت 
رانندگان کامیون هــای ترانزیتی نــه تنها باعث 
معطلی کامیون ها در مرز بازرگان شــده که برای 
کامیون های ایرانی ورودی از مرز بلغارســتان به 

ترکیه نیز اعمال می شود.
تصمیم سختگیرانه کشــور ترکیه مبنی بر »لغو 
معافیت مالیات بر سوخت رانندگان کامیون های 
ترانزیتی« و اجــرای آن از روز شــنبه، ۸ دی تا به 
دیروز )شــنبه، ۱۵ دی( بیش از هزار کامیون را در 
مرز بازرگان معطل کرده اســت در حالی که سابق 
بر این و پیش از اعمال این قانون از ســوی ترکیه 
مرز بازرگان شــاهد تردد ۳۰۰ دستگاه کامیون به 
صورت روزانه بود. شــیوه اعمال این قانون به این 
شکل اســت که کامیون های ایرانی پس از ورود به 
ترکیه باید مالیاتی معادل ظرفیت باک ســوخت 
خود پرداخت کنند، که میــزان این مالیات ۱۵۵ 
درصد مالیات ویژه مصرف کننده در ترکیه تعیین 

شده است.
خبرهای رسانه های کشــور ترکیه حکایت از این 
دارد که این تصمیم توســط دولت ترکیه بر اساس 
اصل عمل متقابل اتخاذ شــده، بر همین اســاس 
طبق این قانــون، کامیون داران بــه ازای هر لیتر 
ظرفیت باک خود )اعم از اینکه پر یا خالی باشــد( 
۲۸ لیر یا به عبارتی برای هر باک »معادل ۶۰ تا ۸۰ 

میلیون تومان« مالیات پرداخت کنند.
پیگیری های ســرویس اقتصادی مهر از نهادهای 
ذی ربط بــرای تبییــن وضعیت موجــود تا این 
لحظه به نتیجه قابل توجهی نرســیده اســت؛ به 
عنوان نمونه روابط عمومی ســازمان راهداری در 
پاســخ به این پیگیری های مهر اعلام کرده است 
که این مســئله در حیطه وظیفه آنها نیست و باید 
از شــرکت پخش فرآورده های نفتــی موضوع را 
جویا شد. شــرکت پخش فرآورده های نفتی هم 
در پاســخ به پیگیری های مهر اعلام کرد که توقف 
کامیون دارها به حوزه آنها مرتبط نیســت و باید از 
سازمان راهداری و اســتانداری مربوطه جزئیات 

اعلام شود.
این چرخــه باطل و موکول کردن پاســخگویی از 

ســوی یک نهاد به نهاد دیگر، این برداشــت را در 
ذهن ایجاد می کند که نهادهای ذی ربط به دنبال 
شانه خالی کردن از وظایف و مسئولیت های خود 

در این حیطه هستند.
نتیجه دیگری از بررسی های تکمیلی در خصوص 
مشکل کامیون های ترانزیتی در مرزهای مشترک 
ایران و ترکیه بیانگر آن اســت کــه در پی تصمیم 
چند ماه قبل ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز کــه از طریق شــرکت پخــش فرآورده های 
نفتی از مرداد ماه سال جاری در خصوص سوخت 
اجرایی شده است، اعمال مصوبه »فول باک« برای 
رانندگان ترک صورت گرفته اســت. این در حالی 
است که حدود دو سال پیش از اجرای این مصوبه، 
این امر برای کامیون های ایرانی اعمال می شده و 
این کامیون ها به ازای هر لیتر ســوخت، ۵۵ هزار 

تومان به ترکیه پرداخت می کردند.
به دنبال این اقدام برای کامیون های ترک و اعمال 
مصوبه »فول باک« برای آنها، از همان زمان طرف 
ترک بــه وزارت امور خارجه ایــران اعلام کرد که 
نســبت به لغو این مصوبه برای کامیون های ترک 
اقدام شــود و در غیر این صورت آنها در نظر دارند 
عمل متقابل انجام دهند؛ امــا در نهایت مذاکرات 

به نتیجه نرســید و مصوبــه »فول بــاک« برای 
کامیون های ترک از طرف شرکت نفت در مرزهای 
مشترک با ترکیه اجرایی شد که بر این مبنا طرف 
ترک نیز عمل متقابل انجام داد و معافیت مالیاتی 
سوخت برای کامیون های ورودی ایرانی به ترکیه 

را لغو کرد.
حتی این مالیات برای کامیون های ایرانی ورودی 
از مرز بلغارســتان به ترکیه نیز اعمال می شود به 
نحوی که آنها از باقیمانده سوخت موجود در باک 
کامیون های ایرانی نیز به ازای هر لیتر ســوخت، 

۶۴ /۲۸ لیر مالیات دریافت می کنند.
پیگیری های خبرنگار مهر نشــان می دهد که به 
دنبال این اقدام متقابل و ترافیــک کامیون ها در 
مرزهای مشــترک با ترکیه، طی روزهای گذشته 
و برای جبران هزینه های مازاد کامیون های ایرانی 
و رفع ترافیک موجود در مرز و بر اساس تصمیمات 
شورای تأمین اســتان آذربایجان غربی، شرکت 
نفت تصمیم گرفته اســت تا بــرای کامیون های 
ایرانی به مقصــد ترکیه تا ۸۰۰ لیتــر و به مقصد 
کشــورهای اروپایی تا ۱۴۰۰ لیتر با قیمت دولتی 
هر لیتر ۳۰۰ تومان در نظر گیرد و مبلغ ۵۵,۰۰۰ 

تومان گرفته نشود.

خروج شدید نقدینگی از صندوق های درآمد ثابت

وند؟  پول های سرگردان به کجا می ر
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در آستانه بازگشت ترامپ به کاخ سفید
پیامدهای مهم سفر عراقچی به چین 

پزشکیان در مراسم دانش آموختگی دانشگاه علوم انتظامی:
وی انتظامی دژ محکم جامعه است   نیر

بدون رفع تحریم و کنترل تورم، ارز تک نرخی نمی شود
 ۳۰ تا۵۰ درصد مصارف بـودجه ای 

به راحتی قابل حذف است

دبیر انجمن قطعه سازان کشور عنوان کرد
ورت تزریق نقدینگی به بخش مولد کشور ضر

 کارشناس بازار تحلیل کرد
سه موتور محرک بازار سرمایه در فصل زمستان
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حوادث اخیر آمریکا، پشتوانه اجرای قوانین 
مهاجرتی ترامپ

حسین آجرلو، کارشــناس مســائل بین الملل  اقدامات تروریستی نظیر 
آنچه در آمریکا اتفاق افتاد در چند ســال اخیر و بخصــوص بعد از حوادث ۱۱ 
سپتامبر بطور متداولی در اروپا وآمریکا با شــدت و حدت های کمتری وجود 
داشته است.مطرح شدن مباحثی مثل گرگ های تنها و امثالهم که کار را برای 
سرویسهای امنیتی سخت می کند وجود داشته اســت و اینکه این اقدامات با 
یکسری تحولات در داخل آمریکا همزمان شــده را می توان به صورت ویژه تر 
نگاه کرد.البته این موارد قبلا هم وجود داشــته ولی بحــث خبری آن بخاطر 

تحولات اخیر بیشتر بولد شده است.
بحث دیگری که الان در آمریکا بیشــتر نزد دموکراتها مطرح است بحث های 

ضد مهاجرت است که الان پرُ رنگ شده و مهاجرت را تحت تاثیر قرار می دهد.

یادداشت

۶ الزام اجرای ارز چندنرخی

صفحه 5

یک نماینده مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: 
با توجه به تأکید برنامه هفتم توســعه، چاره ای 
جز حذف قیمت گــذاری دســتوری و نزدیک 

شدن قیمت های ارز به هم نداریم.
غلامحســین زارعی نماینده مجلس شــورای 

اســلامی با تاکید بر لزوم حــذف قیمت گذاری 
دســتوری اظهار کرد: طبق قانون برنامه هفتم 
توســعه، ما باید به ســمتی حرکــت کنیم که 
قیمت های دستوری را کمتر شاهد باشیم. یکی 
از مسائلی که در حوزه اقتصاد وجود دارد تفاوت 

در نرخ های مختلف ارز است که ناخواسته منجر 
به رانت هم می شود.

وی عنوان کرد: قرار بر این شــد که دولتمردان 
بازار تجاری ارز را راه انــدازی کنند و قیمت ها را 

به هم نزدیک کنند.

چاره ای جز حذف قیمت گذاری دستوری نداریم

پالايشگاه سوم شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای  ريالی يکپارچه از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

  آگهي فراخوان مناقصه عمومي  دو مرحله ای ریالی یکپارچه )نوبت دوم(  آگهي فراخوان مناقصه عمومي  دو مرحله ای ریالی یکپارچه )نوبت دوم(

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شناسه آگهی: 1858664
شرکت ملی گاز ایران

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

2003096433000064 شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران

 03/004/R3GL مناقصه شماره GL-4031202483-IR3 تقاضای شماره مناقصه و تقاضا 

آنالایزر برخط نقطه شبنم موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی

6/110/000/000 ریال  مبلغ تضمين شركت در فرایند ارجاع كار

تضمين شركت در فرایند ارجاع كار بصورت یكي از تضامين قابل قبول وفق آیين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هيات وزیران و مطابق شرایط مندرج 
در سامانه ستاد مي باشد كه می بایست قبل از تاریخ گشایش پاكتها به صورت فيزیكی تسليم خریدار شود و در سامانه نيز بارگذاری گردد. نوع تضمين شركت درفرایند ارجاع كار

مبلغ برآوردي مناقصه 122/186/345/000 ریال

7 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد. آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي كيفي در سامانه ستاد 

ظرف مدت 21 روز پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد. آخرین مهلت بارگذاري پاكات الف,ب,ج و مستندات ارزیابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد

استان بوشهر- شهرستان عسلویه- شركت مجتمع گاز پارس جنوبی- پالایشگاه سوم -امور كالا واحد خرید آدرس مناقصه گزار

بدیهی است كليه فرآیند برگزاری مناقصه الكترونيكی از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونيكی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه پيشنهاد های خارج از سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران 
بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الكترونيكی اقدام نمایند.مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن های 5037-07731315038 تماس حاصل فرمایند. 

تاریخ انتشار تاریخ نوبت دوم: 1403/10/17 تاریخ انتشار تاریخ نوبت اول: 1403/10/16

   روابط عمومي  - شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان

تجدید مناقصه عموميتجدید مناقصه عمومي
 یك مرحله اي بصورت فشرده یك مرحله اي بصورت فشرده

 شرکت ملی پخش فرآورده هاي نفتی ایران منطقه گلستان

شناسه آگهی: 1857656

نوبت اول

 شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران منطقه گلستان

شمار مجوز  - موضوع مناقصه
مبلغ پایه
)ریال(

مبلغ تضمين شركت در فرآیند 
ارجاع كار)ریال(

 مهلت دریافت اسناد از 
تاریخ بازگشایي پاكاتمهلت ارائه پيشنهادتاریخ جلسه توجيهيسامانه ستاد

2003091709000009
 تكميل كارهاي باقي مانده طرح توسعه انبار

نفت گرگان-بخش برق
34/600/175/1001/730/000/000

یك شنبه
1403/10/23

ساعت 15

چهارشنبه
1403/10/26

ساعت 12

چهارشنبه
1403/11/10

ساعت 15

شنبه
1403/11/13

ساعت 11

نوع تضمين
ضمانت نامه معتبر بانكي و یا واریز نقدي مبلغ ضمانت شركت در مناقصه به شماره شبا IR410170000002172588008004 نزد بانك ملي به نام شركت  ملي پخش 

فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان و شناسه ملي 10101122904
* تضمين شركت در فرآیند ارجاع كار باید به مدت سه ماه از تاریخ تسليم  معتبر باشد.

گرگان، خيابان جمهوري، روبروي هتل طهماسبي، شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان سالن جلسات منطقه تلفن 32421510 -017 و 32422601-017محل گشایش پيشنهادها

گرگان، ميدان مفتح، انبار نفت شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه گلستان واحد مهندسي تلفن 32424204 -017محل برگزاري جلسه توجيهي

شرایط عمومي و مدارك مورد نياز 

1-ارائه حداقل یك مورد رضایت نامه كاري پروژه مشابه در پروژه هاي نفت و گاز
2-ارائه گواهي تایيد صلاحيت فني رتبه 5 رشته نفت و گاز یا تاسيسات از سازمان برنامه و بودجه 

3-تصویر اساسنامه شركت و تصویر آخرین تغييرات مندرج در روزنامه رسمي 
4-ارائه گواهي صلاحيت ایمني براي پيمانكار برنده مناقصه در زمان عقد قرارداد الزامي است در صورت عدم ارائه سپرده شركت در مناقصه به نفع مناقصه گزار ضبط خواهد شد.

5-عدم ممنوع المعامله بودن در سطح كليه شركتها)در صورت محرز شدن، سپرده شركت در مناقصه به نفع مناقصه گزار ضبط خواهد شد(
*ارسال تمامي مدارك فوق به همراه قرارداد در سامانه ستاد الزامي مي باشد

نوبت اول روز دوشنبه مورخ 1403/10/17 و نوبت دوم روز چهارشنبه مورخ 1403/10/19تاریخ چاپ آگهي

- ارائه گواهي صلاحيت ایمني براي برنده مناقصه در زمان عقد قرارداد الزامي مي باشد در صورت عدم ارائه، ضمانت نامه ضبط مي گردد.توضيحات
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واردات آیفون همچنان بلاتکلیف

  بازار سیاه اجاره گذرنامه 
ونق گرفت ر



دستیار اجتماعی رئیس جمهور:

سیاست هایی که رفع تحریم را به تعویق انداخت، منجر به فقر گسترده شد

در آستانه بازگشت ترامپ به کاخ سفید

پیامدهای مهم سفر عراقچی به چین 

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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حوادث اخیر آمریکا، پشتوانه اجرای قوانین 
مهاجرتی ترامپ

حسین آجرلو، کارشناس مســائل بین الملل  اقدامات تروریستی 
نظیر آنچه در آمریکا اتفاق افتاد در چند ســال اخیــر و بخصوص بعد از 
حوادث ۱۱ ســپتامبر بطور متداولی در اروپا وآمریکا با شــدت و حدت 
های کمتری وجود داشته اســت.مطرح شدن مباحثی مثل گرگ های 
تنها و امثالهم که کار را برای ســرویس های امنیتی ســخت می کند 
وجود داشته اســت و اینکه این اقدامات با یکســری تحولات در داخل 

آمریکا همزمان شده را می توان به صورت ویژه تر نگاه کرد.
البته این مــوارد قبلا هم وجود داشــته ولی بحث خبــری آن بخاطر 

تحولات اخیر بیشتر بولد شده است.
بحث دیگری که الان در آمریکا بیشتر نزد دموکراتها مطرح است بحث 
های ضد مهاجرت است که الان پرُ رنگ شــده و مهاجرت را تحت تاثیر 

قرار می دهد.
بحث دیگر این است که کســانی که توهم توطئه دارند این حملات را 
یک روندی برای کلید زدن بحث مواجهه با مهاجــران در ابتدای روی 

کارآمدن ترامپ می دانند .
هرچه هســت اتفاقاتی که در اروپــا و آمریکا افتاد یــک زنگ خطر در 
حوزه امنیت در مقابل گروه های تروریستی است ،بخصوص اینکه بعد 
از ســرکوبی داعش و پیروزی های نســبی که این هواداران گروه های 
تروریستی در سوریه داشتند و تحرکاتی که حتی در پاکستان و روسیه 
ما شاهد آن هستیم نشان می دهد که شــاید گروه های تروریستی در 
بعُد جدید ورود و ظهور پیدا کرده اند که شاید با اتفاقات آمریکا بی ربط 

نباشد.
بحث مهاجرین در آمریکا مفصل اســت بخصــوص اینکه یک هندی 
تبار را مسئول بحث فناوری گذاشــته اند. در خصوص مهاجرین بحث 
های جدی وجود دارد حتی در بین حامیان ترامپ هم این بحث جدی 
شده اســت. حوزه تقابل با حوزه جدی بنام مهاجرت در آمریکا موافقان 
و مخالفان خاص خود را دارد وقتی وارد جزئیات می شــویم می بینیم 
خود این بحث منشا یک سری تحولات است.الان غول های تکنولوژی 
اکثر نیروهای خودشان را از متخصص های مهاجر بکار گرفته اند. حتی 
ایلان ماسک نیز اصالتا مهاجر است.الان در آمریکا دارند بحث قانونمند 
کردن ورود ایــن متخصصان را مطرح می کنند و بیشــتر جلوگیری از 
مهاجرت های دســته جمعی را مطــرح می کنند و مخالــف این گونه 

مهاجران و موافق ورود مهاجران متخصص هستند.
اما در عین حال راست گرایانی در ایالات متحده وجود دارند که معروف 
به مهاجرین اصلی قدیمی یا همان سفید پوستان هستند که بیشتر در 
ایالت های جنوبی هســتند ولایه های پررنگ حامیان اصلی ترامپ هم 
بودند در انتخابات معتقدند این مهاجرین شــغل ها را در آمریکا از بین 

می برد،حتی متخصصان.
این دعــوای درون جمهوری خواهــی و طرفداران ترامپ اســت ،آنها 
دعوایی نیز با دموکرات ها دارند.دموکــرات ها می گویند قدرت ایالات 
متحده بر همین مهاجرین بوده و باید بحث های حقوق بشری را رعایت 
کرد ولی جمهوری خواهان خواهان بسته شــدن مرزها و کنترل های 
بیشــتر هســتند .در آمریکا بحث مهاجران به یکــی از بحث های روز 

تبدیل شده است.
تبدیل شدن این بحث های کارشناســی  به نوعی سیاسی که درحوزه 
مهاجران اســت وپیوســت آن با یک مباحث امنیتی مــی تواند بحث 
مهاجران را بیــش از پیش قابل توجه قرار دهــد .بخصوص اینکه وقتی 
به منشــا این حادثه های  اخیرنگاه مــی کنیم آنهــا مهاجران جدید 
نبوند،یعنی تازه وارد خاک آمریکا نشــده بودند، اینها متولدین ایالات 

متحده آمریکا بودند و از این لحاظ بحث ها پیچیده تر شده است.
 آن چیزی که الان جریان رســانه های ضد مهاحــرت در آمریکا از آن 
بهره برداری می کنند و بنظر می رسد دارد فضای لازم را برای پیشبرد 
برخی از اهداف جمهوری خواهان برای برخورد با مهاجرین.در مجموع 
داستان مهاجرین بحثی اســت که در آینده در مورد آن بیشتر خواهیم 

شنید.
در مجموع اگر مســائل ســال نو را در اروپا و آمریکا بررسی کنیم بعضا 
شاهد این اتفاقات خواهیم بود و بار اول نیست که چنین اتفاقاتی افتاده 
است.شاید اثبات اینکه بواسطه آمدن ترامپ این اتفاقات افتاده، سخت 
باشد اما اینکه فضای رسانه ای حامیان ترامپ و خود ترامپ برای ضربه 
زدن به دموکراتها و سیاست های مهاجرتی از آنها استفاده می کند و از 
سوی دیگر برای مبحث برخوردهای تند مهاجرتی و قوانینی که در این 
خصوص می خواهد اجرایی کند را پشتوانه سیاسی ،امنیت و اجتماعی 
ایجاد می کند، این اتفاقات پیوســت خوبی برای قوانین ترامپ شــده 

است.

 ایران حملات تجاوزکارانه آمریکا و انگلیس
 به یمن را محکوم کرد

 ســخنگوی وزارت امور خارجه حمــلات هوایی آمریــکا و انگلیس به 
زیرساخت های استان صعده در شمال یمن را به شدت محکوم کرد.

»اســماعیل بقائی« در واکنش به حمــلات آمریــکا، انگلیس و رژیم 
صهیونیســتی به یمن، تداوم و تکرار آن را نقض آشکار حاکمیت ملی 
و تمامیت ســرزمینی یمن و مغایر با اصــول و موازین حقوق بین الملل 
و منشور ملل متحد دانست و هشــدار داد که این اقدامات تجاوزکارانه 
موجب گســترش ناامنی و بی ثباتی بیشتر در منطقه غرب آسیا خواهد 

شد.

ســخنگوی وزارت امور خارجه با اشــاره به ادامه نسل کشــی و کشتار 
مردم مظلوم فلسطین، استمرار حمایت تســلیحاتی و سیاسی آمریکا 
و انگلیس از رژیم صهیونیســتی - که مشارکت مستقیم آنها در ارتکاب 
جنایات شــنیع بین المللی علیه مردم غزه محســوب می شــود- را به 
شدت محکوم کرد و با تمجید از موضع شرافتمندانه مردم یمن و دیگر 
ملت های آزاده در همبســتگی و حمایت از مردم فلســطین، خواستار 
تحرک جدی تر جامعه جهانی و کشــورهای اســلامی به ویژه در سطح 
سازمان همکاری اسلامی برای توقف نسل کشی در فلسطین اشغالی و 

کمک به مردم آواره غزه شد.
 رسانه های یمن بامداد یکشــنبه از بمباران اســتان صعده یمن در سه 
نوبت توسط جنگنده های آمریکا و انگلیس در سه نوبت خبر دادند. شبکه 
المســیره یمن به جزییات بیشتر این حملات و شــمار تلفات احتمالی 
آن اشاره نکرده اســت. مناطق مختلف یمن و به ویژه استان الحدیده در 
ماه های گذشــته آماج حملات تجاوزکارانه آمریکا و انگلیس قرار داشته 
اســت. این حملات با هدف تحت فشــار قرار دادن دولــت ملی یمن به 
منظور توقف محاصره دریایی اعمال شــده بر رژیم صهیونیســتی انجام 
می گیرد. آمریــکا و انگلیس بامداد ۲۱ دی ماه در پی قطعنامه شــورای 

امنیت سازمان ملل، حمله به مواضع انصارالله یمن را آغاز کردند.

یادداشت

تریبون

خریدار   دستیار اجتماعی رئیس جمهور 
با بیان اینکه تحریم فقر را از استثنا به قاعده 
تبدیل کرده اســت، گفت: نمی دانم کسانی 
که تحریــم را نعمت می دانســتند چطور 
باید جــواب خدا را بدهند؟ سیاســت هایی 
که رفع تحریم را به تعویــق انداخت منجر 
به فقــر گســترده شــد.»علی ربیعی« در 
نشســت افق گشــایی موضوع فقــر افزود: 
بخشــی از ناکارآمدی سیاست های فقرزدا 
در ایــران ناشــی از عوامل بیرونی اســت. 
زیســت درازمــدت در دوران تحریــم هم 
امید زداســت هــم جامعه را از احســاس 
اطمینان تهــی می کنــد و در نهایت منجر 
به زندگی در شرایط ریســک می شود.وی 
تصریح کرد: عــدم آرامش روانــی در زمان 
زندگی همراه با ریســک، از دلایلی است که 
در فقرزدایی ناکام ماندیم.دستیار اجتماعی 
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: شعار انقلاب 
اسلامی فقرزدایی و علت مشارکت مردم در 
آن نیز مقابله با همین مســاله بود. با وجود 
اینکه رهبران ما همیشه آرزوی مقابله با فقر 

را داشتند، روسای دولت ها همیشه به دنبال 
حل این مشکل بودند اما این مساله محقق 
نشده است.وی گفت: باید گفت این آرزو نه 
تنها محقق نشده بلکه افزایش یافته است و 
اگر بخواهیم صادقانه عدم تحقق این آرزو را 

دنبال کنیم، باید به نکات مهمی اشاره کرد.
ربیعی ادامــه داد:  نخســتین یافته من این 
است که کشورهای جهان سوم مانند ایران 
با نابرابری بیرونی و درونی مواجه هســتند. 
اکنون حتی در کشــورهای توسعه یافته تر 
نیز نابرابــری وجود دارد که ایــن در داخل 
نیز تاثیر می گــذارد و نابرابری در داخل نیز 

منجر به شکاف داخلی می شود.
وی بیان داشــت: در گذشــته احســاس 
نابرابری کمتر بود امــا اکنون افزایش یافته 
اســت. بخشــی از ناآرامی های سیاسی و 

بی ثباتی سیاسی ناشی از فقر است.
دســتیار اجتماعی رئیس جمهــور با بیان 
اینکه فقــر در ذات خــود نا آرامــی ایجاد 
می کند، خاطرنشان کرد: در دوره های اخیر 
ارزش هــای بقا جای خود را بــه ارزش های 

ابــراز وجــود داده اســت. علــل و عامل نا 
آرامی های سال ۱۴۰۱ مبتنی بر ارزش های 
بقا و ارزش های ابراز وجود بود. در ابتدا ابراز 
وجودی ها بیشــتر در خیابان بودند و بعد از 
آن کســانی که دنبال ارزش های بقا بودند 
به خیابــان آمدند.وی اظهار داشــت: روند 
توسعه در کشــور بر اســاس دیدگاه های 
مدرنیزاسیون )جامعه مدرن( شکل گرفته 
اســت. نخســتین علتی که منجر به عدم 
تحقق فقرزدایی شــده مساله سیاست های 

توســعه اســت که دســتیابی به ثروت را 
نابرابر می کند. در ذات این نوع سیاســت ها 
نابرابــری و فقر نهفته اســت. هــر قدر این 
سیاســت ها تداوم پیدا کند مــا نابرابری را 

خواهیم داشت و امیدی به بهبود نیست.
ربیعی با بیــان اینکــه یکــی از علل عدم 
فقرزدایــی را نهفته در سیاســتگذاری ها 
می دانــد، تاکیــد کرد: مشــکل اساســی 
ما که مرتبــط با فقر اســت، بروکراســی 
آســیب خورده اســت و نظامی که اساس 
آن نخبه گرایــی نیســت موفــق نخواهد 
شــد. وی اضافه کرد: زمانی که وزیر تعاون 
بودم ۱۸ دســتیار بــا موفقیــت در آزمون 
اســتخدامی کارشــان را در کنار من آغاز 
کردند کــه هنوز لــذت آن را در ذهن دارم. 
مدیریت های فامیلی و آسانســوری باعث 
می شود در بخش سیاســتگذاری عملکرد 
مناسبی نداشــته باشیم.دستیار اجتماعی 
رئیس جمهور افــزود: آن زمــان در وزارت 
تعاون ۱۷ قــرارگاه از جمله رفــاه داخلی 
و فقر ایجــاد شــد. بروکراســی کنونی ما 

نمی تواند سیاســت رفاهی درســت تولید 
کند، سیاســتگذاری های ما با فقدان دانش 
همراه اســت.وی، تعارض منافع و فســاد 
را ســومین عامل عــدم تحقــق فقرزدایی 
برشمرد و گفت: کشــورهای شبیه به ایران 
آنقدر مســائل جاری دارند که سیاستگذار 
فرصت سیاستگذاری معطوف به حل مساله 
را ندارد و باید با چالش های بسیاری مواجه 
شود.ربیعی خاطرنشان کرد: تعارض منافع 
قدرت سیاستگذاری را کاهش می دهد و ۲ 
دام ایجاد می کند؛ نخســت تعارض منافع و 

دیگری سیاست های توده ستایانه.
وی تصریح کــرد: بزرگ تریــن عامل عدم 
کارآمدی سیاســت های فقــر در این نکته 
نفهته اســت که فقر گاهی به عنوان استثنا 
اســت که قابل برنامه ریزی اســت اما وقتی 

قاعده شد دیگر قابل برنامه ریزی نیست.
دســتیار اجتماعی رئیس جمهور ادامه داد: 
فقــر قاعــده یعنــی وقتــی صدک بندی 
می کنید و افراد به سهولت سقوط می کنند، 

سیاستگذاری سخت می شود.

رئیس جمهور گفت: کشــور ما برای رسیدن به چشم 
انداز مــورد نظر رهبر انقــلاب به وحــدت و وفاق نیاز 
دارد. بــدون یک رهبری واحــد، بدون امــت واحد و 
بدون سیاست و چشم انداز روشــن، جامعه نمی تواند 
به وحدت برسد.»مســعود پزشــکیان« در مراســم 
دانش آموختگی دانشــگاه علوم انتظامی امام حســن 
مجتبی )ع(ضمــن تقدیر از نمایش دانشــجویان این 
دانشــگاه، گفت: حکومت برای پیاده کردن حق است 
و خداوند در قــرآن کریم به حضــرت داوود فرمودند 
که آنچه ما را از حــق دور می کند ضلالت و هوای نفس 
است، هوای نفس یعنی انسان به حقوق مالی، انسانی و 

فرهنگی دیگران تجاوز کند.
وی افزود: نیروی انتظامــی دژ محکم، زینت و موجب 

عزت و ســربلندی جامعه و مملکت است و 
جامعه بدون حضور شما امکان ادامه حیات 
ندارد و این شما هســتید که عدالت و حق را 
در امنیت و ســلامت حفــظ می کنید و این 

ارزش بسیار بزرگی برای ماست.
رئیس جمهور در ادامه خطــاب به نیروهای 
انتظامی حاضر در مراســم، تاکید کرد: شما 

اگر نبودید در جامعه هــرج و مرج و ناحق میدان و ظلم 
و بیدادگری غوغــا می کرد. حضور شــما برای جامعه 

ضروری و زینت است و شما دژ محکم جامعه هستید.
پزشــکیان از زحمات شــبانه روزی عزیزان در نیروی 
انتظامی و نیروهای مســلح قدردانی کــرد و گفت: هر 
جا شما هســتید، احســاس آرامش و امنیت داریم و 

می توانیم امیدوار باشیم که مملکت به سمت 
حق حرکت کنــد. وی با تقدیــر از آنچه در 
نمایش پایانی دانشجویان به عنوان »وفاق« 
نمایش داده شد،تصریح کرد: کشور ما برای 
رسیدن به چشم انداز مورد نظر رهبر انقلاب 
به وحدت و وفاق نیاز دارد. بدون یک رهبری 
واحد، بــدون امت واحد و بدون سیاســت و 

چشم انداز روشن جامعه نمی تواند به وحدت برسد.
رئیس جمهور با اشــاره به ســخنان حضرت علی )ع( 
افزود: باید براســاس کتاب، قســط و عدالــت و در راه 
دین حق حرکت کنیم. پزشــکیان خطــاب به دانش 
آموختگان دانشــگاه علوم انتظامی، تاکید کرد: شــما 
عزیزان هســتید که مطالبه گر حق مردم هســتید و با 

کسانی که در مقابل حق می ایستند، برخورد می کنید 
که این ارزش بزرگی اســت و بدانید که نظام بدون شما 
نمی تواند ادامه داشته باشد.وی گفت: ما در دولت خود 
را موظف می دانیم، هر کاری از دستمان برآید برای رفاه 
و آرامش نیروی انتظامی و هر آنچه از نظر تکنولوژی و 
ابزاری برای انجام وظایف نیاز دارند، مهیا کنیم و قطعا 

قدردان تلاش های شبانه روزی شما خواهیم بود.
رئیس جمهور با تبریک به دانش آموختگان دانشــگاه 
علوم انتظامی، تاکید کرد: ورود شــما به این عرصه را  
برای مطالبه گری حق و برای اینکــه ظالمان و خائنان 
اجازه »ترک تازی« در جامعه و ایران عزیز را نداشــته 
باشند تبریک می گویم. به وجود شما افتخار می کنیم، 

چرا که شما زینت و عزت کشور هستید.

رئیس جمهوری

وی انتظامی دژ محکم جامعه است پزشکیان در مراسم دانش آموختگی دانشگاه علوم انتظامی:  نیر

خریدار  سفر اخیر وزیر امور خارجه ایران 
به چین در مقطعی حســاس در سیاســت 
خاورمیانــه و جهان انجام شــده اســت. با 
تشدید تنش ها در منطقه به دلیل اقدامات 
محور اســرائیل – امریکا و بی ثباتی فزاینده 
در منطقه، تعامــل دیپلماتیک میان تهران 
و پکن بر اهمیت اســتراتژیک روابط آن دو 

کشور با یکدیگر تاکید دارد.
سایت تحلیلی دیپلماسی مدرن در مقاله ای 
تحلیلی درباره ســفر اخیر عباس عراقچی 
به چین برای دیدار با همتــای چینی خود 
و اهمیت آن می نویســد:دو تمدن باستانی 
ایران و چین با منافع مشترک و چالش های 
مشــترک پیوند خورده اند و مشــارکتی را 
ایجاد می کنند که پیامد های عمیقی برای 

ثبات منطقه ای و سیاست جهانی دارد.

تاریخچه همکاری و چشم انداز 
مشترک

دیپلماسی مدرن با اشاره به ریشه دار بودن 
روابط میان تهران و پکن می نویســد:روابط 
ایران و چیــن عمیقا ریشــه در تاریخ دارد. 
جاده ابریشم باســتانی برای قرون متمادی 
پیوند مردمان دو کشــور با یکدیگر را میسر 
ســاخته بود و تجارت، تبــادل فرهنگی و 
همــکاری را تســهیل می کــرد. در دوران 
معاصــر ایــن روابط بــه یک مشــارکت 
مستحکم تبدیل شــده که از طریق احترام 
متقابــل و تعهد مشــترک بــه حاکمیت و 
خودمختاری هدایت می شــود. توافق نامه 
مشارکت استراتژیک جامع ۲۵ ساله که در 
سال ۲۰۲۱ امضا شــد، این روابط را بیش تر 
تقویــت کــرد و راه را بــرای همکاری های 
گســترده در عرصه انرژی، زیرســاخت ها، 
فناوری و امنیت هموار ســاخت. این توافق 
بلندمدت بــر عمق اســتراتژیک روابط دو 
کشــور تاکید دارد و بازتــاب دهنده تمایل 
متقابل برای حرکــت در دنیای چند قطبی 
اســت که در آن هیچ قدرت واحدی تسلط 

ندارد.

همگرایی منافع
دیپلماسی مدرن با اشاره به همگرایی منافع 
در قلب روابط ایران و چین اشاره می کند که 
این همگرایی از مرز هــای منطقه ای فراتر 

رفته و به ذکر هر مورد می پردازد:

انرژی و تجارت
ایران با منابع عظیم انرژی خود یک شریک 
طبیعی برای چین، بزرگترین مصرف کننده 
انرژی در جهان اســت. ابتکارعمل کمربند 
و جاده چیــن )BRI( به طــور یکپارچه با 
موقعیت اســتراتژیک ایران همسو می شود 
و آن کشــور را به یک گره حیاتی در اتصال 

آسیا، خاورمیانه و اروپا تبدیل می کند.

ثبات منطقه ای
هر دو کشــور به دنبــال مقابله بــا مداخله 
خارجی در خاورمیانه و حفظ ثبات منطقه 
هســتند. ایران نقشــی کلیدی در تامین 
امنیت مســیر های انرژی ایفــا می کند، در 
حالی که تعامــلات دیپلماتیک و اقتصادی 

چین به صلح و توسعه کمک می نماید.

حاکمیت جهانی
ایران و چیــن متعهد به دفــاع از حاکمیت 
خود و مقاومت در برابر یکجانبه گرایی برای 
مقابله با تحریم ها و مداخلات غرب هستند. 
چالش مشترک عزم دو کشور را برای ایجاد 
یک چارچوب همکاری مســتقل به دور از 

فشار های غرب تقویت می کند.

چالش های رایج از سوی غرب
دیپلماسی مدرن با اشــاره به این که ایران و 
چین با چالش های مهمی از ســوی جهان 
غرب از جملــه تحریم ها، مهــار اقتصادی 
و فشــار سیاسی روبرو هســتند به ذکر این 
چالش هــا پرداختــه و می نویســد:ایالات 
متحده به طور خاص با استفاده از ابزار های 
اقتصادی و اتحاد نظامی برای حفظ ســلطه 
خود، به دنبال منزوی کردن هر دو کشــور 
بوده اســت. ایران چندین دهه تحریم های 
فلج کننده را تحمل کرده است، در حالی که 
چین با محدودیت هایــی در عرصه فناوری 
و موانع تجاری مواجه شــده است. محاصره 
نظامی ابزار دیگر آمریکا برای اعمال فشــار 
بر هر دو کشــور بوده اســت. ایالات متحده 
پایگاه های نظامی خود را در نزدیکی هر دو 

کشــور نگه می دارد و امنیت تهران و پکن را 
به چالش می کشد. روایت رسانه ای از سوی 
رســانه های غربی علیه چیــن و ایران یک 
چالش دیگر است. رســانه های غربی تلاش 
می کنند با نمایش مغرضانه در مورد ایران و 
چین جایگاه جهانی آن دو کشور را تضعیف 
کنند. ایــن چالش های مشــترک یک هم 
افزایی طبیعی بــرای همکاری و یک موضع 
واحد در برابر فشــار های خارجــی ایجاد 
می کند. تقویت روابط ایــران و چین برای 
خاورمیانه و فراتر از آن اهمیت بسیار زیادی 
دارد. مادر دیپلماســی به موارد این اهمیت 

اشاره کرده است: 

توازن منطقه ای جدید 
از آنجایی که خاورمیانه با نوســانات مواجه 
اســت، همکاری ایران و چین تأثیر تثبیت 
کننده ای دارد. دیپلماســی متوازن چین و 
موقعیت اســتراتژیک ایران می تواند باعث 

ارتقای گفتگو و کاهش تنش ها شود.

تحول اقتصادی
ســرمایه گذاری های چیــن در ایــران، از 
زیرســاخت ها گرفته تا فنــاوری، می تواند 
اقتصاد ایران را بهبود بخشد و فرصت هایی 
را برای اتصــال منطقه ای ایجــاد کند. این 
موضوع با چشم انداز گســترده تر چین در 
مورد رفاه مشــترک از طریــق ابتکار عمل 

کمربند و جاده چین مطابقت دارد. 

نظم جهانی چند قطبی
مشــارکت ایران و چین نمونه ای از تغییر به 
سوی جهانی چندقطبی اســت، جایی که 
همکاری بین کشــور ها با ســلطه یکجانبه 

مقابله می کند. همسویی آن دو کشور پیام 
روشنی را ارســال می کند: ثبات منطقه ای 
و جهانی باید بر اســاس فراگیری، احترام و 

منافع متقابل بنا شود.

سناریو های نظم نوظهور در خاورمیانه 
خاورمیانه بر سر یک دوراهی ایستاده است. 
با تشــدید خصومت ها، نقــش قدرت های 
خارجی ماننــد ایالات متحده و اســرائیل 
اختلافــات را عمیق تر کرده اســت. در این 
زمینه، روابــط ایران و چیــن تعادلی برای 

نیرو های بی ثباتی ایجاد می کند.
موضع اصولی چین در مــورد عدم مداخله 
و تاکید آن کشــور بر دیپلماســی به شدت 
با رویکرد های نظامــی گرایانه قدرت های 
غربی در تضاد است. چین با حمایت از ابتکار 
عملی مانند ســفر اخیر وزیــر امور خارجه 
ایــران، تعهد خــود را به تقویــت گفتگو و 

کاهش تنش در منطقه نشان می دهد.

آینده ای سرشار از وعده و شراکت؛ 
ظرفیت بالقوه روابط ایران و چین

 دیپلماســی مــدرن بــا اشــاره بــه این 
کــه در چشــم روابــط ایــران و چیــن 
ظرفیت هــای بالقــوه زیادی وجــود دارد 
می نویســد:همکاری در حوزه انرژی یکی 
از زمینه همکاری دو کشــور است. ایران با 
کاهش تحریم ها می توانــد به تامین کننده 
پیشــرو انرژی بــرای چین تبدیل شــود و 
منافع اقتصــادی متقابــل را تضمین کند. 
همــکاری در عرصــه فناوری یــک عرصه 
دیگر برای روابط بیش تر دو کشــور اســت. 
سرمایه گذاری های مشــترک در فناوری 
و نوآوری می تواند هر دو کشــور را در خط 

مقدم پیشــرفت های جهانی قرار دهد. هم 
چنین، تبــادل فرهنگی یــک زمینه دیگر 
برای همکاری می باشد. روابط مردم با مردم 
درک متقابل را بیش از پیش تقویت می کند 
و مبنایی قوی برای همکاری طولانی مدت 

ایجاد می کند. 

نتیجه گیری
این ســایت در بخــش پایانــی مقاله خود 
می نویسد: مشــارکت ایران و چین فراتر از 
مرز های یک رابطه ســنتی دوجانبه است 
و به عنوان نماد مقاومــت در برابر هژمونی 
و چراغ امیــد برای نظم جهانــی عادلانه تر 
و فراگیرتــر قلمــداد می شــود. در عصری 
که با تغییــر پویایی جهانــی و چالش های 
فزاینــده مشــخص شــده، همــکاری دو 
کشور نشــان دهنده تعهد تزلزل ناپذیر به 
انعطاف پذیــری، نــوآوری و پیگیری رفاه 
مشترک است. این مشــارکت مظهر چشم 
اندازی اســت کــه در آن کشــورها، بدون 
توجــه به فشــار های خارجــی، حاکمیت 
خود را مطرح می کنند و سرنوشــت خود را 
می سازند. این موضوع ساختار های دیرینه 
یکجانبــه گرایی را به چالش می کشــد و بر 
ضــرورت تقویت یــک نظــام جهانی چند 
قطبی که ریشــه در احترام متقابل و رشــد 
متوازن دارد، تاکید می کنــد. اتحاد ایران و 
چین صرفاً واکنشی به ناملایمات مشترک 
نیســت، بلکه گامی فعال در جهت ساختن 
آینده ای مبتنی بر فراگیری و انصاف است. 
از آنجایی کــه خاورمیانه با چشــم اندازی 
نامطمئن و اغلب متزلزل دست و پنجه نرم 
می کند، روابــط عمیق بین ایــران و چین 
به عنــوان یک نیــروی تثبیت کننده عمل 

می کند.
در منطقــه ای کــه مداخــلات خارجی به 
طور تاریخــی تنش هــا را تشــدید کرده 
است، مشارکت اســتراتژیک ایران و چین 
مدل جایگزینی مبتنی بر گفتگو، توســعه 
و دیپلماســی ارائه می دهد. ایران و چین با 
استفاده از قدرت های اقتصادی، سیاسی و 
فرهنگی خود، مسیر هایی را برای پیشرفت 
ایجاد می کنند که هماهنگــی منطقه ای و 
ثبات جهانی را در اولویــت قرار می دهد. دو 
کشور همراه با یکدیگر نه تنها به چالش های 
مبرم حال حاضر می پردازند، بلکه مسیری 
دگرگــون کننــده بــرای آینده ترســیم 
می کنند. این آینده نظم جهانی ای را متصور 
اســت که همکاری را در مقابــل درگیری، 
حاکمیت را بر انقیاد، و رشــد مشــترک بر 
تســلط را ارج می نهــد. مشــارکت ایران و 
چین گواهی بر قدرت عزم جمعی اســت و 
نویدبخش فردایی می باشد که با صلح، رفاه 

و پیشرفت متقابل تعریف می شود.



بدون رفع تحریم و کنترل تورم، ارز تک نرخی نمی شود

۳۰ تا۵۰ درصد مصارف بودجه ای به راحتی قابل حذف است
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بخش خصوصی ۱۶میلیارد دلار پول صندوق 
توسعه ملی را پس نداد

مطالبــات معــوق صنــدوق توســعه ملــی از بخــش خصوصی با 
سررسیدشدن بدهی ها به ارقام نجومی رسیده است.

 طی ۱۴ ســال از شروع فعالیت صندق توســعه ملی حدود ۳9 میلیارد 
دلار انواع تسهیلات به بخش خصوصی از ســوی این نهاد مصوب شده 
اســت، در این بین حدود ۳۴ میلیــارد دلار از تســهیلات مصوب نیز 

پرداخت شده است.
از ســوی دیگر ۱۱ میلیارد دلار از این تســهیلات از بدهکاران وصول 
شده است، این درحالی اســت که حدود ۱۶ میلیارد دلار از تسهیلات 
ارائه شــده تا کنون با وجود سررسید شــدن باز پس گرفته نشده است، 
این رقم نشــان می دهد ۶۰ درصد تســهیلات سررسیدشده صندوق 

توسعه ملی باز پس گرفته نشده است.

کارگران برای ساخت مسکن، زمین رایگان 
می گیرند

سرپرست سازمان ملی زمین و مســکن از اعطای اراضی دولتی به طور 
رایگان و 99 ساله برای ساخت مسکن کارگران خبر داد.

 علی نبیان سرپرســت سازمان ملی زمین و مســکن با بیان اینکه برای 
ســاخت مســکن کارگران اراضی دولتی به طور رایگان و 99 ساله در 
اختیار کارگران قرار می گیرد، گفت: در کنار هر کارخانه ای زمین داشته 
باشــیم و کارگران آن کارخانه اعلام نیاز کنند بر اساس تفاهمات انجام 
شده این اراضی در اختیار کارفرماها برای ساخت مسکن کارگران قرار 

داده می شود.
وی ادامــه داد: در این بــا ره تفاهمتی بیــن وزارت راه و شهرســازی 
)سازمان ملی زمین و مسکن( با صنایع مختلف و وزارت صمت صورت 
پذیرفته اســت و در حال پیگیری هســتیم. هفته گذشــته همزمان با 
کلنگ زنی بیمارســتانی در پرند ســاخت واحدهای مســکونی برای 
کادر درمان را پیگیری کردیم و دســتور وزیر این بود کــه در کنار این 
بیمارستان اراضی برای تأمین مســکن کادر درمان این بیمارستان در 

نظر گرفته شود و برای نیروهای کار هم همین مدل را اجرا می کنیم.
سرپرست سازمان ملی زمین و مســکن تاکید کرد: قرار بر این شده در 
کنار کارخانجات اگر زمین دولتی وجود داشــته باشد به صورت الحاق 
شهرک مسکونی ایجاد شــود که این اقدامات شروع شده اند و بخشی از 
۵۳ طرح و پروژه مسکنی و شــهرک جدید به تأمین مسکن نیروی کار 

صنایع اختصاص پیدا کرده است.
نبیان درباره نظارت بر کارفرمایان برای ســاخت مســکن کارگران در 
اراضی دولتی تاکید کــرد: تمام این واحدهای مســکن برای کارگران 
به ســامانه معاونت مسکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی متصل 
می شوند و پروژه در آن چارچوب دنبال می شــود و این پروژه ها جدا از 

نهضت ملی مسکن نخواهد بود.

سرپرست ســازمان ملی زمین و مســکن با اشــاره به عدم توان مالی 
کارگران برای پرداخت اقســاط پروژه های نهضت ملی مســکن اظهار 
داشت: در مدل مسکن نیروهای مسلح بخشی از منابع از بانک مرتبط با 
این حوزه تأمین می شود، در بخش صنعت هم این تأمین مالی می تواند 
از بانک مرتبط با این موزه انجام شود و کارخانه های دولتی هم بخشی از 

منابع را خودش تأمین می کند.
وی گفت: تاکید و شــرط وزارت راه و شهرســازی برای اعطای زمین 
رایگان و 99 ســاله این است که شهرک های ســاخته شده خوابگاهی 
نباشند و همزمان با زیرساخت های ســکونت و شهری مراحل ساخت 
صورت گیرد. باید توجه داشت تا زمانی که کارگر در آن مسکن مستقر 
نشــود به آن واحد پایان کار داده نخواهد شــد و نظارت را از این طریق 
دنبال می کنیم و در غیر این صورت سند مالکیت واگذار نخواهد شد. از 
سوی دیگر باید توجه داشت وقتی زمین به صورت رایگان ارائه می شود 
بخش زیادی از هزینه ها حذف خواهد شد و این امتیاز را برای کارگران 

در نظر گرفته ایم.

 هماهنگی بین دو وزارتخانه جهاد و بهداشت
 در راستای تحقیقات حوزه سلامت

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: هماهنگــی خوبی بیــن وزارت جهاد و 
بهداشــت به وجود آمده تا فعالیت های حوزه سلامت توسعه پیدا کرده 
و مشارکت جدی بخش خصوصی را در ســاخت واکسن و سرم داشته 

باشیم.
روز یکشنبه ۱۶ دی ۱۴۰۳ همایش و مراسم گرامیداشت صدمین سال 
تأسیس تحقیقات واکســن و سرم ســازی رازی زیرمجموعه سازمان 
تحقیقات، آمــوزش و ترویج کشــاورزی با حضور معــاون امور زنان و 
خانواده رئیس جمهور، وزیر جهاد کشــاورزی و رؤســا ســازمان های 

دامپزشکی و تات در محل سالن اجلاس برگزار شد.

غلامرضا نوری قزلجــه، وزیر جهاد کشــاورزی در ادامــه همایش، با 
اشــاره به پیام رئیس جمهور گفت: ۱۶ دی ماه را سرآغاز تحولی بزرگ 
در عرصه سلامت و بهداشــت عمومی دانســت و گفت: مؤسسه رازی 
مجموعه ای بزرگ است که نسل های مختلف از محصولات آن بهره مند 

شده اند.
وی افزود: سلامت چند نســل مرهون تلاش های این مرکز است. نقش 

آنها در ویروس های بسیار کشنده مانند دیفتری و… قابل تأمل است.
نوری قزلجه اظهار کرد: تولیدات این مرکز در ســلامت انســان، دام با 

قیمت مناسب لنگرگاه قابل اطمینان کشور است.
وی با اشــاره به آمادگی مؤسســه برای انتقال دانش اشــاره کرد: این 
مؤسســه آمادگی کامل دارد برای انتقال دانــش و تکنولوژی به مراکز 
دانشــگاهی و دانش بنیان و نیز کشورهای همســایه و دوست تا از این 
تحقیقات استفاده بهینه داشته باشــند.وزیر جهاد کشاورزی در پایان 
گفت: هماهنگی خوبی بین وزارت جهاد کشــاورزی و وزارت بهداشت 
وجود دارد تا فعالیت ها توســعه یابد و مشارکت جدی بخش خصوصی 

برای تولید واکسن و سرم را داشته باشیم.

وش، قیمت گوشت  راه اندازی نخستین سکو فر
قرمز را می شکند

یک مســئول صنفی گفت: اتحادیه سراســری دامداران با کمک سازمان تعاون 
روستایی قرار اســت ســکوهای فروش از تولید به مصرف راه اندازی کند که هر 

کیلوگرم گوشت گوساله نر به ۴۵۰ هزار تومان کاهش می یابد.
 بازار گوشــت یکی از اقلام کالای اساســی بوده که تأمیــن آن کمک زیادی به 
ســلامت جامعه به لحاظ پروتئینی می کند. در حال حاضر قیمت گوشت مرغ تا 
حدودی کاهشی است اما نرخ گوشت قرمز با وجود کاهش قیمت دام زنده دارای 

چسبندگی بوده و کاهش محسوسی ندارد.
محمدرضا صدیق پور، دبیر انجمن صنفی جوجه یک روزه عنوان کرد: امروز نرخ 
جوجه یک روزه گوشتی بستگی به قیمت مرغ دارد. در چند هفته اخیر تقاضا در 
بازار مرغ کاهش یافته و به تبع آن نرخ جوجه یک روزه هم تعدیل شــده است و 

تولیدکنندگان گوشت سفید در انتظار بازار شب عید هستند.
وی افزود: بازار جوجه یک روزه مدیریت شــده و بر اســاس تقاضای بازار و تابع 

قیمت گوشت مرغ است و قیمت جوجه یک روزه بستگی به این بازار دارد.
صدیق پور با بیان اینکه جوجه یک روزه قابل نگهداری به مدت طولانی نیســت، 
ادامه داد: امروز نرخ تمام شــده جوجه یک روزه قیمت با ســود متعارف به طور 
میانگین حدود ۲۵ هزار تومان است. انجمن با پیش بینی وضعیت تقاضا در بازار 
گوشت مرغ منتهی به ایام عید و ماه مبارک رمضان با بالاترین ظرفیت فعالیت و 

اقدام به تولید جوجه یک روزه خواهد کرد.
دبیر انجمن صنفی جوجه یک روزه ادامه داد: سال گذشته برای تأمین بازار شب 
عید ۲۰ میلیون تخم مرغ نطفه دار وارد شــد اما امسال تمام نیازمندی کشور به 
جوجه یک روزه از محــل تولیدات داخل تأمین خواهد شــد و از دی ماه، ماهانه 

۱۵۰ میلیون قطعه جوجه یک روزه هدف گذاری و تولید خواهد شد.

کاهش قیمت تمام شده با راه اندازی زنجیره تولید
همایون دارابی، مدیرعامل اســبق اتحادیه مرغداران گوشــتی درباره وضعیت 
تولید مرغ گوشــتی به مهر گفت: در حال حاضر قیمت مرغ در ایران پایین بوده 

و تولیدکنندگان سعی دارند با ورود به بازار صادراتی این زیان را جبران کنند.
وی افزود: برای خروج از وضعیت فعلی باید زنجیره تولید در کشور به وجود آید. 
به عنوان مثال، برزیل با تشــکیل این زنجیره تولید، ۲۵ درصد تولیداتش برای 

بازار داخل و باقی صادر می شود.
این فعال بازار گوشــت ادامه داد: ایجاد زنجیره تولید یــک نقطه مثبت بوده که 
کمک بســیاری به بهبود تولید می کند؛ ضمن اینکه مالیــات ارزش افزوده در 

انتهای زنجیره از مصرف کننده اخذ می شود.
افشــین صدر دادرس، مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک درباره وضعیت 
تولید دام هم به مهر گفت: قیمت دام در نیمه دوم نســبت به شهریور ماه کاهش 

یافته و در دو حوزه دام سبک و سنگین شاهد انباشتگی دام ها هستیم.
وی عنوان کرد: کاهش قدرت خرید مردم بازار تقاضــا را کاهش داده و جذابیت 
لازم را برای تولیدکننده ندارد.صــدر دادرس در پایان گفــت: با وجود کاهش 

قیمت دام زنده اما نرخ گوشت قرمز در بازار پایین نیامده است.

راه اندازی سکو فروش به زودی
در ادامه مجتبی عالی، مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران کشور به خبرنگار 
مهر گفت: دولت به موضوع دام های انباشــت شــده در دامداری ها ورود کرده و 

خرید حمایتی گوشت گوساله ۵ تکه را ۴۲۰ هزار تومان مصوب کرده است.
وی با بیان اینکه قیمت مصوب از قیمت تمام شــده تولید پایین تر است، افزود: 
نرخ ۴۲۰ هزار تومان با محاســبه قیمت دام زنده هر کیلو گرم ۱۷۰ هزار تومان 
بوده که قیمت واقعی و تمام شــده نیســت. ضمــن اینکه پرداخــت مطالبات 
دامداران هر دو ماه خواهد بود.این مسئول صنفی ادامه داد: با این قیمت دامدار 
می تواند در بازار نقد بفروشــد و چه نیازی است که با فروش به دولت زیر قیمت و 
پرداخت ۲ ماهه خود را بیشــتر متضرر کند.عالی گفت: خرید حمایتی با قیمت 
واقعی منجر به تولید پایدار شــده و دیگــر ارز برای گوشــت هایی که به لحاظ 

کیفیت و طعم در حد و اندازه گوشت تولید داخل نیست، هزینه شود.

بازار

امیرعبــاس آذرم ونــد  یــک تحلیلگر 
اقتصاد کلان معتقد اســت کــه اگر توافقی 
برای کاهــش تحریم ها صــورت نگیرد، در 
ســال آینده نرخ تورم به بیش از ۴۰ درصد 
خواهد رسید و تا پایان سال هر دلار آمریکا 

می تواند به ۱۰۰ هزار تومان هم برسد.
 این روزهــا اقتصاد ایران درگیر نوســانات 
ارزی اســت. در حالی که پس از ســه سال 
که در دولت ســیزدهم نرخ تــورم در کانال 
بیــش از ۴۰ و ۵۰ درصــدی قرار داشــت، 
به نظر می رســید که با تغییــر دولت ثبات 
ادامه دار شود ولی چنین نشــد. حالا تورم 
در گزارش های رســمی هــم رو به افزایش 
دارد و در بازار هم هر دلار آمریکا تا ۸۲ هزار 
تومان قیمت گذاری شد. هنوز هیچ کدام از 
نهادها یا مسئولان دولتی به  پرسش چرایی 

افزایش نرخ ارز پاسخ شایسته ای ندادند. 
در ایــن رابطه محمد تقــی فیاضی، منتقد 
اقتصادی و کارشــناس حوزه اقتصاد کلان، 
می گوید اگر امروز مشــکلاتی در کشــور 
وجــود دارد مانند التهابــات ارزی، بیش از 
اینکه بتوانیــم دولت فعلی را مســبب آن 
بدانیم باید بر نقش پررنگ دولت ســیزدهم 
در این وضعیت انگشت بگذاریم. به باور این 
کارشناس زمانی تعدیل قیمت ها می تواند 
کارساز باشــد که قبل از اقدام به این عمل، 
تورم کشــور کنترل شــود و یک وضعیت با 
ثباتی بر کشــور حاکم شــود. مشروح این 

گفتگو را می توانید در ادامه مطالعه کنید.

دولت فعلی از زمانی که روی کار آمده، 
از دلار گران شده اســت. چه چیزی 

موجب این وضعیت شده است؟
من فکر می کنم یک نکته مهمی که باید به 
آن توجه کنیم این است که دولت چهاردهم 
در هر صورت مقصر اصلی این وقایع نیست. 
وضعیت فعلی ناشــی از اقدامات پر اشتباه 
گذشته اســت. به طور مثال همین بودجه 
پر از کســری و ناترازی که باید ســال را با 
آن ســپری کرد، خود محرک مهمی برای 

افزایش قیمت ها است.
تا امروز هم اگر توانســتند تا حدی شرایط را 
مدیریت کنند به دلیل این بود که در سه سال 
دولت ســیزدهم بایدن فرصت فروش بیشتر 

نفت را به ما داد و همین امر دست دولت را در 
منابع آنقدر باز کرده بود که ناکارآمدی های 
مداوم خود را با ارز پاشــی پنهــان کنند. در 
کنــار ناکارآمدی هــای مورد اشــاره البته 
ســیگنال های منفی زیادی هم در این مدت 

منعکس شد که اثرات خود را داشت.

جای نگرانی نیست؟
اتفاقا هســت. بخش مهمی از این نوسانات 
ناشی از اتفاقات رخ داده در عرصه ی سیاسی 
اســت یعنی تحولات غیراقتصادی فضای 
اقتصادی را تحت تاثیر قــرار می دهد و این 

اختلالی جدی است. 

از نظر زمانی، اقدام به تعدیل نرخ دلار 
در زمان مناسبی انجام شد؟

من ایــن طور فکــر نمی کنم. بــرای اینکه 
بتوان نرخ هــا را تعدیل و ســپس آزاد کرد 
باید تورم کنترل شده باشد زیرا با وجود نرخ 
بالای تورم اقداماتی چــون تعدیل نرخ ارز 
یا حامل های انرژی خــود به زمینه ای برای 
تشدید نرخ تورم تبدیل می شــود. درواقع 
دولت اگــر قصد اصلاح امــور را فراهم کند 
باید ابتدا ثبات را حاکم کنــد که به معنای 

تک رقمی شــدن نرخ تورم است و سپس با 
یک برنامه حساب شده و تدریجی به اصلاح 

قیمت ها و حتی قیمت گذاری بپردازد.

مدافعان اقدامات دولــت می گویند 
با وجود ناترازی هــای متعدد، امکان 
کنترل تورم وجود ندارد. کنترل تورم 
چگونه با ابزارهای موجــود اجرایی 

می شود؟
دولت باید تورم را از طریق حذف هزینه های 
اضافی و بودجه های زائد کنترل کند. اینکه 
ناترازی وجود دارد حرف درســتی اســت 
اما دلیل این ناتــرازی مصرف گرایی مردم 
نیست بلکه مساله اصلی هزینه های اضافی 
اســت که از بودجه دولت می شود. راه حل 
آن مشخص است مانند همان اقداماتی که 
ایلان ماسک گفته، یعنی کاهش چشمگیر 
هزینه های دولت اســت، که بخش مهمی از 

کسری بودجه فعلی را می توان حل کرد.

منظور دقیق شما چیست؟
ببینید منظور من به طور مشخص مصارف 
است. منتها پرواضح اســت که در وضعیت 
فعلی نباید از بودجه های اجتماعی کاست. 

یعنی منطقی نیست مردمی که چنین زیر 
فشارشان گذاشته اند را با حذف بودجه هایی 
چون آموزش و پــرورش یا بهداشــت زیر 
فشار مضاعف قرار داد. منتها از بودجه صدا 
و ســیما تا انواع دانشــگاهها و رسانه های 
دولتی تــا هزینه های فرهنگــی اگر حذف 
شوند، می تواند به ســرعت به کاهش تورم 
کمک کنند.از سوی دیگر بخشی از مشکل 
به شــرکتهای دولتی هم برمی گردد. باید 
آن دسته از شرکتهای زیان ده که نمی توان 
مشکلات شان را سر و ســامان داد را منحل 
کرد. آن دسته دیگری هم که اصلاح پذیرند 
را باید واگــذار کــرد و دولــت حداکثر به 

سهام داری در این شرکتها دست بزند.

این مواردی که گفتید عملی است؟
ببینید مساله این است که بدون اصلاحات 
جــدی در بخش مصــارف لوایــح بودجه، 
نمی توان امیدوار بود کــه گامهای موثری 
برای اصلاحات پایدار برداشــته شود. درک 
می کنم که این اقدامات ممکن است نیاز به 
اختیارات بزرگ و حمایت های بالادســتی 

هم داشته باشد.
 به طور خاص اگر قرار باشــد به هزینه های 

زائد ســر و ســامان داد، نمی توانیم سراغ 
بنیادها و نهادها نرفت و بــه این تاکید نکرد 
که باید بودجه آنها حذف شــود و از بودجه 
عمومی چیزی به آنها داده نشــود. درواقع 
محدودیت منابع نشان می دهد که چاره ای 
جز این نیســت که یا باید همچنان از سفره 
مــردم زد و بودجه هــای غیراقتصــادی را 
پرداخــت و یــا باید اقــدام به حــذف این 
بودجه ها کــرد و نیازهای مردم و کشــور را 
در اولویت قرار داد. این استخوان لای زخم 
اقتصاد کشــور زمانی که درآمدهای نفتی 
بود شــاید به چنین مرحله ای نمی رسید و 

امروز باید نسبت به رفع آن اقدام کرد.
ضمنا به نظر می رســد رابطه پزشــکیان با 
نهادها و اشخاص بالادســتی خوب است و 
همانطوری که برای FATF یا برداشــت از 
صندوق توســعه توانســت مجوزهای لازم 
را اخذ کنــد، در این مورد هم بعید اســت با 

مخالفت مواجه شود.

برآوردی از اینکــه دولت چه مقدار از 
حذف  می تواند  بودجه ای  هزینه های 

کند، دارید؟
برآوردهای شــخصی من نشــان می دهد 
که به راحتــی )منظور بــدون پیامدهای 
اقتصادی یا اجتماعی محسوس( ۳۰ تا ۵۰ 
درصد مصــارف دولتی و بودجه ای کشــور 
به راحتی قابل حذف شــدن هستند. مثلا 
دولت ایران نیاز به یکی دو شبکه تلویزیونی 
و رادیویی بیشــتر ندارد یا اینکه بدون پیش 
آمــدن هر مشــکلی ۴۰ تــا ۵۰ درصد کل 
پســتهای مدیریتی در کشــور می توانند 
حذف شــوند.در حوزه فرهنگی با اغماض 
می توان گفت که به جز وزارت ارشــاد کلیه 

نهادهای آن را می توان کنار گذاشت.

چشم انداز نرخ دلار را تا پایان امسال و 
سال آینده چطور پیش بینی می کنید؟

در زمینه نرخ دلار، یک حساب سر انگشتی 
نشان می دهد که تا پایان سال در کانال 9۰ 
تا ۱۰۰ هــزار تومانی قــرار خواهد گرفت. 
در ســال آینده و ســالهای بعد آن، با فرض 
ثابت ماندن شرایط، سالی ۳۰ تا ۴۰ درصد 

گران تر خواهد شد.

با حضور وزیر صمت صورت گرفت

 بهره برداری از کارخانه کلاف سرمد ابرکوه
 با سرمایه گذاری چادرملـو

کارخانه کلاف ســازی ســرمد ابرکوه با ظرفیت تولید 
450 هزار تن کلاف فــولادی در آیینی با حضور »دکتر 
ســیدمحمد اتابک« وزیر صمت و معاونان وی و »دکتر 
فرید دهقانی« مدیرعامل شــرکت معدنی و صنعتی 

چادرملو به بهره برداری رسید.
به گزارش روابط عمومی چادرملو، در مراســم افتتاح 
طرح فولاد ســرمد ابرکوه که با سرمایه گذاری شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو و شــرکت توسعه معادن و 
فلزات در شهرســتان ابرکوه صورت گرفت، علاوه بر 
سید محمد اتابک وزیر صمت، معاونان وزیر، استاندار 
یزد، نمایندگان استان در مجلس شورای اسلامی و فرید 

دهقانی مدیرعامل شرکت چادرملو حضور داشتند.
شرکت صنایع آهن و فولاد سرمد ابرکوه به عنوان یکی 
از واحدهای تجاری فرعی شــرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو با 5۲ درصد مالکیت در راســتای اجرای طرح 
های صنعتی خود و به منظور تکمیل ســبد محصولات 
تولیدی واحد نورد و به دلیل تعــداد اندک واحدهای 

کلاف سازی در کشور و تقاضای بازار برای این محصول، 
به احداث یک واحد کلاف سازی اقدام کرد.

بر اساس این گزارش، این واحد کلاف سازی با ظرفیت 
اسمی سالیانه 450 هزار تن با هدف تولید مفتول و کلاف 
فولادی از سایر 5/5 تا 1۶ میلی متر از نوع آجدار و ساده 

در شهرستان ابرکوه بهره برداری شده است.
این پروژه با ســرمایه گذاری 5۲5 میلیارد تومانی به 
سرانجام رسیده و شرایط اشــتغال مستقیم 50 نفر و 
اشتغال غیرمســتقیم ۲50 نفر را پس از بهره برداری 

فراهم می کند.
یادآور می شــود شــرکت صنایع آهن و فولاد سرمد 
ابرکوه به عنوان یکی از فعــالان بخش معدن و صنایع 
معدنی در راســتای اجرای طرح هــای صنعتی خود با 
توجه به زیرســاخت های موجود و بــه منظور تکمیل 
سبد محصولات تولیدی و همچنین بازار خوب داخلی 
و صادراتی کلاف، به ساخت این واحد پیشرفته فولادی 

اقدام کرده است.
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رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران:
 پذیرش FATF منجر به بهبود شفافیت مالی 

و توسعه سرمایه گذاری خارجی می شود 
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران گفت: پذیرش 
و توســعه FATF ضمن بهبود شــفافیت مالی موجب توســعه روابط 
بین المللــی،  ســرمایه گذاری خارجــی، کاهش خطرپذیــری، رفع 
پولشویی از اقتصاد کشــور و رونق تجارت خارجی و کاهش هزینه های 

مبادلات مالی برای کشور خواهد شد.
»صمد حسن زاده« در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران، روســای کمیسیون های ۲۰ گانه اتاق ایران و 
روسا و نمایندگان تشکل های اقتصادی اظهار داشت: در هفته گذشته 
فرصتی فراهم شــد با اعضای هیات رییســه در خدمت رئیس جمهور 
باشیم و در خصوص جذب ســرمایه گذاری خارجی، FATF، توسعه 
تجارت و ناترازی انرژی صحبت کنیــم و به طور قطع نتایج این دیدارها 

می تواند برای بخش خصوصی مثبت باشد.
وی افزود: رئیــس جمهور موافقت خــود و رهبر معظــم انقلاب را در 
FATF اعلام کرد که اکنون باید منتظر باشــیم تا مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام تصمیــم گیری کنــد و بخش خصوصی نیــز از طریق 

ارتباطات با مسئولان همکاری خود را اعلام می کند.
رئیس بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران ادامه داد: پیگیری این 
مســایل می تواند برای بخش خصوصی نوید بخش باشد و جمع بندی 

عقلا و دلسوزان در تعاملات مالی و شفاف شکل بگیرد.
وی با بیان اینکه کشــورمان با یک سری مســایل و مشکلات بزرگ در 
حوزه ارزی، پولی و بانکی و ناترازی انرژی مواجه اســت، گفت: چندین 
سال است که کمبودهایی دیده می شــود و از اول امسال تشدید شده 
اســت و فعالان اقتصادی با مشکل روبرو شــدند.وی بیان داشت: اتاق 
با مســئولان کشــور و تمامی حوزه های اقتصادی نامه نگاری و جلسه 
برگزاری کرده اســت و محمدرضــا فرزین رئیــس کل بانک مرکزی 
طرحی به عنوان بازار مبادلــه ارزی را برای اتاق تهیــه کرد و با حضور 
روسای اتاق ها و توضیحات در مبادلات ارزی این بازار شروع شده است، 
این بازار اکنون از سوی بخش خصوصی اجرا می شود که در ادامه برنامه 

اگر نواقصی دیده شود با مسئولان مربوطه بررسی خواهد شد.
حســن زاده عنوان کرد: یکی از حوزه های  پرچالش از ســال ۱۳9۷ تا 
کنون بحــث توافق های ارزی اســت که بــا راه اندازی بــازار توافقی 

امیدواریم مشکلات صادرکنندگان حل شود.
وی تاکید کرد: جهش در نرخ ارز، قیمت مواد اولیــه و هزینه واردات را 
برای فعالان اقتصادی دچار مشکل کرده اســت جلساتی با رییس کل 
بانک مرکزی برگزار شــد و این مسایل اعلام شــد که رییس کل بانک 
مرکزی قول داد که ۲۵۰ همــت برای افزایش ســرمایه و نقدینگی به 
بانک ها تزریق شــود تا به واحدهای کوچک و متوسط پرداخت گردد 

که انتظار می رود تامین نقدینگی بنگاه ها مورد توجه دولت قرار گیرد.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران با اشاره به اینکه 
اتاق بســته ای در خصوص خســارت های بخش خصوصی در ناترازی 
انرژی و تعطیلی ها تهیه کرده است، گفت: طبق قانون باید این خسارت 
ها پرداخت شــود اما وزارت نیرو و ســازمان های مربوطه نمی توانند با 
شــرایط کمبود منابع مالی هزینه مورد نظر را پرداخت کنند، پیشنهاد 

داده ایم که آنها بدهی ها را در زمان های مختلف پرداخت کنند.
وی گفت: انتظــار بخش خصوصــی از دولت چهاردهم این اســت که 
ملاحظات این بخش را در تصمیم گیری ها لحاظ کند ضمن اینکه وفاق 

ملی با ایجاد اعتماد در جامعه شکل می گیرد.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران ابراز امیدواری 
کرد تعامل ها و همفکری ها به ارتباط بخش خصوصی و دولت بیانجامد 

و شرایط پایداری برای اقتصاد کشور فراهم کند.
 

 مهلت 10 روزه برای واریز وجه پس از دریافت پیامک
و  ح ایران خودر  متقاضیان عادی طر

مشخص شدند
آخرین دور از فروش محصولات گروه صنعتی ایــران خودرو که هفته 
گذشته فرآیند قرعه کشی آن انجام شد، شب گذشته اسامی منتخبان 
طرح آن در ســایت فروش اینترنتی ایران خودرو بارگذاری شد و برای 
برندگان پیامک ارسال شد.قرعه کشــی طرح فروش محصولات گروه 
صنعتی ایران خودرو از دوم دی ماه آغاز شــد و تا روز شنبه )هشتم دی 
ماه( ادامه داشت.در این دور از فروش محصولات ایران خودرو که برای 
هر سه گروه متقاضیان عادی، مادران و دارندگان خودروهای فرسوده 
اجرایی شــده بود، در مجموع در طرح فروش فوق العاده )که خودروی 
ســورن پلاس با موتور XU۷P عرضه شــده بود(، ۲۷ هزار و ۱۰۱ نفر 
متقاضی عادی، ۱۳۳ هزار و ۷۵۲ نفــر متقاضی طرح مادران و ۳۲ هزار 
و ۱۷ نفر متقاضی طــرح جایگزینی خودروهای فرســوده ثبت تقاضا 
کرده اند. خودروی برقی  برای حدود ۶۰ هزار دستگاه عرضه شده در این 

مرحله، ثبت تقاضا داشتند.
همچنین خودروی برقی FAW بستیون نیز بصورت فروش فوق العاده 

عرضه شد که ۳۳۳۷ نفر متقاضی ثبت درخواست کرده است.
در طرح پیش فروش شــش محصول دیگر شــامل تارا اتوماتیک، تارا 
دســتی، دناپلاس با موتور EF۷P، دناپلاس دســتی، سورن پلاس با 
موتور XU۷P و سورن پلاس دوگانه ســوز در مجموع ۸۴۲ هزار و 9۵۸ 
نفر متقاضی وجود دارد که از این تعــداد ۱9۴ هزار و ۶۰۴ نفر متقاضی 
عادی، ۵۶۷ هزار و ۲۸۰ نفر متقاضی طــرح جوانی جمعیت و ۸۱ هزار 

و ۷۴ نفر متقاضی دارنده خودروی فرسوده ثبت خودرویی داشته اند.
قرعه کشی این طرح، سه شنبه هفته گذشــته )۱۱ دی ماه( در حضور 
نهادهای نظارتی انجام و براین اســاس کار پایش منتخبان آغاز شد؛ با 
پایان یافتن امور مربوط به پایش متقاضیان، اســامی نهایی منتخبان 
طرح عادی شب گذشــته  نهایی و بر روی سایت اینترنتی گروه صنعتی 
ایران خودرو، بارگذاری شده اســت.همچنین پیامک جهت واریز وجه 
برای متقاضیان ارسال شده و منتخبان پس از دریافت پیامک فراخوان 
واریز وجه،  ۱۰ روز مهلت دارند برای انعقاد قــرارداد و واریز وجه اقدام 

کنند و در صورت عدم واریز، نفرات ذخیره جایگزین آنان خواهند شد.

توسعه

خریدار  دبیر انجمن قطعه ســازی کشور 
ضمن اشــاره به افزایش قابــل توجه بدهی 
خودروســازان به قطعه سازان که حدود ۴۰ 
درصد آن هم سررسید شده و معوق است از 
مسئولان و سیاست گذاران کشور خواست 
تا از تزریق نقدینگی به بخش مولد کشــور 
نترسند؛ چرا که تزریق نقدینگی نه تنها اثر 
تورمی ندارد که مهارکننده تورم هم خواهد 

بود.
صنعت قطعه ســازی کشــور را می توان به 
نوعی چرخ متحرک صنعت خودروســازی 
و لازمه  حیــات این صنعت دانســت؛ اما به 
نظر می رســد تمرکز روی خودروســازان، 
توجه کافــی به ایــن بخش را کــم کرده و 
چنانچه غفلــت از این صنعــت ادامه پیدا 
کند، با مشکلاتی مواجه خواهد شد. صنعت 
خودرو یکی از صنایع مادر کشــور است؛ اما 
بدون تردیــد برای حرکت و تــدوام چرخه 
تولید، نیازمند صنعت قطعه ســازی است و 
به نوعی این صنعت، پیش نیاز و پیشــتبان 
صنعت خودرو اســت؛ بنابراین، از اهمیت 
بسیاری برخوردار اســت؛ اما طی سال های 
اخیر چالش هایی که صنعت خودرو کشــور 
با آن مواجه است، فشاری مظاعف بر صنعت 

قطعه سازی کشور وارد می کند.
آرش محبی نــژاد - دبیــر انجمــن صنایع 
همگن نیرومحرکه و قطعه ســازی کشور- ، 
ضمن تشریح آخرین وضعیت صنعت قطعه 
کشور، مشــکلات موجود در این صنعت را 
جدی توصیف کــرده و در ادامــه از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، خواســت تا هر چه 
ســریع تر به داد این صنعت بی جان برسد، 

پیش از آنکه دیر شود... 

 بدهکاری 110  هزار میلیارد تومانی 
خودروسازان به قطعه سازان

دبیر انجمــن صنایع همگن قطعه ســازی 
کشور در ابتدا، ضمن اشاره به زیان انباشته 
دو خودروساز بزرگ کشــور، اظهار کرد: در 
حال حاضر زیــان انباشــته ایران خودرو و 
ســایپا بیش از ۲۵۰ هزار میلیــارد تومان 
است؛ این درحالیســت که طی چند سال 
اخیر  یارانه ســیاه در قالب شــکاف بازار در 
جامعه توزیع شــده و عمدتاً هــم به جیب 
واسطه ها رفته و عایدی برای مردم نداشته 
اســت.وی افزود: ایــن یارانه ســیاه همان 
اختلاف قیمت بیــن درب کارخانه خودرو 
با بازار اســت که بیش از ۵۰۰ هزار میلیارد 
تومان اســت؛ این در حالیست که مطالبات 
تعیین تکلیف نشــده زنجیره تامین داخلی 
از خودروسازان کشــور به حدود ۱۱۰ هزار 
میلیارد تومان رســیده کــه از این مبلغ نیز 

حدود ۴۵ هــزار میلیارد تومــان مطالبات 
معوق و سررسید شده است.

این فعال صنعت قطعه کشــور با بیان اینکه 
لازم بــود یک تصمیــم جدی، اساســی و 
منســجم در صنعت خودرو گرفته شــود، 
تصریح کرد: با تغییر دولت و روی کار آمدن 
وزیر جدیــد، حرف هایی زده شــد و بعضاً 
اقدامات نســبتاً خوبی هم انجام شد؛ مثل 
همین حداقل اصلاح نســبی قیمت خودرو 
که امید و انگیزه و یک مــوج مثبتی در کل 
زنجیــره تامین و در صنعت خودروســازی 
ایجاد کرد؛ اما نکته قابل توجه اینجاســت 
که در حال حاضر سهم زیادی از توان تولید 
قطعه سازی کشــور، بلا اســتفاده مانده و 

ظرفیت آزاد و مازاد داریم.
محبی نــژاد با بیــان اینکه بنا بــر ظرفیت 
زنجیره تامین، صنعت قطعه ســازی کشور 
توان تولید دو میلیون و ۲۰۰ هزار دســتگاه 
خودرو در ســال را دارد، گفت: اما می بینیم 
که حتی برنامه ریزی ها بر روی یک میلیون 
و ۷۰۰ هزار دستگاه بسته می شود و تجربه 
نشــان داده که تحقق هم  بــه مراتب کمتر 
خواهد بود! در حقیقــت مهمترین مانع این 
عدم تحقق، عدم تمرکــز و فرماندهی واحد 
در صنعت خودرو و سیاســت گذاری واحد 
است که انجام نمی شود. ۲۳ نهاد دخیل در 
این صنعت داریم کــه تصمیم گیر و رئیس 

صنعت خودرو خواهد بود.

نیازهای کشور نامحدود، اما منابع به  
شدت محدودند...

این فعال صنعت قطعه سازی کشور ضمن 

تاکیــد بر اینکــه در واقع نیازهای کشــور 
نامحــدود، اما منابــع به شــدت محدود 
هســتند، گفت: ایــن منابع شــامل منابع 
انرژی، منابع انســانی، منابــع ارزی، بحث 
نقدینگی و...اســت؛ این درحالیســت که 
از ســوی دیگر طی چند ســال اخیر شاهد 
سیاســت گذاری های به شــدت غلط در 

صنعت خودرو هم بوده ایم. 
اما زمانیکــه دولت و وزیر جدید بر ســر کار 
آمد، صحبت هایی شــد که ما تصور کردیم، 
شرایط بسیار زودتر مهیا و وعده ها عملیاتی 
می شوند، اما تاکنون تصمیم قاطعی در این 

زمینه گرفته نشده!
محبی نژاد خاطرنشــان کــرد: مهمترین 
اتفاقــی که قرار بــود پــس از بحث اصلاح 
نسبی قیمت های خودرو بیفتد این بود که 
این نقدینگی به زنجیره تامین تزریق شود؛ 
شرط موفقیت صنعت خودرو و آغاز حرکت 
جهت افزایش تیراژ با کیفیت خودرو کشور 
در همین بود که این نقدینگــی به زنجیره 
تامین تزریق شود که عملیاتی نشد؛ بدیهی 
اســت که بدون تزریق نقدینگی و عملیاتی 
شــدن آن برنامــه، هرگز خروجــی وجود 

نخواهد داشت.
دبیر انجمــن صنایع همگن قطعه ســازی 
کشــور تصریح کرد: اقتصــاد یک موضوع 
دستوری نیســت؛ کیفیت و افزایش تیراژ 
هم با دستور محقق نمی شود؛ این موضوع 
را مســئولان ما بایــد دیر یــا زود متوجه 
شوند که با دســتور نمی توان تیراژ خودرو 
و تولید را افزایش داد؛ بلکــه یک اقدامات 
عملیاتی ناشــی از یک برنامه منســجم و 

سیاســت گذاری متمرکز نیاز است. شاید 
بتوان با حــذف قیمت گذاری دســتوری، 
کارهــای خوبی برای این صنعت و کشــور 
کرد؛ قیمت گذاری دســتوری در کالاهای 
بادوام و به خصــوص خودرو، جــز رانت و 
سوبســید ســیاه و در واقع متضرر شــدن 
مردم )از سهام داران بورسی خودروسازان 
گرفته تا مردمی که مشتری واقعی خودرو 
هستند( هیچ پیامد مثبت دیگری نخواهد 

داشت.
وی تاکید کــرد: قطعه ســازان در حقیقت 
افسران و سربازان جنگ اقتصادی هستند؛ 
طی سال های اخیر این فعالان تحریم شکن 
عمل کرده اند؛ علیرغم همــه  این تحریم ها 
اجازه نداده انــد که تاکنــون چرخ صنعت 

خودرو متوقف شود.
این فعال صنعت قطعه سازی کشور تصریح 
کرد: اگر اعتماد زنجیره تامین خودروسازی 
بــه تصمیم گیــران، سیاســت گذاران و 
مدیران صنعتی ارشــد کشــور را از دست 
بدهد، دیگر این اعتماد بــا هیچ ابزاری قابل 
برگشت نخواهد بود. زنجیره تامین صنعت 
خودروســازی کشور شــبیه همان بچه ای 
شــده  که بارهــا از بزرگتر خــود یک وعده 
شــنیده و امید بســته، اما دیگر اعتمادش 

سلب شده است.

زمان به نفع هیچ کدام مان نیست...
تزریق نقدینگی بــه صنایع مولــد نه تنها 
هیچ اثر تورمی برای کشــور نــدارد، بلکه 
ارتقــاء پایه پولی ناشــی از تزریق به صنایع 
مولد کشور که اشــتغال زا هستند )به دلیل 

افزایــش تولید(، اثر مهار تــورم هم خواهد 
داشــتمحبی نژاد ضمن هشــدار نسبت به 
از دســت رفتن زمان، تاکید کــرد: در واقع 
به ماه های پایانی ســال نزدیک می شــویم 
و با توجه به تجربه عملیاتی اســفند ماه هر 
سال، عملًا بیشتر از ۱.۵ ماه فرصت کار  باقی 
نمانده اســت؛ بنابراین هر اقدامی اگر قرار 
است که صورت گیرد؛ اکنون وقت آن است. 
زمان به نفع ما نمی گــذرد و فرصت زیادی 
برای اقدام عملی و تزریــق منابع حاصل از 

فروش به زنجیره تامین وجود ندارد.
وی مجدداً تاکید کرد: زمان زیادی تا پایان 
سال باقی نمانده و سال نو میلادی هم آغاز 
شده است، ارزیابی صنعت خودرو کشور در 
جهان در ســال نو میلادی جدید به زودی 
انجام می شــود، هنوز هم می توان تصمیم 
درســت گرفت، هنوز اعتمادهــا، به طور 
کامل میان زنجیره تامین خودروســازی، 
خودروســازان و مسئولان کشــور از بین 
نرفته اســت؛ می توان با اقدام به موقع اجازه 
ندهیم که این اعتماد و امیــد، کاملا از بین 

برود.
این فعال صنعتی کشور خطاب به مجموعه 
سیاســت گذاران اقتصادی و پولی کشور، 
گفت: تزریــق نقدینگی به بخــش تولید، 
جزو اصول اولیه یــک فعالیت صنعتی مولد 
و اشــتغال زا اســت؛ هرگز نبایــد از تزریق 
نقدینگــی بترســید. تزریــق نقدینگی به 
صنایع مولــد نه تنها هیچ اثــر تورمی برای 
کشــور ندارد، بلکه ارتقاء پایه پولی ناشی از 
تزریق به صنایع مولد کشــور که اشتغال زا 
هســتند )به دلیل افزایش تولید(، اثر مهار 

تورم هم خواهد داشت.
دبیر انجمــن صنایع همگن نیــرو محرکه 
و قطعه ســازی کشــور بــا بیــان اینکــه 
اقتصاددان های کشــور ما متاسفانه تنها به 
این موضوع تاکید دارند که پایه پولی ارتقاء 
و افزایش پیدا نکند و نقدینگی تزریق نشود، 
تصریح کرد: اتفاقا اگر نقدینگی تزریق شود، 
منجر به افزایش تولید و ارزش افزوده داخلی 
در کشور شده و همین امر نه تنها سبب رونق 
اقتصادی خواهد شد که در کاهش تورم نیز 
اثرگذار است؛ گذشــت زمان این موضوع را 
بر مسئولان و سیاســت گذاران کشور ثابت 
خواهد کــرد و تاریخ قضــاوت خواهد کرد؛ 
بنابراین چه بهتر است که پیش از آنکه تاریخ 
بخواهد مســئولان اقتصادی امروز کشور را 
قضاوت کنــد، تصمیم گیران به خودشــان 
آمده و اجازه رشــد و ارتقا صنعت و جامعه را 
بدهند و در حقیقت اجازه دهند تا نقدینگی 
به  جای تزریق به بازار سفته بازی ها به تولید 

تزریق شود.  

خریدار   رئیس اتاق تعــاون ایران گفت: 
ارزش واقعی صادرات تعاونی ها بین ۳.۵ تا 
چهار میلیارد دلار است که به دنبال افزایش 
۲ برابــری ســهم صــادرات در این بخش 

خصوصی هستیم.
 »بهمــن عبداللهــی« در نشســت بــا 
»محمدعلــی دهقــان دهنــوی« رئیس 
سازمان توسعه تجارت اظهار داشت: تعاونی 
ها در ســال های قبل در صادرات نقشــی 
نداشتند اما در چند ســال اخیر فعال شده 
اند.وی بیان داشت: بر اســاس آمار گمرک 
جمهوری اســلامی ایران، تعاونی ها ســال 
گذشته ۲ میلیارد دلار صادرات داشته اند، 
این در حالی اســت که تعاونــی ها به خاطر 
محدودیت ها و مشــکلات تحــت عناوین 

دیگر صادر می کنند.
عبداللهی ادامه داد: اتاق تعاون به دنبال این 
است تا با همکاری ســازمان توسعه تجارت 
سهم صادرات تعاونی ها را به ۲ برابر افزایش 

دهد.
رئیس اتاق تعاون ایران با بیان اینکه بخش 
تعاون یکی از ســه رکن اقتصاد است، گفت: 
طبق اصل ۴۴ قانون اساســی بخش تعاون 
یکــی از بخش های مهم اقتصادی اســت و 
تعاون در همه حوزه های اقتصادی از جمله 

بهداشت و درمان تا صنعت فعال است و در 
اقتصاد حــوزه ای نداریم که تعــاون در آن 

دخیل نباشد.
وی اضافه کرد: تعاون یــک موضوع داخلی 
و مختص کشــورمان نیســت بلکه در همه 
کشــورها بخش تعاون فعال اســت و نقش 

پررنگی در اقتصاد دارد.
عبداللهی به نقــش اتحادیه بیــن المللی 
تعاون با ۱۰۸ کشــور اشــاره کرد و گفت: 
قدمت ایــن نهاد بین المللــی بیش از ۱۰۰ 
سال اســت و ایران نیز ۷۰ ســال عضو این 
سازمان است که در ســال ۱۴۰۱ به عنوان 
عضو هیات مدیره در ایــن اتحادیه انتخاب 

شدیم.
وی بیان داشــت: به خاطر اهمیت موضوع 
تعاون، ســازمان ملــل تصمیــم گرفت تا 
ســال میلادی ۲۰۲۵ را به نام سال جهانی 
تعاون نامگــذاری شــود تا از ایــن طریق 
سیاستگذاران را به ظرفیت تعاونی ها جلب 

کند.
رئیس اتــاق تعاون ایران گفــت: ۸۰ درصد 
صنایع پایین دست پتروشــیمی در اختیار 

تعاونی هاست.
وی با بیان اینکه نمایشــگاه ســاختمان به 
یک برند جهانی تبدیل شــده است، اظهار 

داشــت: اتاق تعــاون نزدیک به ۲۰ ســال 
است که این نمایشــگاه را برگزار می کند، 
صنعت ساختمان جزو صنایع پیشرو کشور 
اســت و باید به صورت ویژه به این نمایشگاه 
نگاه شــود.عبداللهی ادامــه داد: با حضور 
کشــورهای سی آی اس در ســال آینده در 
نمایشــگاه ســاختمان موافقت شده است 
تا شــاهد حضــور ۴۰ تا ۵۰ کشــور در این 

نمایشگاه باشیم.
رئیس اتاق تعاون ایران با انتقاد از تاخیر در 
صدور مجوزهای نمایشگاهی گفت: برنامه 
ریزی برای حضور در نمایشــگاه ها زمان بر 
است، باید مجوزها تسریع شود تا مشکلاتی 
ایجاد نشود و امیدواریم مجوزهای دو ساله 

اعطا شود.
وی با اشــاره به نقش اتاق تعاون در ساخت 
مســکن برای تعاونی ها گفــت: تعهد اتاق 
تعاون ایران برای ساخت ۲۰۰ هزار مسکن 
است که از این تعداد ۵۴ هزار واحد در حال 

انجام است.
وی اضافه کــرد: توافقــی بــا وزارت راه و 
شهرسازی به امضا خواهیم رساند تا بتوانیم 
مصالح ســاختمان را پیش خریــد کنیم تا 
قیمت تمام شــده خرید خانه برای تعاونی 
ها مناسب باشــد؛ به عنوان مثال اگر امسال 

ســاخت مســکن متری ۲۰ میلیون تومان 
اســت در ســال آینده ۵۰ میلیــون تومان 
خواهد شــد، لذا با پیش خریــد مصالح به 

دنبال کاهش هزینه ها هستیم.

برگزاری نمایشگاه ها فرصتی برای 
توسعه صادرات و جذب سرمایه گذاری

علــی مطیع جهانــی عضو اتــاق تعاون در 
این نشســت ادامه داد: حضور شرکت های 
ایرانی در نمایشــگاه های خارجی در بخش 

صادرات می تواند نقش مهمی داشته باشد.
وی افــزود: هیــات هــای تجــاری خوبی 
در نمایشــگاه ها جــذب و منجر بــه ایجاد 
همکاری های خوبی می شــود، اما حمایت 
های خوبــی از هیات های تجــاری صورت 

نمی گیــرد ضمــن اینکه هزینه هــا برای 
میزبانی از هیات های تجاری افزایش یافته 

است.
عضو اتاق بازرگانی با اشــاره بــه اینکه اتاق 
تعاون در سال های گذشــته پاویون هایی 
در کشــور های مختلف به ویــژه در حوزه 
آفریقایی برگزار کرده اســت، گفت: در اتاق 
ایــن ظرفیت وجــود دارد کــه پاوین های 
مختلف در بخــش دولتی در کشــورهای 

مختلف به بخش تعاون سپرده شود.
مجوزهــای  صــدور  خصــوص  در  وی 
نمایشــگاهی اظهار داشــت: در این حوزه 
چالش هایی داریــم و با توجه به شــرایط 
تحریمی نیاز به تعامل بیشتر داریم تا مدت 

زمان جوازها طولانی تر باشد.

قــرار بــود از روز چهارشــنبه هفته پیش، شناســه 
آیفون های تجــاری برای بازرگانان در ســامانه جامع 
تجارت ثبت شود تا تجار ثبت سفارش را انجام دهند، با 

این حال تا به امروز این اتفاق نیفتاده است.
 از حدود سه ســال پیش واردات گوشــی های آیفون 
مدل ۱۴ به بعد ممنوع اعلام شــد تا اینکــه اوایل آبان 
ماه سال جاری دولت اعلام کرد که قصد دارد به منظور 

تنظیم بازار واردات این گوشی ها را آزاد کند.
در نهایت نیز با مصوبه هیئت وزیــران، واردات هر نوع 
تلفن همراه هوشمند با نشــان تجاری اپل مجاز شد و 
گمرکات کشــور نیز ملزم به انجام تشریفات گمرکی و 

ترخیص این مدل گوشــی های تلفن همراه 
شدند.

با این حــال از آن زمان تاکنــون هنوز ثبت 
سفارش این گوشی ها نهایی نشده و با وجود 
وعده های بســیار متولیان ســازمان توسعه 
تجارت، بحــث واردات به صــورت تجاری و 
دســتورالعمل های اجرایــی آن بلاتکلیف 

مانده است.
پیگیری های خبرنگار مهر حکایت از آن دارد که هفته 
گذشته سازمان توسعه تجارت به انجمن تلفن همراه، 
تبلت و لوازم جانبی ایران اعلام کرد که قرار است از روز 

چهارشنبه شناســه آیفون های تجاری برای 
بازرگانان قابل رؤیت باشــد کــه تجار ثبت 

سفارش را انجام دهند.
با این حال تا بــه امروز این اتفــاق نیفتاده و 
ثبت شناســه آیفون های تجاری در سامانه 

جامع تجارت تعیین تکلیف نشده است.
پیگیری ها در خصوص رجیستر آیفون های 
مســافری که پیش از نهم آبان ماه وارد کشــور شــده 
بود نیز نشــان می دهد که در این بخــش نیز همچنان 
بلاتکلیفــی وجود دارد و رجیســتر این گوشــی ها به 

نتیجه نرسیده است.

نکته قابل توجه آنکه به دلیــل بلاتکلیف بودن واردات 
تجاری آیفــون، بازار ســیاهی برای خریــد و فروش 
گذرنامه به راه افتاده و آنطور که شــنیده می شود برای 
هر گذرنامه بین ۵ تا ۷ میلیون تومان پرداخت می شود 
تا با اجاره گذرنامه، گوشی های آیفون با رویه مسافری 

وارد کشور و پس از رجیستری به بازار عرضه شود.
تقاضای گسترده برای رجیستری مسافری آیفون ها، 
منابع ارزی بازار غیررسمی را تحت فشار بیشتری قرار 
داده است. در واقع، این سیاست نه تنها قاچاق را کاهش 
نداده، بلکه آن را به کانال رســمی رجیستری هدایت 

کرده است.

آیفون

ونق گرفت واردات آیفون همچنان بلاتکلیف؛ بازار سیاه اجاره گذرنامه ر
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خروج شدید نقدینگی از صندوق های درآمد ثابت
وند؟  پول های سرگردان به کجا می ر

رشد سریع شاخص کل بورس در کنار خروج نقدینگی از بازارهای موازی، 
چشم انداز تازه ای برای سرمایه گذاران ترســیم کرده است. از افزایش نرخ 
بازدهی اوراق اخزا تا جابه جایی پول از صندوق های درآمد ثابت، شــواهد 
نشان می دهد که سرمایه های ســرگردان بار دیگر بازار سرمایه را به عنوان 
مقصدی جذاب انتخــاب کرده اند. آیــا این روند صعــودی ادامه خواهد 
داشت؟رشد شارپی شاخص کل از یک ســو و مرور اتفاقات بازار ۱۳99 از 
سوی دیگر سبب شده است که سهامداران خرد در بیم و امید باشند؛ امید 
برای جبران زیان از دست رفته و ترس ناشی از سقوط مجدد شاخص های 
بورســی!به همین بهانه برآن شــدیم که مســیر پول را ردگیری کنیم تا 
چشم انداز مطلوبی از آینده بازار داشته باشیم، چرا که واضحا این پول های 
درشت هستند که سریع تر از ســایرین بازار پر اقبال را شناسایی می کنند؛ 

خواه بورس باشد خواه مسکن، خودرو و یا حتی سپرده بانکی.

افزایش نرخ اخزا
میانگین نــرخ اوراق اخزا در دی ماه ســال ۱۴۰۳ به عــدد ۳۳ درصد 
رســید که بیشــترین مقدار بعد از خرداد امســال بوده است. علیر غم 
این که در ظاهر رشد این نرخ ســبب کم اقبالی به بازار سرمایه می شود، 
اما این اقبال به بازار بود که ســبب رشد نرخ اخزاها شــد. معامله گران 
این اوراق، بازار ســرمایه را ارزنده شناســایی کرده و فشار فروش را در 
این اوراق ایجاد کردند. طبیعتا و با پیشــی گرفتــن عرضه کنندگان از 
تقاضاکنندگان، قیمت اوراق کاهش و نــرخ آن افزایش پیدا می کند. به 
عبارت دیگــر، افزایش نرخ بازدهی اخزا بیانگر این اســت که نقدینگی 
از این اوراق در حال خروج می باشــد. اما می توان گفــت که کدام بازار 
مقصد این سرمایه ها خواهد بود؟برای پاسخ به این سوال باید گفت که 
نرخ این اوراق دقیقا یک ماه بعد از آغاز رشد شــارپی بازار یعنی انتهای 
آبان ماه شــروع شــد که به خوبی این ســیگنال را مخابره می کند که 
دارندگان اوراق روند صعودی را برای بازار متصور بودند. رشــد شارپی 
بورس دارندگان اوراق را متقاعد کرد کــه حتی در قیمت های پایین در 
سمت فروشنده ظاهر شوند که خود سبب ایجاد اختلاف زیاد با قیمت 

سررسید شد که به دنبال آن رشد نرخ را به همراه داشت. 

خروج پول از صندوق های درآمد ثابت
صندوق های درآمد ثابت نیز دیگر رقیب بازار سهام به حساب می آیند. 
بستری که امکان کسب بازدهی بدون ریســک را فراهم می کند و قول 
بازدهی بالای ۳۲ درصد نیز به ســهامدران خود می دهد. برای نشــان 
دادن بزرگــی این عدد باید بــه صحبت های عبدالناصــر همتی، وزیر 
اقتصاد، اشاره کرد که مدعی شد سود خالص بنگاه های تولیدی کشور 
به ۱۲ درصد نزول پیدا کرده است. این یعنی اشخاصی که مشقت های 
تولید را به دوش می کشــند بازنده اصلی این ماجرا خواهند بود و خود 
آن ها نیز به جای تخصیص ســرمایه به خط های تولیدیشــان، سرمایه 
خود را به بازار بانکی یا صندوق های درآمد ثابت شــیفت می دهند. این 
اتفاق نیز به وضوح خون بازار را می کشــد و وضع تولید و بورس را بدتر 
می کند.اما با بررسی های ورود و خروج پول به این صندوق، دیگر روزنه 
امید به ادامه روند بازار ایجاد می شــود.همان طور که مشــخص است، 
خروج پول از صندوق های درآمد ثابت در پاییز امســال نزدیک به هزار 
و پانصد میلیارد تومان بوده اســت. واضحا این پول های ســرگردان به 
دنبال مقصدی برای سرمایه گذاری مجدد برمی آیند که رکود بازارهای 
مسکن و خودرو توانست هدایت نقدینگی را در مسیر درستی قرار دهد. 
سرمایه گذاران صندوق های درآمد ثابت بعد از فروش سهام خود، تنها 
۲ بازار هدف را پیــش پای خود می دیدند؛ طلا و بــورس! چرا که طلا از 
ابتدا پاییز ۱۴۰۳ تا به امروز قریب به ۴۰ درصد و شــاخص کل نیز ۳۵ 
درصد رشــد را تجربه کردند که همین گزاره به خوبی ورود پول به این 
طبقه دارایی ها را تایید می کند.باید یادآوری کرد که به واسطه تحمیل 
انواع ریســک ها، بازار ســرمایه در ســال ۱۴۰۳ هیچ گاه نمی توانست 
بیشتر از ۷ روز ســبزپوش بماند و نااطمینانی به بازار سمت عرضه ها را 
تقویت می کرد. اما اکنون سقف تاریخی شــاخص فرو می ریزد، ارزش 
معاملات خیال عقب نشــینی ندارد و پول های ســرگردان نیز بازاری 
ارزنده تر از بازار ســرمایه پیدا نکردنــد. واضحا تداوم ایــن روند اعداد 

شاخص کل را بیش از پیش رشد خواهد داد. 

ویترین

خریدار   بازار ســرمایه فصل زمستان را بر 
مدار رشــد و رونق آغاز کرده است به طوری 
که با گذر از نیمه دی ماه شــاهد رشد بیش 
از ۱۱۱ هــزار واحدی شــاخص کل بورس 
هســتیم و تحلیلگران امیدوارند با تعمیق 
بازار ارز تجاری، عرضه هــای اولیه و حذف 

رانت ارزی این رشد مستمر باشد.
شــاخص کل بورس تهــران در معاملات 
۱۵ دی ماه رشــد ۶۱ هــزار و ۷۲9 واحدی 
را تجربه کرد و در ارتفــاع ۲ میلیون و ۸۴9  
هزار و 9۴۰ واحــدی قرار گرفــت؛ برخی 
فعالان بازار ســرمایه امیدوارند با تداوم این 
روند رشــد، بورس بتواند تا پیــش از پایان 
سال از مرز سه میلیون واحد عبور کند البته 
نباید تاثیرپذیری بازار ســرمایه از تحولات 
سیاســی داخلی و بیــن المللــی را نادیده 
گرفت چنانچه در نیمه نخســت امسال نیز 

همین عوامل مانع از رشد بورس شده بود.
در هفته های اخیر عواملــی چون فعالیت 
رســمی بازار تجاری ارز و حرکت شــرکت 
های صادراتی به ســمت این بازار و به دنبال 
آن بهبــود قیمت ارز در درآمد شــرکت ها 
بیشــترین تاثیر را در بازار ســرمایه داشته 
اســت و در کنار آن با گذر از شرایط التهاب 
های سیاسی منطقه ای، شاهد نوعی ثبات 

در بازار هستیم.
در این راســتا محمدعلی احمــدزاده اصل 
کارشناس بازار ســرمایه به تحلیل شرایط 
حاکم بر بــورس پرداخــت و گفت: حذف 
تدریجــی ارز نیمایــی و جایگزینی نرخ ارز 
توافقی نه تنها سبب از بین رفتن رانت ارزی 
می شود بلکه ســبب بازگشت بهتر سرمایه 
به شرکت های صادراتی و صنایع بزرگ می 

شود.
وی از شرکت های پالایشــی و پتروشیمی 
هــا، شــرکت های معدنی بویــژه فولادی 
ها و صنایــع مس بــه عنــوان بزرگترین 
صادرکنندگان کشــور یاد کرد که ســهم 
عمده ای در تامین ارز حاصــل از صادرات 

غیرنفتی کشور دارند.

بهبود نرخ ارز سبب سودآوری 
شرکت های صادرات محور می شود

احمــدزاده اصل تاکیــد کرد: بــا ورود این 
صنایع به بازار ارز تجاری و تعیین نرخ های 
ارز بر اســاس عرضه و تقاضــا در هفته های 
آینده، این صنایع می توانند به ســودآوری 
بهتــری برســند و طرح های توســعه ای 
بیشتری نیز در کشــور اجرایی کنند که به 

تولید و رشد اقتصادی کمک خواهد کرد.
کارشــناس بازار ســرمایه با بیان اینکه این 
تحــولات ارزی نویدبخــش روزهای خوب 
برای سودآوری شرکت های بزرگ بورسی 
اســت، اظهارداشــت: شفاف ســازی در 
معاملات ارز اثر ضدتورمی نیز در کشــور به 
دنبال خواهد داشــت زیــرا منابع حاصل از 
صادرات را به سمت صنعت و تولید هدایت 
خواهد کرد و ترازنامه شرکت ها و سودآوری 

آنها را بهبود خواهد بخشید.
وی با بیان اینکه ســودآوری بیشتر شرکت 
های صــادرات محور ســبب می شــود تا 

سرمایه ها نیز در بازار سرمایه به سمت آنها 
هدایت شــود، افزود: با تامین مالی و تقویت 
توان مالی شــرکت ها دیگر این شرکت ها 
نیازی به تامیــن مالی با نرخ هــای کذایی 

نخواهند داشت.
احمدزاده اصل، ایجاد بازار ارز تجاری را یک 
نقطه امید برای شرکت های صادرات محور 
بورسی دانست و به مردم توصیه کرد: نگران 
رخ دادهای ارزی نباشند زیرا با از بین رفتن 
رانت ارزی، در آینده شاهد ایجاد تعادل در 
قیمت ها به نفع مردم، اقتصاد و بازار سرمایه 

خواهیم بود.

پیش بینی رونق بورس در فصل زمستان
این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به اینکه 
بورس در زمســتان چه شــرایطی را تجربه 
خواهد کرد، اظهار داشــت: در شــرایطی 
که بازارهای موازی بورس بــا رکود همراه 
هستند و تحرکات بازار ارز در راستای رونق 
بخشیدن به بازار ســرمایه است، به نظر می 

رسد که بورس در فصل پایانی سال شرایط 
خوبی را تجربه کند.

وی اظهار داشــت: با توجه به عقب ماندگی 
بورس در چهار ســال گذشــته نســبت به 
بازارهای رسمی کشور داشــت، به نظر می 
رســد شــرایط رونق بورس از نظر ارزشی و 
جریان های نقدی برای رشد و رونق مستعد 

است.
احمدزاده اصــل ادامــه داد: از آنجا که بازار 
سرمایه در پاییز شــرایط مطلوبی داشت، از 
ابتدای زمســتان نیز آغاز خوبی ثبت کرده 
است و پیش بینی می شود بازار بورس بازار 
پیش رو خواهد بود و بخشی از نقدینگی به 

سراغ این بازار خواهد آمد.
وی اضافه کرد: البته ایــن موضوع با فرض 
ثابت بودن سایر شــرایط خواهد بود اگر در 
واقع شــرایط عادی و تحولات خارج از توان 
پیش بینی کارشناســان و تحلیل گران رخ 
بدهد قابل پیش بینی نیســت و به نظر من 
با توجه به شــرایط اقتصادی می توان روی 

رونق بورس حساب کرد.
کارشــناس بازار ســرمایه درباره عملکرد 
بورس در 9 ماهه گذشته گفت: بازار سرمایه 
در فصل بهار و تابســتان به سوی ناامیدی 
حرکت کرد اما در پاییــز با اجرای رویه های 
اصلاحی در ساختار اقتصاد، تولید و صنعت 
شــرایط امیدوار کننده شــد و شاهد رونق 

نسبی در بازار بودیم.
احمدزاده اصل با بیان اینکــه در بازارهای 
موازی بورس تحرکاتی علیه برچیده شدن 
رانت از ارز صورت می گیرد زیرا منافع عده 
ای به خطر افتاده است، اظهار داشت: مردم 
بدانند که حذف رانت سبب بهبود وضعیت 

اقتصادی شود.
وی رفاق و همدلی را یکی از موضوعات مهم 
در بازار سرمایه دانست و گفت: تا پایان این 
ماه می توانیم روی بازار ســرمایه حســاب 
کنیم و برای زمستان امیدواریم این شرایط 

ادامه پیدا کند

عرضه اولیه منجر به شفافیت بازار 
می شود

کارشناس بازار سرمایه با اشاره به سیاست 
ســازمان بورس برای اینکه تا پایان سال هر 
هفته یــک عرضه اولیه انجام شــود، گفت: 
با ورود شــرکت های جدید، بازار ســرمایه 
بزرگتر می شــود و منابع جدید به آن تزریق 
خواهد شــد و بنابراین رونق و توسعه بازار را 

مضاعف می کند.
احمــدزاده اصل ایــن رویــه را امیدبخش 
روزهای خوبی برای بازار سرمایه عنوان کرد 
و افزود:  بازار ســرمایه شفافیت را می پذیرد 
و از رانت به عنوان قاتــل جذب نقدینگی به 

سمت بازار سرمایه دوری می کند.
وی خاطر نشــان کرد: هر هفته عرضه اولیه 
منجر به تامیــن مالی بــرای مجموعه ها و 
مجموعه های بالادستی می شود تا بتوانند 
پروژه های خود را اجرا کنند و ســودآوری 
بیشتری داشته باشــند که این امر می تواند 

به روند رونق این بازار کمک کند. 

دیروز یکشــنبه ۱۶ دی ماه، بازار طلا و ســکه تهران 
شاهد افزایش قیمت ها بود. قیمت هر قطعه سکه تمام 
بهار آزادی طرح جدید )امامــی( به ۵۵ میلیون و ۳۰۰ 

هزار تومان رسید.
 بازار طلا و ســکه تهران شــاهد افزایش قیمت ها بود. 

قیمت هر قطعه ســکه تمام بهــار آزادی طرح جدید 
)امامی( به ۵۵ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان رسید، سکه 
تمام طرح قدیم نیز با رشد بیش ۳۰۰ از هزار تومانی به 

نرخ ۵۴ میلیون تومان معامله می شود.
در ادامه، نیم ســکه بهار آزادی با قیمــت ۳۱ میلیون و 

۱۰۰ هزار تومان و ربع ســکه با ۱۷ میلیون و ۶۵۰ هزار 
تومان در بازار عرضه شدند. 

همچنین، ســکه گرمی به مبلغ ۸ میلیون و ۷۰۰ هزار 
تومان معامله شد.

همچنین هر گرم طلای ۱۸ عیار بــا قیمت ۵ میلیون 

و ۱۴۶ هزار تومان خرید و فروش می شــود. طلای ۲۴ 
عیار نیز به نرخ ۶ میلیون و ۸۶۱ هزار تومان رسید.

این ارقــام نشــان دهنده روند افزایشــی قیمت ها در 
بازار طلا و ســکه اســت که به نظر می رسد تحت تأثیر 

نوسانات نرخ ارز و تقاضای فصلی قرار دارد.

چهره

قیمت طلا و سکه ۱۶ دی ماه؛ سکه امامی ۵۵ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان

 ارز تک نرخی فعلا ممکن نیست
۶ الزام اجرای ارز چندنرخی

خریدار  یک کارشــناس اقتصادی با بیــان اینکه تک 
نرخی شــدن ارز در حال حاضر ممکن نیســت، گفت: 
اجرای نظام چندنرخی ارز هم نیازمند اتخاذ مجموعه ای 
از اقدامات است. در غیر این صورت، این نظام هم نه تنها 
ناکارآمد خواهد بود، بلکه بــه فاجعه و حیف ومیل منابع 

منجر می شود.
وحید شقاقی کارشناس اقتصادی در پاسخ به سوالی در 
مورد سیاست های ارزی که در حال حاضر توسط دولت 
پیگری می شود، گفت: ما در دولت قبل با یک نظام ارزی 
حداقل ســه نرخی مواجه بودیم. یک نــرخ ارز ترجیحی 
وجود داشــت، یک نرخ نیمایی، و یک نــرخ بازار آزاد که 
بانک مرکزی در طول دولت ســیزدهم هرگــز آن را به 
رسمیت نشناخت و در اظهارات بانک مرکزی از عباراتی 
همچــون »تلگرامی«، »غیرواقعــی« و »تصنعی« برای 

توصیف آن استفاده شد.
وی افزود: با این حال، در عمل قیمت کالاها و خدمات بر 
مبنای نرخ بازار آزاد تنظیم می شد. بیش از ۳۰ درصد از 
مصارف ارزی و تقاضای ارزی کشــور در همان بازار آزاد 
شــکل می گیرد. این بازار نه تنها در مســائل ارزی نقش 
راهبردی داشــت، بلکه به ســایر نرخ های ارز و حتی به 

معیشت مردم نیز علامت می دهد.
بــا ایــن وجــود، بانــک مرکــزی کــه مســئول 
سیاســت گذاری های ارزی بــود، هرگز بــازار آزاد را به 
رســمیت نشــناخت. در دولت های گذشــته، به دلیل 
عدم رعایت الزامات نظام های چندنرخــی - هرگاه این 
نظام ها اجرا شدند، متأســفانه الزامات آن ها رعایت نشد 
- پیامدهایی همچون انحراف منابع بــه وجود آمد. این 
پیامدها از جمله نتایج عــدم اجرای صحیح الزامات نظام 

چندنرخی ارزی است.

شکست نظام تک نرخی ارز مثل روز روشن است
شقاقی با بیان اینکه دولت چهاردهم با آغاز به کار خود و 
با ادبیاتی مبتنی بر مقابله با رانت، فساد، خروج سرمایه و 
مسائل مشابه، نرخ ســامانه نیما را کنار گذاشت، گفت: 
پس از عبور از ســامانه نیما، این دولــت نرخی را معرفی 

کرد که با عنوان نرخ توافقی شناخته می شود.
با این حال، در این مدل نیز همچنــان الزامات مربوط به 
احاطه بر بازار آزاد رعایت نمی شــود. به عنوان نمونه، در 
همین زمان که این ســخن بیان می شــود، نرخ توافقی 
حدود ۶۴ هزار و ۵۰۰ تومان است، در حالی که نرخ بازار 
آزاد به بالاتر از ۸۰ هزار تومان می رسد. در واقع، اختلافی 
حدود ۱۵ هزار تومان میان این دو نرخ وجود دارد. دلیل 
این اختلاف نیز همچنان این است که بانک مرکزی بازار 

آزاد را به رسمیت نمی شناسد.

وی ادامه داد: البته مقصود این نیســت که کشور را کاملًا 
به بازار آزاد واگذار کنیم. باید به تفاوت شــرایط تحریمی 
و شرایط عادی توجه داشــت؛ این دو وضعیت، دو مقوله 
کاملًا متفاوت در تحلیل ها هســتند. در شرایط تحریمی 
که احتمال تشدید آن نیز وجود دارد، نمی توان کشور را 
به نرخ بازار آزاد سپرد. اگر کســی در این زمان بگوید که 
کشــور باید به یک نرخ بازار آزاد واگذار شود، این ایده به 

هیچ وجه قابل پذیرش نخواهد بود.
همچنین، امکان تک نرخی شدن ارز نیز وجود ندارد. اگر 
دولت بخواهد به سمت تک نرخی شدن حرکت کند، این 
سیاست قطعاً با شکست مواجه خواهد شد؛ موضوعی که 

به روشنی قابل پیش بینی است.

۶ الزام مهم برای نظام چند نرخی ارز
این استاد دانشگاه با اشــاره به اینکه در شرایط تحریمی، 
بنده به نظام دو یا سه نرخی معتقد هســتم، اما به شرط 
آنکه الزامات چنین نظامی رعایت شود، گفت: متأسفانه 
در کشــور ما این الزامات رعایت نمی شــود و همین امر 

موجب شکل گیری رانت می گردد.
در سطح جهانی، زمانی که قصد دارند نظام چندنرخی را 

اجرا کنند، الزامات زیر را به طور دقیق رعایت می کنند:
ابتدا حکمرانی پول ملی را تقویت کرده و مدیریت ریال را 

حاکم می سازند.
قاچاق را مهار می کنند. در اقتصادی که ۲۰ میلیارد دلار 
یا بیشــتر قاچاق و واردات غیررسمی وجود دارد، بدیهی 

است که نظام چندنرخی شکست خواهد خورد.
حســاب ســرمایه را کنترل می کنند. به عبــارت دیگر، 
اجازه خروج سرمایه به راحتی داده نمی شود تا هر فردی 
نتواند از منابع کشور استفاده کرده و ســرمایه خود را از 
کشــور خارج کند.بر مصارف ارزی، نظارت هوشــمند و 

سختگیرانه اعمال می شود.
واردات را در قالــب یک الگوی مشــخص ســاماندهی 
می کنند. نمی توان در شــرایط تحریمی، واردات را به هر 

نحوی و بدون چارچوب انجام داد.
بر توزیع کالا در بازار نظارت هوشــمند اعمال می کنند. 
این نظارت باید به صورت مویرگی انجام شود تا کالاهای 
وارداتی با شرایط مطلوب به دست مصرف کننده برسند 
و احتکار یا نگهداری قیمت ها به شکلی خارج از عرف رخ 

ندهد.
وی تاکید کــرد: علاوه بر ایــن موارد، الزامــات دیگری 
همچون کنترل حســاب ســرمایه و تلاش برای کاهش 
کسری های تجاری نیز ضروری است. در مجموع، اجرای 
نظام چندنرخی نیازمند اتخاذ مجموعــه ای از اقدامات 
اســت. در غیر این صورت، ایــن نظام نه تنهــا ناکارآمد 

خواهد بود، بلکه بــه فاجعه و حیف ومیــل منابع منجر 
می شود.

دولت چهاردهم همان مسیر گذشته را می رود
شــقاقی در ادامه توضیح عملکرد دولــت چهاردهم در 
حوزه ارزی گفت: نقد به دولت چهاردهم این اســت که 
نرخ نیما را با دلایلی همچون رانت و فساد کنار گذاشتید 
و به سمت نرخ توافقی رفتید، ولی باید به یاد داشته باشیم 
که اکنون دوبــاره ارز ترجیحی داریم. یــک نرخ توافقی 
وجود دارد و یک نرخ بازار آزاد. بــه این ترتیب، هنوز هم 

که صحبت می کنیم، نظام ارزی کشور سه نرخی است.
وی اظهــار کرد: بــدون رعایت الزامــات لازم، این نظام 
ســه نرخی دوباره به همان وضعیتی دچار خواهد شد که 
نظام سه یا چندنرخی دولت سیزدهم به آن گرفتار شد و 
از آن انتقاد می شود. شما نرخ نیما را حذف کردید تا نرخ 
توافقی را ایجاد کنید که به بازار آزاد نزدیک تر شــود و در 

نهایت، انحراف منابع ارزی کنترل گردد.
با این حال، همچنان الزامات این نظام ارزی رعایت نشده 
اســت و در نتیجه، ارز توافقی نیز دوباره به سرنوشت ارز 
نیمایی دچار خواهد شد و ما دوباره به همان نقطه ای که 

در آن قرار داریم، بازخواهیم گشت.

بانک مرکزی خود را کنار کشیده است؟
این اقتصاددان با تاکید براینکه مســئول سیاســت های 
ارزی طبق برنامه هفتم بانک مرکزی اســت، گفت: این 
نکته منفی اســت که بانک مرکزی خود را کنار کشیده 
یا در وســط گود قرار ندارد. بانک مرکزی باید در وســط 
میدان باشــد. طبق ماده ۱۱ برنامه هفتم، بانک مرکزی 
باید محکم بایســتد. فرض کنیم تیم اقتصادی دولت به 
یک نتیجه ای رسیده اســت؛ رئیس بانک مرکزی یا باید 
این تصمیم دولت را بپذیرد یا نپذیرد. اگر می پذیرد، باید 

با قدرت آن را اجرا کند و پاسخگو نیز باشد.

دولت چهاردهم باید نظام چند نرخی ارز را بپذیرد
وی در خصــوص عدم امــکان تک نرخی ســازی ارز در 
شرایط تحریمی اقتصاد ایران گفت: در شرایط تحریمی، 
امکان تک نرخی شــدن وجود ندارد. ما در حال صحبت 
درباره موضوعی هســتیم که احتمال وقــوع آن تقریباً 
غیرممکن است. اگر از من الآن بپرســند که شما در این 
شرایط چه نظامی را پیشنهاد می دهید، خواهم گفت که 
نظام دو یا سه نرخی ارز، مانند دوره های گذشته، ولی باز 
هم تأکید می کنــم که بدون رعایــت الزامات، حتی این 

نظام دو یا سه نرخی هم می تواند فاجعه آفرین باشد.
شــقاقی گفت: در شــرایط تحریمــی، اگر به ســمت 

تک نرخی شدن برویم، به این معنا است که باید به سمت 
بحث بازار آزاد حرکت کنیم، در حالی که شرایط آن قدر 
سخت اســت که نمی توان تک نرخی کرد و نمی توان بر 
بازار آزاد هم تکیــه کرد، زیرا در این صــورت باید دنبال 
اقتصاد بدوید. بنابراین، پیشنهاد به دولت چهاردهم این 
اســت که نظام چند نرخی را بپذیرید، ولی الزامات آن را 

رعایت کنید.
بحث بعــدی این اســت که به بــازار آزاد القابــی مانند 
»تصنعی«، »تلگرامی« و »غیرواقعی« نســبت ندهید. 

این جملات دردی را دوا نمی کند.
تقاضای ارزی ۴۰ میلیارد دلاری؛ چرا بــازار آزاد ما را به 

دنبال خود می کشد؟
وی با بیان اینکه مصــارف ارزی ما باید در همان بازار آزاد 
حل و کنترل شــود، گفت: یعنی اگر نتوانیــم قاچاق را 
کنترل کنیم، اساســاً نمی توانیم بازار آزاد را هم کنترل 
کنیم. قاچاق یعنــی بیش از ۲۰ میلیــارد دلار تقاضای 
ارزی در بازار آزاد مصرف می شود، یا برای قاچاق، یا برای 
خروج سرمایه، یا پولشــویی، یا تقاضاهای مازاد، یا حتی 
برخی افراد برای حفظ قدرت خرید خــود ناچاراً به بازار 

آزاد می روند.
برخی دیگر نیز به دلیل مصــارف ارزی زیادی که دارند، 
مانند خانواده هایی که در خارج از کشــور دارند، تقاضای 
ارزی بالایی دارند. در مجموع، احتمالاً بیش از ۳۰ تا ۴۰ 
میلیارد دلار تقاضای ارزی در بازار آزاد وجود دارد که اگر 
ما نتوانیم بر آن احاطه داشته باشــیم، این تقاضا ما را به 

دنبال خود خواهد کشاند و باید دنبال آن نرخ بگردیم.
این استاد دانشــگاه در ادامه گفت: زمانی که می گوییم 
یک کانال نــرخ ارز را تغییر می دهــد، در حقیقت اقتدار 
مدیریت ارزی زیر سوال می رود. ما باید بر تقاضای ارزی 
و مدیریت ارزی در کشور احاطه داشــته باشیم. این کار 
بسیار سختی است و باید توجه داشت که سال هاست که 

نتوانسته ایم بر این بازار احاطه داشته باشیم.
بخش زیادی از اتفاقات فعلی یا آنچه در گذشــته افتاده، 
نتیجه همین مسئله اســت و ما تسلیم بازار آزاد شده ایم. 
در حالی که من می گویــم بازار آزاد وجــود دارد، یعنی 
بیمار ما تب دارد و باید تــب او را درمان کنیم. اگر من این 
را نپذیرم و بگویم که اصلًا تب نــدارد، آن گاه بیمار دچار 

تشنج خواهد شد.

مفقودی
برگ سبز سواری سيستم هيوندای تيپ ورنا مدل1386 به 
رنگ سفيد روغنی به شماره موتورG4EB6877825  وشماره 
شاسی IR85311008980  به شماره پلاک 477 م 88  ايران 

54 مفقود گرديده و ازدرجه اعتبارساقط می گردد.
یزد

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه آگهی: 1852503

ششدانگ يکباب خانه تحت پلاک 15 فرعی از 2744 اصلی واقع در بخش يک 
تبريز در صفحه 380 دفتر 46 بنام عزيزاله اعلامی ثبت و سند به شماره چاپی 
697748 صادر گرديده است. حال مالک با ارائه استشهاد محلی به شرح درخواست 
مدعی  تبريز  دفترخانه 61  مورخ  1403/09/25   140362659955000018
فقدان سند مالکيت مزبور بعلت اسباب کشی شده و تقاضای صدور سند مالکيت 
المثنی نموده است مراتب در اجرای تبصره يک ماده 120 آئين نامه قانون ثبت 
در يک نوبت آگهی ميشود هر کس ادعائی نسبت به وجود ورقه مالکيت يا انجام 
هر گونه معامله را نزد خود دارد می تواند اعتراض خود را کتباً به مدت ده روز پس 
از انتشار آگهی به اداره ثبت تبريز تسليم نمايد بديهی است پس از انقضای مدت 
قانونی نسبت به صدور سند مالکيت المثنی اقدام خواهد شد و به اعتراضات وارده 

در خارج از مدت ترتيب اثر داده نخواهد شد.
تاريخ انتشار: 1403/10/17

علی علی پور
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه مرکزی تبریز
از طرف یاشار خوان

آگهی فقدان سند مالکیت
شناسه اگهی: 1853466

 ششدانگ يکباب خانه و باغچه تحت پلاک 99 فرعی از 1856 اصلی واقع در بخش يک 
تبريز به شرح دفتر املاک الکترونيکی شماره 139620304001013058 به نام احمد 
سالک باغبانی ثبت و سند مالکيت به شماره چاپی الف/ 95 337462 صادر گرديده 
است. حال آقای علی اکبر سالک باغبانی وکالتا از طرف مالک فوق برابر وکالتنامه ی 
20694 مورخ 1403/08/21 تنظيمی دفتر خانه 220 تبريز با ارائه استشهاد محلی 
به شرح درخواست 140362657344000149 مورخ 1403/09/08 دفترخانه 220 
تبريز مدعی فقدان سند مالکيت مزبور بعلت سهل انگاری شده تقاضای صدور سند 
مالكيت المثنی نموده .است مراتب در اجرای تبصره يک ماده 120 آئين نامه قانون ثبت 
در يک نوبت آگهی ميشود هر کس ادعائی نسبت به وجود ورقه مالکيت يا انجام هر 
گونه معامله را نزد خود دارد ميتواند اعتراض خود را کتباً به مدت ده روز پس از انتشار 
آگهی به اداره ثبت تبريز تسليم نمايد بديهی است پس از انقضای مدت قانونی نسبت 
به صدور سند مالکيت المثنی اقدام خواهد شد و به اعتراضات وارده در خارج از مدت 

ترتيب اثر داده نخواهد شد.
تاريخ انتشار: 1403/10/17

علی علی پور- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه مرکزی تبریز
از طرف یاشار خوان



اصفهان-مریــم مومنــی  مدیرعامــل 
آبفای کشــور گفت: ســامانه دوم آبرسانی به ۱۴ 
شهرستان اســتان اصفهان با رصد و پیگیری در 
سطح ملی و اســتانی، در تابستان ۱۴۰۴ به مردم 

این استان هدیه خواهد شــد. هاشم امینی صبح 
جمعه ۱۴ دی ماه در ســفر به اصفهان و بازدید از 
پروژه هــای آب و فاضلاب شهرســتان برخوار در 
جمع خبرنگاران اظهار کــرد: یکی از موضوعاتی 

که در این سفر برای آن تاکید شد و با آقای جمالی 
نژاد اســتاندار اصفهــان نیز مذاکراتی داشــتیم 
موضوع ســامانه دوم آبرســانی به ۱۴ شهرستان 
این اســتان بود. وی ادامه داد: تصمیمات بسیار 
خوبی در حوزه شــرکت آب منطقه ای و شرکت 
آب و فاضلاب اســتان اصفهان گرفته شده است و 
همکاران ما در این شــرکت از هفته آینده اجرای 
بخشــی از این پروژه را که مربوط به آب و فاضلاب 
اســت، آغاز خواهند کرد. رئیــس هیئت مدیره و 
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
با اشاره به این که استاندار اصفهان به شدت پیگیر 
موضوع سامانه دوم آبرســانی است، خاطرنشان 
کرد: هدف پروژه این اســت که بخش اعظم آب از 
سامانه دوم به مخازن پیلاف منتقل شده و ناترازی 
که در تابستان ها به ویژه در زمان اوج مصرف آب 
وجود دارد، تعدیل شــود. امینی ابراز کرد: سامانه 

دوم آبرســانی یکــی از پروژه های بســیار خوب 
استان اصفهان است که هم با رصد و پیگیری ملی 
و هم در حوزه استانی انجام و در تابستان ۱۴۰۴ به 
مردم شریف اســتان هدیه خواهد شد. وی اضافه 
کرد: امروز به همراه مســئولان استانی و به دعوت 
نماینده محترم مردم شهرســتان هــای برخوار 
و شــاهین شــهر و میمه در مجلس بازدیدی از 
پروژه های مختلف آب و فاضلاب این شهرستان ها 
انجام و تصمیمات بسیار خوبی گرفته شد. امینی 
افزود: امید اســت در یک بازه زمانی محدود این 
تصمیمات عملیاتی شــود. رئیس هیئت مدیره 
و مدیرعامل شــرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشور خاطرنشان کرد: یکی از پروژه ها و مطالبات 
دیرینه مردم در شهرستان برخوار مسئله فاضلاب 
این شهرستان بود که برنامه ریزی همکاران ما در 
استان اصفهان این است که بتوانند ایستگاه پمپاژ 

فاضلاب روســتای علی آباد را تا پایان سال جاری 
به بهره برداری برسانند و به واسطه این ایستگاه، 
مشــکل فاضلاب شــهرهای حبیب آباد و شاپور 
آباد و روســتای محســن آباد مرتفع خواهد شد. 
امینی ادامه داد: موضوع مخزن و ایســتگاه پمپاژ 
آب شهر شــاپور آباد از دیگر پروژه هایی است که 
سال ها مطالبه مردم و  نماینده محترم بوده و مقرر 
شــد از محل اعتبارات تنش آبی برای این پروژه 
ردیفی در نظر گرفته شــود. وی اظهار داشــت: 
تامین آب شــهرهای برخوار در زمان اوج مصرف 
از دیگر مسائلی اســت که با هماهنگی انجام شده 
با فرمانداران دو شهرســتان یاد شده و مذاکراتی 
که با استاندار اصفهان شــد، امیدواریم آب پایدار 
شهرهای دستگرد، خورزوق، دولت آباد، محسن 
آباد و ســین، تامین و مشــکل دیرینه مردم این 

شهرها رفع شود.

  تا تابستان ۱۴۰۴ ؛

دولت سامانه دوم آبرسانی رابه مردم اصفهان هدیه خواهد کرد

مدیرعامل شرکت گاز استان اعلام کرد : 

قطع گاز 4 هزار باغ ویلا در گلستان

گرگان- مهناز محمدزمانی  مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان  از قطع 
گاز ۴۰۰۰باغ ویلای خالی از ســکنه به منظور پایداری جریان گاز مشــترکین 

خانگی در استان خبر داد.
علی طالبی گفت: با توجه به برودت هوا در روزهای اخیر، تامین گاز بخش خانگی 
و تجاری در اولویت می باشــد ، به همین دلیل تمهیدات لازم اندیشــیده شده 
است که از جمله آن ها شناسایی باغ ویلاهای خالی از ســکنه است .وی با بیان 
اینکه برخی از صاحبان باغ ویلاها در طول هفته وسایل گرمایشی خود را روشن 
نگه داشــته تا در انتهای هفته به باغ ویلاهای خود مراجعه کننــد، این رفتار را 
مصداق بارز عدم مدیریت مصرف برشمرده  و تصریح کرد: قطع گاز باغ ویلاهای 
خالی از سکنه و ســکونت گاه های غیردائمی از جمله اقدامات صورت پذیرفته 
در راستای اجرای دســتورات بالادســتی با هدف مقابله با هدررفت گاز و حفظ 
پایداری جریان شبکه گاز کشور بوده که این امر توسط تیم های پایش با جدیت 
هر چه تمام در حال انجام است.وی همچنین خواستار همکاری همه ی  مردم در 
فرآیند اجرای دستورالعمل های مرتبط با قطع گاز شهرک های خوش نشین و 
بلااستفاده و همچنین ویلاهای خالی از ســکنه در راستای کمک به گرم ماندن 

منازل همنوعان خود شد

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان:

ح های  بیش از 7 هزار میلیارد ریال برای تکمیل طر
فرهنگی لرستان نیاز است

خرم آباد -فرزانه هداوند  مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی لرستان گفت: 
هفت هزار و ۶۰ میلیارد ریال برای تکمیل زیرساخت و طرح های فرهنگی استان 

مانند تالار، هنرستان و کتابخانه نیاز است.
اعظم روانشاد  اظهار کرد: ۶ هزار و ۲۸۰ میلیارد ریال برای تکمیل تالار مرکزی، 
۷۰۰ میلیارد ریال برای هنرســتان های زیبا خرم آباد و ۸۰ میلیارد ریال برای 

کتابخانه عمومی درجه ۲ سلسله نیاز است تا بهره برداری شوند.
وی افزود: افتتاح و بهره برداری از کتابخانه عمومی پلدختر پس از ۱۸ ســال در 
سال جاری و بهره برداری و تجهیز ســالن آمفی تئاتر ازنا پس از گذشت ۱۵ سال 
در ســال ۱۴۰۲ از اقدامات مهم اداره کل فرهنگ و ارشاد اســلامی لرستان در 

راستای تقویت زیر ساخت های فرهنگی استان بوده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی لرســتان گفت: همچنین پیشرفت فیزیکی 
هنرستان هنرهای زیبا از ۵۰ درصد در سال ۱۴۰۱ به ۸۰ و پیشرفت فیزیکی ۱۵ 
درصدی مجتمع فرهنگی هنری خرم آباد )تالار مرکزی( در سال ۱۴۰۱ اکنون 
به ۴۰ درصد رسیده است و امسال نیز ردیف اعتباری مستقل در راستای تکمیل 

و تجهیز سالن آمفی تئاتر شهرستان های دورود و الشتر اختصاص یافت.
روانشاد همچنین تاکید کرد: تمام پرداختی ها به موسسات فرهنگی لرستان در 
سایت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان به صورت تفکیک شده در قسمت 

شفاف سازی بارگذاری شده است.

در ۹ ماه سال جاری محقق شد؛

جابه  جایی ۶۷ دستگاه حفاری در مناطق نفتخیز کشور 

اهواز-محمدمجــدم  تیم  های تخصصــی ترابری و خدمات پشــتیبانی 
عملیات شــرکت ملی حفاری ایران در ۹ ماه ســال جاری موفق به جابه  جایی 
۶۷ دستگاه حفاری سبک و سنگین خشــکی در محورهای مواصلاتی و مناطق 

عملیاتی استان  های نفت خیز کشور شدند.
جلال جهانشاهی رئیس اداره کل ترابری شرکت با اشــاره به اینکه جابه جایی 
دکل های حفــاری با توجه به حجــم و وزن تجهیزات با کاربســت خودروهای 
کشنده سنگین و فوق  ســنگین و در قالب محموله های ترافیکی انجام می شود، 
گفت: برای جابه جایی هر دکل حفاری میانگین ۱۳۵ دستگاه خودرو کِشنده و 

تریلر به کارگیری می شود.
وی افزود: دســتگاه های حفاری در این مدت در قالب ۹ هــزار و ۴۵ محموله در 
مســافت ۴۱ هزار و ۲۰۰ کیلومتر جابه جا و همزمان با آن ۷ هزار و ۲۰۰ محموله 
اقلام مختلف شامل قطعات و تجهیزات از ســوی عملیات باربری آزاد و شرکتی 
در موقعیت های عملیاتی نقل و انتقال و حدود ۸۵ میلیون لیتر ســوخت )نفت 

گاز( نیز برای دکل های حفاری ارسال شد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان:

وری کردستان  وژه های نیمه تمام مجتمع های دامپر   پر
تکمیل می شود

سنندج- فاطمه ملایی  رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان کردستان 
گفت: تکمیل پروژه هــای نیمه تمام مجتمع های دامپروری در اســتان یکی از 
برنامه های اولویت دار این سازمان است. سعدی نقشــبندی  در جلسه شورای 
هماهنگی معاونین و مدیران سازمان جهاد کشاورزی استان یکی از برنامه های 
اولویت دار این ســازمان را تکمیل پروژه های نیمه تمام بخش دامپروری خواند 
و اظهار کرد: با همکاری معاونت امور دام وزارت جهاد کشــاورزی، مجتمع های 
دامپروری که در اســتان هنوز بــه مرحله بهره برداری نرســیده  انــد، باید به 

بهره برداری برسند و تولید را آغاز کنند. 
وی اضافه کرد: از هر سرمایه گذار فعال در بخش کشــاورزی و صنایع تبدیلی و 
تکمیلی در هر نقطه از استان که خواستار سرمایه گذاری باشد، حمایت خواهیم 

کرد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی کردســتان مراکز خدمات جهاد کشاورزی را به 
عنوان مرکز ثقل و رابطین اصلی کشاورزان معرفی کرد و گفت: همه کارشناسان 
جدیدالاستخدام باید در این مراکز به فعالیت بپردازند تا ارتباط نزدیک و موثری 

با کشاورزان برقرار شود.
نقشبندی به نوســازی ناوگان کشاورزی استان اشــاره کرد و افزود: در خصوص 
خرید تسهیلات مکانیزاسیون مشکلی در استان وجود ندارد و مرکز مکانیزاسیون 

وزارتخانه نیز همکاری های لازم را در این خصوص با سازمان انجام می دهد.

شهر

مشهد-یاســر وطن پور  مدیرعامل شــرکت گاز خراسان 
رضوی می گوید: از ابتدای سال تا پایان آذرماه، سه میلیارد و ۶۵۲ 
میلیون مترمکعب گاز به نیروگاه های اســتان تحویل داده شده 
است. حسن افتخاری مدیرعامل شــرکت گاز خراسان رضوی 
در جمع خبرنگاران گفت: از ابتدای ســال  تا پایان آذرماه، ســه 
میلیارد و ۶۵۲ میلیــون مترمکعب گاز به نیروگاه های اســتان 
تحویل داده شده که نسبت به مدت مشابه سال های قبل افزایش 
داشــته اســت. وی افزود: میزان تخصیص گاز به نیروگاه های 
تولید برق در ســال ۱۴۰۱ به میزان ۳۴۴۵ میلیون متر مکعب 
و در سال ۱۴۰۲ به میزان ۳۵۳۵ میلیون متر مکعب بود و امسال 
هم با تحویل ۳۶۵۲ میلیون متر مکعب رکــورد نه ماهه تحویل 

گاز به این بخش شکسته شــد. مدیرعامل شرکت گاز خراسان 
رضوی ضمن اشاره به اهمیت ارتقای راندمان در تولید تاکید کرد 
ارتقای راندمان در صنایع فوق عمــده از قبیل نیروگاه ها موجب 
کاهش مصرف گاز و افزایش برق تولیدی می شود. افتخاری تأکید 
کرد: خراسان رضوی به دلیل دوری از منابع گازی جنوب کشور با 
مشکل ناترازی گاز روبه رو است و در راستای رفع ناترازی شرکت 
ملی گاز اقدامات زیرســاختی گســترده ای در خراسان رضوی 
همانند اجرای خط تقویتی دیزباد بــه تربت حیدریه و صالح آباد 
به تربت جام را اجرا کرده و اقدامات زیرســاختی مهم دیگری از 
جمله مرحله دوم ذخیره سازی شــوریجه را در دست اقدام دارد. 
وی تصریح کرد: در کنار برنامه های گســترده در زمینه تقویت 

زیرساخت ها مدیریت مصرف نیز از اهمیت زیادی برخوردار است 
که در همین راســتا پویش دو درجه کمتر که به ابتکار ریاســت 
جمهوری و با هدف کاهش مصرف انرژی کشــور راه اندازی شده 
است در کلان کشــور می تواند روزانه ۵۰ میلیون مترمکعب و به 
اندازه تولید دو بخش پارس جنوبــی در مصرف گاز صرفه جویی 
داشته باشد. مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی یادآور شد: با 
توجه به اینکه خراسان رضوی با دومیلیون و ۷۰۰ هزار مشترک 
پس از تهران بزرگ دارنده بیشــترین مشــترک گاز کشور است 
مصرف بهینه گاز در این استان تاثیر قابل توجهی در صرفه جویی 
مصرف گاز و تامین گاز مورد نیاز نقاط دوردســت استان و حتی 

استان های مجاور دارد.

خراسان رضوی
 مدیرعامل شرکت گاز استان اعلام کرد: 

وگاه های خراسان رضوی تحویل 3 میلیارد مترمکعب گاز به نیر

ســاری-فریبا عزیزپور   فرماندار قائمشــهر در افتتاح 
اولین جشنواره لیموترش خرماکلا گفت :  حدود ۱۰۰ میلیارد 
تومان در دو ســال اخیر برای حمایــت از محصولات گلخانه 
ای اختصاص یافت. جــواد مولایی قرا فرماندار شهرســتان 
قائمشــهر در مراســم افتتاح اولیــن جشــنواره لیموترش 
خرماکلا، با بیان این مطلب که، خرماکلا یکی از روســتاهای 
هدف شهرســتان بوده که اولین جشنواره لیموترش با حضور 
کشاورزان،باغداران و تولید کنندگان محصولات گلخانه ای 
در این روستا افتتاح شد،گفت:به لطف خدا طی دو سال اخیر 

حدود ۱۰۰ میلیارد تومان با تسهیلات کم بهره برای حمایت 
از بخش محصولات گلخانه ای و لیموتــرش اختصاص داده 
شده اســت. وی ضمن اشــاره به این که ۳۵۰ میلیارد تومان 
تسهیلات برای حمایت از تولیدات روســتایی به روستاییان 
عزیز، داده شــده اســت، افزود: در ســال جاری برگزاری ۳ 
جشــنواره مرکبات را در شهرســتان برنامه ریزی کردیم که 
جشــنواره لیموترش یکی از آن ها است و جشــنواره استانی 
مرکبات در نمایشــگاه بین المللی و همچنین جشــنواره ی 
دیگر در یکی از روستاهای هدف که تا ماه آینده برگزار خواهد 

شــد. مولایی قرا اضافه کرد: به دنبال این هستیم که روستاها 
به صورت تخصصی کار را انجام دهند و در همین راستا تعداد ۷ 
روستا را مشخص کرده که تولید کننده  محصولات تخصصی 
و ویژگی های زیست بوم، گردشــگری و صنایع دستی خاص 
هستند، مانند روســتای ریکنده با تولید شکر قرمز، روستای 
باغدشت برای تولید سیر، چمازکتی به عنوان روستای غذا و 
روستای دیوکلا به عنوان بوم گردی که حمایت شدند و خود 
را عرضه کردند و ضمن افزایش سرمایه،باعث علاقمند شدن 

جوانان به ماندن در روستا شدند.

مازندران
 فرماندار قائمشهر در افتتاح اولین جشنواره لیموترش خرماکلاخبرداد:

اختصاص حدود ۱۰۰ میلیارد تومان  برای حمایت از محصولات گلخانه ای

اردبیل -افســون جبارزاده  مدیرکل راه و شهرسازی 
استان اردبیل گفت: ۲۶۰ کیلومتر بزرگراه در مناطق مختلف 
این استان در دست اجرا اســت که تکمیل و بهره برداری از آن 
نیازمند ۱۰۰ هزار میلیارد ریال اعتبار است. محبوب حیدری  
افزود: بر اساس بررسی های بعمل آمده، نیاز استان به بزرگراه 
حدود ۸۰۰ کیلومتر برآورد شــده که از ایــن میزان تاکنون 
۲۳۷ کیلومتر احداث و به روی خودروها گشــوده شده است. 
وی افزود: با تکمیل بزرگراه های در دســت احداث ، شاخص 
بهره مندی استان از بزرگراه به میانگین کشوری خواهد رسید. 
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان اردبیل با بیان اینکه بیشتر 
طرح های بزرگراهی اســتان دارای ردیف ملی اســت ، اظهار 

کرد: طرح های بزرگراهی استان با در نظر گرفتن حجم تردد 
و میزان تصادفات در اولویت قرار گرفته است. حیدری یکی از 
مهم ترین مسیرهای اولویت دار و در دست اجرا را مسیر ۱۷۸ 
کیلومتری اردبیل - ســرچم به عنوان اصلی ترین جاده مرکز 
استان با مرکز کشــور ذکر کرد که در پنج قطعه اجرا می شود. 
وی ادامه داد: طی سال های اخیر در مســیر اردبیل - سرچم 
۳۲ کیلومتر بزرگراه احداث شــده و امســال هم ۲۶ کیلومتر 
دیگر از این مســیر به طور موقت عبور داده می شود. مدیرکل 
راه و شهرسازی اســتان اردبیل اضافه کرد: برنامه ریزی بر این 
است که تا پایان سال مالی جاری نیز ۳۵ کیلومتر بزرگراه دیگر 
تکمیل و بهره برداری شــود. حیدری با بیان اینکه مسیرهای 

پارس آباد – مشگین شهر ، مشگین شهر - اهر ، کمربندی نیر 
و نیر- سراب از جمله طرح های در دســت اجرای بزرگراهی 
استان اســت ، افزود: طبق برنامه ریزی امسال ۸۰ کیلومتر به 
بزرگراه های استان اضافه می شــود که از این میزان ۴۰ تا ۴۵ 
کیلومتر تاکنون احداث شــده و بقیه هم در دست اجراست. 
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان اردبیل با تاکیــد بر لزوم 
همراهی مســئولان و نمایندگان برای تامین منابع مورد نیاز 
بیان کرد: برای تکمیــل این قطعات در مجمــوع ۳۰۰ هزار 
میلیارد ریال منابع مورد نیاز اســت و این در حالی اســت که 
ســالانه ۱۰ هزار میلیارد ریال منابع به طرح های بزرگراهی 

استان اختصاص می یابد.

اردبیل
مدیرکل راه و شهرسازی استان:

۲۶۰ کیلومتر بزرگراه در اردبیل احداث می شود

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ایـلام -محمدرضـا فرجی  بـه همـت معاونـت منابع 
انسـانی و تحقیقـات شـرکت کارگاه آموزشـی تخصصـی 
بـا موضـوع  "تعـادل کار و زندگـی" بـرای کارکنـان برگزار 

شـد.
بـه گـزارش روابـط عمومـی شـرکت آب و فاضلاب اسـتان 
ایـلام، معـاون منابـع انسـانی و تحقیقـات شـرکت آبفـا، 
هدف از برگـزاری ایـن کارگاه را ارتقـا توانمنـدی کارکنان 
دانسـت و بیان داشـت: نیـروی انسـانی بزرگترین سـرمایه 
یک شـرکت اسـت و موفقیت هـر دسـتگاه در گرو داشـتن 

نیروی انسـانی سـالم اسـت که لازمـه آن آرامـش و امنیت 
روانـی آنـان اسـت کـه عامـل ایـن مهـم هـم عـدم تداخل 
امـور کاری با امـور شـخصی، زندگـی خصوصـی و خانواده 
می باشـد که بـا رعایـت حفـظ تعـادل بیـن کار و خانـواده 

حاصـل می شـود.
ملکیان یـادآور شـد: از ابتدای سـال جـاری تاکنـون، بیش 
از ۶ هـزار و ۱۰۰ نفـر سـاعت دوره های آموزشـی شـغلی_ 
تخصصـی و عمومـی در آبفای اسـتان برگزار شـده اسـت.

در ادامه این کارگاه، دکتر شـیما شمشـاد، مدرس دانشـگاه 

به تبییـن اهمیت ایجـاد تعادل بیـن کار و زندگـی پرداخت 
و بیان داشـتند اگـر بیـن کار و زندگی تعـادل برقرار نشـود 
 اختلال ایجـاد شـده و منجر بـه شـکل گیری اسـترس می 

شـود که تاثیـر منفی بـر زندگی شـخص می گـذارد.
وی بـا بیـان اهمیـت ویـژه حفـظ تعـادل در بیـن کار و 
زندگـی بـر بکارگیـری تکنیـک هـا و روش هـای نویـن 
جهت رسـیدن به این مهـم تأکیـد کـرده و افـزود: از جمله 
راهکارهـا در ایـن مـورد تعییـن اهـداف، مراقبـت از خـود، 

تعییـن محدویـت هـا و داشـتن برنامـه اسـت.

به همت معاونت منابع انسانی و تحقیقات شرکت انجام شد؛

برگزاری کارگاه آموزشی "تعادل کار و زندگی"  در شرکت آب و فاضلاب استان ایلام 

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان یزد

استفاده از شیوه های نوین تامین مالی از راه های رسیدن به توسعه  است

یزد –سمیه شــرف دینی  رییــس ســازمان مدیریت و 
برنامه ریزي استان یزد در هشتمین نشست شوراي برنامه ریزي 
و توسعه استان با بیان اینکه شناخت و اســتفاده از شیوه هاي 
نوین تامین مالي یک از راه هاي رســیدن به توســعه اســتان 

اســت، گفت: در این زمینه قوانین و مقــررات متعددي وجود 
دارد که مهمتریــن و ارزنده  ترین آن قانون تامیــن مالي و زیر 
ساخت است. مجید دهقاني زاده شــیوه هاي نوین تامین مالي 
از راه هاي رسیدن به توسعه اســتان عنوان کرد واظهار داشت: 
مي توان از این فرصت ها براي جایگزینــي تامین مالي بانک ها 
استفاده کرد و در حال حاضر با توجه به وضعیت بانک ها از لحاظ 
داشتن منابع و سیاســت هاي انقباضي در جهت کنترل تورم از 
نقش آفریني گذشته خود در تامین مالي فعالیت هاي اقتصادي 
فاصله گرفته اند، و از این رو ضروریســت از فرصت هاي دیگري 
براي تامین مالي پروژه ها استفاده شــود. وی با توجه به اینکه 
در اســتفاده از شــیوه هاي نوین تامین مالي قوانین و مقررات 
متعددي وجود دارد که مهمترین و ارزنده  ترین آن قانون تامین 

مالي و زیر ساخت است، افزود: این قانون حاوي نکات مترقي و 
حائز اهمیت و ارزشمندي است که مدیران استان باید آشنایي 
کاملي با آن داشته باشند. دبیر شــوراي برنامه ریزي و توسعه 
استان خواســتار تشکیل و برگزاري جلســات کارگروه تامین 
مالي در استان شــد و تصریح کرد: اطمینان داریم با نظر دولت 
چهاردهم و تاکید ســازمان برنامه و بودجه کشــور در راستاي 
تمرکززدایي و افزایــش اختیارات به اســتان ها، این کارگروه 
مي تواند در اســتان گره گشا باشــد. دهقاني زاده خاطر نشان 
ســاخت : راه اندازي کارگروه تخصصي تامین مالي در اســتان 
و پیگیري قوانیــن مرتبط با آن با مشــارکت بخش خصوصي 
به عنوان راهبر و راهگشــا، عواید و فواید خوبي را براي توسعه 
استان به همراه خواهد داشت. وي در بخش دیگري از سخنان 

خود به سالروز سفر تاریخي و ماندگار دي ماه سال ۱۳۸۶ مقام 
معظم رهبري به استان یزد اشــاره کرد و افزود: این سفر آثار و 
برکات زیادي در حوزه هاي مختلف از جمله تصویب ۷۲۱ پروژه 
براي استان داشته است. رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزي 
یزد، احداث و بهره بــرداري از خوابگاه دخترانه دانشــگاه هاي 
مختلف در ســطح اســتان، بهره برداري از بیمارستان شهید 
رهنمون یزد، احداث پارک موزه دفاع مقــدس را ازمهمترین 
پروژه هاي این سفر عنوان کرد و گفت: چندین پروژه توصیه اي 
در ســفر مقام عظماي ولایت حضرت امــام خامنه اي )مدظله 
العالي( به اســتان از جمله اجراي باند دوم محور یزد به طبس، 
راه آهن یزد- اقلید و اجراي طرح خط دوم آبرســاني به یزد در 

دستور کار است.

اداره کل روابط عمومی اعلام کرد:

تکذیب شایعه اعطای کارت عضویت با عنوان UN برای آزادگان
روابـط  کل  اداره  محمدزمانـی   مهنـاز  گـرگان- 
عمومـی، اطـلاع رسـانی و امـور بیـن الملـل بنیاد شـهید و 
امـور ایثارگـران شـایعه منتشـر شـده در فضـای مجـازی 
مبنـی بـر صـدور کارتـی از سـوی سـازمان ملـل UN برای 

آزادگان را تکذیـب کـرد.
 UN تکذیـب شـایعه اعطـای کارت عضویـت بـا عنـوان

روابـط  کل  اداره  »ایثـار«،  گـزارش  بـه  آزادگان  بـرای 
عمومـی، اطـلاع رسـانی و امـور بیـن الملـل بنیاد شـهید و 
امـور ایثارگـران بـا انتشـار توضیحاتـی متذکر شـد: اعطای 
کارتـی بـا عنـوان UN بـرای آزادگان و در اختیار قـراردادن 
کارت موصـوف بـه بنیـاد شـهید و امـور ایثارگـران صحـت 

نـدارد.

بـر پایـه ایـن توضیـح مطالـب منتشـر شـده در فضـای 
مجـازی در ایـن زمینـه نادرسـت بـوده و تکذیب می شـود.
بـر ایـن اسـاس اداره کل روابـط عمومـی ، اطـلاع رسـانی و 
امـور بیـن الملـل بنیـاد از جامعـه ایثارگـری و رسـانه ها 
درخواسـت کـرد کـه اخبـار و موضوعـات مرتبـط را صرفا از 

مجـرای رسـانه های رسـمی بنیـاد پیگیـری کننـد
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مدیر عامل بانک قرض الحسنه مهر ایران اعلام کرد

جدیت بانک مرکزی در ایجاد بانک های جامع و تقسیم بندی بانک ها

بانک و بیمه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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اطلاع رسانی درباره مجمع عمومی عادی به طور 
فوق العاده بیمه ملت

هتل المپیک به عنــوان محل برگزاری مجمع عمومــی عادی به طور 
فوق العاده شرکت بیمه ملت )سهامی عام( در تاریخ ۲۰ دی ماه ۱۴۰۳، 

معرفی شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، براســاس افشای صورت گرفته در 
سامانه کدال ســازمان بورس اوراق بهادار، ســالن رازی هتل المپیک 
تهران به آدرس اتوبان تهران-کرج، بلــوار علی دایی، جنب دربی غربی 
اســتادیوم آزادی به عنوان محل برگزاری مجمع عمومی عادی به طور 
فوق العاده شرکت بیمه ملت )ســهامی عام( در ساعت ۱۰ صبح روز ۲۰ 

دی ماه ۱۴۰۳ معرفی شد.
همچنین برای سهامدارانی که امکان حضور در جلسه مجمع را ندارند 
امکان مشــاهده آنلاین از طریق لینک roka-co.com/melat فراهم 

شده است.

وهای  وش خودر امکان ثبت نام در دور جدید فر
وارداتی در بانک اقتصادنوین فراهم شد

امکان ثبت نام در دور جدید عرضه خودروهای 
وارداتی )دی ماه ۱۴۰۳( با اســتفاده از حساب 

وکالتی در بانک اقتصادنوین فراهم شد.
به گزارش روابط عمومی بانــک اقتصادنوین، 
دارندگان حســاب نــزد بانــک اقتصادنوین 
برای ثبت نــام در ایــن دوره، می توانند از روز 
سه شنبه ۱۱دی ماه تا روز دوشنبه ۱۷ دی ماه 
۱۴۰۳ نســبت به وکالتی کردن حســاب خود نزد بانک اقتصادنوین و 

مسدودسازی وجه جهت ثبت نام خودرو اقدام کنند.
بر این اســاس، مشــتریان ارجمند می تواننــد با مراجعــه به بخش 
بورســار اینترنت بانک اقتصادنوین )نســخه جدید( و انتخاب گزینه 
»خودروهای وارداتی- دی ماه ۱۴۰۳«، یکی از حساب های کوتاه مدت 
یا قرض الحســنه خود را وکالتی کرده و با انتخاب نام بانک اقتصادنوین 
 saleauto.ir در سامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی به نشانی

فرایند ثبت نام را تکمیل کنند.

راهنمای وکالتی کردن حساب در اینترنت بانک اقتصادنوین
آن دسته از مشــتریان بانک اقتصادنوین که تاکنون اینترنت بانک خود 
را فعال نکرده اند، می توانند به صورت غیرحضوری نســبت به ثبت نام و 
فعال ســازی اینترنت بانک خود اقدام و پس ازآن حساب موردنظر خود 

را وکالتی کنند.

ثبت نام/فعال سازی غیرحضوری اینترنت بانک اقتصادنوین
همچنین در صورت تمایل بــه دریافت این خدمــات به صورت حضوری، 
می توانید به یکی از شعب بانک اقتصادنوین در سراسر کشور مراجعه کنید.

نزدیک ترین شعبه بانک اقتصادنوین
مشــتریان گرامی برای کســب اطلاعات بیشــتر می تواننــد با مرکز 
۲۴ســاعته ارتبــاط بــا مشــتریان بانــک اقتصادنوین به شــماره 

۰۲۱۴۸۰۳۱۰۰۰ تماس حاصل کنند.
برای ثبت نام مرحله جدید خودروهای وارداتی؛مشــتریان پست بانک 

ایران می توانند حساب خود را وکالتی کنند
مدیریت امور استان ها و بازاریابی پست بانک ایران با ابلاغ بخشنامه  ای 
از حضور بانک در طرح ایجاد حســاب وکالتی برای متقاضان در مرحله 

جدید ثبت نام خودروهای وارداتی خبر داد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایران، با شــروع مرحله 
http://( جدید ثبت نام در ســامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی

www.saleauto.ir( از روز سه شنبه ۱۱ لغایت روز دوشنبه ۱۷دیماه 
ســال جاری، متقاضیان دارای حســاب نزد بانــک می توانند از طریق 
مراجعه حضوری به شعب و غیرحضوری از طریق اینترنت بانک منوی 
بورسار به آدرس: https:/ib.postbank.ir نســبت به وکالتی کردن 
حساب خود و مســدودی مبلغ ۵ میلیارد ریال اقدام کنندبر اساس این 
گزارش، پست بانک ایران سه مرحله پیشین این طرح که تیر، مهرماه و 

آذرماه سال جاری انجام شده بود نیز شرکت داشت.

وشیمی ها ماهانه ادامه دارد عرضه ارز پتر
دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشــیمی گفت: این میزان از ارز 
می تواند یک میلیارد دلار باشد که به دلایل متعددی نظیر بازار جهانی، 

آب و هوا و وصل شدن گاز ۱۲ پتروشیمی بستگی دارد.
احمد مهدوی ابهری دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی، با 
اشاره به اینکه از فردا به بازار ارز تجاری ورود پیدا می کنیم، خطر نشان 
کرد: از فردا به بازار ارز تجاری یا بازار توافقی ورود پیدا می کنیم و حدوداً 

ماهانه 9۰۰ میلیون دلار ارز به این سامانه خواهیم داد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا ممکن است این میزان از ارز تخصیصی 
به بازار توافقی کاهش یا افزایش داشــته باشــد، گفت: این میزان از ارز 
می تواند یک میلیارد دلار باشد که به دلایل متعددی نظیر بازار جهانی، 

آب و هوا و وصل شدن گاز ۱۲ پتروشیمی بستگی دارد.
مهدوی ابهری اضافه کــرد: در صورتی که این ۱۲ پتروشــیمی هم در 
مدار بودند می توانســتیم ماهانه یک میلیــارد دلار ارز در بازار تجاری 

تزریق کنیم.
دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشــیمی در پاسخ به این سوال 
که آیا ممکن اســت این عرضه چند ماه یک بار اتفاق بیفتد، اضافه کرد: 
آمار در حال ارائه است و حدود ۸ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار به سامانه 
تزریق شده و ۲ میلیارد دلار خودمان اســتفاده کرده ایم که در مجموع 

۱۰ میلیارد دلار می شود.

۵۶ درصد سدها خالی است
ارتفاع کل ریزش های جوی کشور از ابتدای ســال آبی تا کنون معادل 
۵۰.۷ میلیمتر رسیده که نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته ۴۶.9 
میلیمتر ۸ درصد افزایش را نشــان می دهد اما هنوز ۵۶ درصد ســد ها 

خالی است.
 از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ماه( تا ۱۵ دی ماه میزان ورودی 
سدها ۵ میلیارد و۲۵۰ میلیون متر مکعب بوده در حالی که مدت زمان 
ســال گذشــته ۵ میلیارد ۳۸۰ میلیون متر مکعب می رسید و اکنون 
کاهش ۲ درصدی ورودی ســدها را شــاهد هســتیم.خروجی سدها 
نســبت به مدت زمان مشابه سال گذشــته افزایش ۴ درصدی را نشان 
می دهد به طوری که در از ابتدای مهر ماه تا ۱۵ دی ماه خروجی ســدها 
۷ میلیارد و ۳۰۰ میلیون متر مکعب بوده در حالی که ســال گذشــته 
این عدد به ۷ میلیارد و۵۰ میلیون متر مکعب می رســید.همچنین آب 
موجود در مخازن سدها از ابتدای ســال آبی تا نیمه دی ماه ۲۲ میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون مترمکعب بوده که در مقایســه با مدت زمان مشابه سال 
گذشــته ۲۰ میلیارد و ۴9۰ میلیون متر مکعب افزایش ۱۰ درصدی را 
نشان می دهد.در مجموع نیز ۴۴ درصد از ســدها پر و ۵۶ درصد دیگر 
از ظرفیت مخازن سدها خالی است.ارتفاع کل ریزش های جوی کشور 
از ابتدای ســال آبی تا کنون معادل ۵۰.۷ میلیمتر رسیده است که این 
مقدار بارندگی نســبت به میانگین دوره های مشــابه درازمدت ۷۶.۴ 
میلیمتر ۳۴ درصد کاهش و نســبت به دوره مشــابه سال آبی گذشته 

۴۶.9 میلیمتر ۸ درصد افزایش را نشان می دهد.

شعبه

و نیر

خریدار  مدیر عامل بانک قرض الحســنه 
مهر ایران با تاکید بــر اینکه بانک مرکزی به 
طور جدی به دنبال این است که بانک ها را 
به سه بخش تقسیم بندی کند و بانک هایی 
را با عنوان بانک های جامع ایجاد کند گفت: 
پیش نویس دســتورالعمل هماهنگی بانک 
های قرض الحسنه با بانک مرکزی در حوزه 

اقتصادی و نظارت تهیه شده است.
 غلامرضا فتحعلی در اولین نشســت خبری 
خود با رسانه ها بعد از انتصاب خود به عنوام 
مدیر عاملــی در بانک قرض الحســنه مهر 
ایران با اشاره به اینکه رسانه ها پلُ ارتباطی 
جامعه و حاکمیت هســتند گفــت: بانک 
قرض الحســنه مهر ایران در سال ۸۶ با نیت 
ترویج سنّت قرض الحسنه و کمک به آحاد 

جامعه و کسب و کار های خُرد شکل گرفت.
او ادامه داد: تا ســال 9۷ بانک قرض الحسنه 
مهر ایران این جوز ادامه دادشــت، اما بعد از 
۱۱ ســال مجوز نامحدودی از ســوی بانک 
مرکزی گرفته شــد و تا همین امــروز نیز 

ساری و جاری است.  

سرمایه بانک قرض الحسنه مهر ایران 
تا دو سال آینده به ۲0 همت

 افزایش می یابد
فتحعلی با اشــاره به افزایش سرمایه بانک 
قرض الحســنه مهر ایران در مجمع عمومی 
فوق العاده روز گذشــته گفت: روز گذشته 
در مجمع عمومی فوق العاده سرمایه بانک 
قرض الحسنه مهر ایران از ۸.۴ همت به ۱۵ 
همت افزایش یافت. این اقدام می تواند تاب 
آوری بانک را ارتقاء دهد. هر چند در برنامه 
بانک است که ســرمایه بانک قرض الحسنه 
مهر ایران تا دو ســال آینده بــه ۲۰ همت 
افزایش یابد.مدیر عامل بانک قرض الحسنه 
مهر ایران با اشــاره به اینکه سهامداران این 
بانــک، بانک هــای دولتی هســتند و نگاه 
حرفه ای به این موضوع دارنــد تاکید کرد: 
افزایش سرمایه از سود انباشت سرمایه بود. 
پس ما به دنبال این هســتیم که منابع را از 
تهران به اســتان های کم برخوردار منتقل 
کنیــم؛ لــذا در برنامه راهبــردی موضوع 
آمایش سرزمینی و حضور پرُ رنگ در سایر 

شهر ها پیگیری خواهد شد.  

این بانک ۲0 میلیون مشتری دارد 
و هدف رسیدن به عدد 40 میلیون 

مشتری است
وی با بیان اینکه ترکیــب منابع بانک قرض 
الحســنه مهر ایران، قرض اســت و همین 
مساله مزیت رقابتی ما اســت خاطر نشان 
کرد: در حال حاضر این بانــک ۲۰ میلیون 
مشــتری )یک چهارم جمعیت ایران( دارد 
و هدف رسیدن به عدد ۴۰ میلیون مشتری 

اســت. در تورم ۴۰ درصد توانسته ایم ۴۰۰ 
همت جذب منابع انجام دهیم.

فتحعلی با بیان اینکه بانک قرض الحســنه 
مهر ایران در مانده ســپرده رتبه هشــتم را 
دارد و، چون نرخ جذب نــدارد برای جذب 
منابع از قرض استفاده می کند گفت: بانک 
قرض الحسنه مهر ایران یک ریال هم برای 
جذب منابع پرداخت نمی کند. تغییرات در 

مانده سپرده ها نیز رتبه پنجم را داریم.  
وی ادامــه داد: بانــک قرض الحســنه مهر 
ایران در بانکداری اجتماعــی نیز می تواند 
نقش بسزایی داشته باشد. در حوزه اعطای 
تســهیلات نیز ۳ میلیون و ۷۲۷ هزار فقره 
وام پرداخت کرده است که ۳۸ درصد نسبت 
به سال گذشته رشد داشته است. به هر حال 
با نرخ تورم سقف تسهیلات افزایش می یابد.

به گفته وی، در حوزه اعطای وام ازدواج نیز 
بانک قرض الحسنه مهر ایران توانسته است 
۱۴۴ درصــد وام ازدواج پرداخت کند. این 
آمار نشان می دهد که بیش از بودجه مصرف 
کرده ایم. در حوزه تسهیلات نیز رتبه ۱۱ را 

داریم.
فتحعلی خاطر نشــان کرد: در این تورم هم 
مســئولیت اجتماعی و هم برای ســهامدار 
ارزش افزوده ایجاد کنیم که در حال حاضر 
نسبت کفایت ســرمایه بانک قرض الحسنه 
مهر ایران 9.9۸ اســت. در حال حاضر بانک 
قرض الحســنه مهر ایران دارای ۵۱۳ شعبه 
اســت که ۶ درصد آنها در تهران قرار دارند. 
با توجه بــه اینکه بیــش از ۵۶ درصد منابع 
کشــور در تهــران متمرکز اســت، در نظر 
داریــم منابع بیشــتری را به اســتان های 
کم برخوردار منتقل کنیم و در این راســتا 

برنامه آمایش سرزمینی داریم.

او ادامه داد: در سال های اخیر، رشد منابع ما 
چشمگیر بوده است. به عنوان مثال، در سال 
۱۳9۸ تا ۱۳99، رشد منابع ما به ۴۷ درصد 
رسید که بسیار بیشــتر از رشد متوسط ۱۸ 
درصدی سیستم بانکی بود. این رشد، حتی 
در شــرایط سیاســت های انقباضی بانک 

مرکزی نیز تحقق پیدا کرده است.  
وی همچنیــن بــه اهمیــت بانک هــای 
قرض الحســنه در بخــش کســب وکار ها 
اشــاره کرد و گفت: ما به عنــوان یک بانک 
قرض الحســنه، در ۱۷ ســال گذشته ثابت 
کرده ایم که می توانیم در حــوزه بانکداری 
اجتماعــی و خــرد تأثیرگذار باشــیم و با 
کاهش هزینه تأمین مالی، کمک شایانی به 
بنگاه های اقتصــادی کوچک کنیم. این امر 
به ویژه در شــرایط اقتصادی فعلی که تورم 
بالاســت، می تواند هزینه تولیــد و قیمت 

تمام شده کالا ها را کاهش دهد.

رشد تسهیلات و تعداد تسهیلات 
پرداختی بانک در سال گذشته
 38 درصد رشد داشته است

او در خصــوص رشــد تســهیلات و تعداد 
تســهیلات پرداختی بانک در سال گذشته 
که ۳۸ درصد رشد داشــته است گفت: این 
رشد در مقایسه با سال گذشته، نشان دهنده 
موفقیــت مــا در تأمیــن مالــی نیاز های 
مشتریان است. سقف تســهیلات نیز از ۵۱ 
میلیون تومان به ۷۵ میلیون تومان افزایش 
یافته تا بتوانیم بــا تورم مقابله کــرده و به 

نیاز های مشتریان پاسخ دهیم.
فتحعلی اظهار داشــت: هدف نهایی ما این 
است که در کنار ارتقای ســطح خدمات به 
مشــتریان، زیرســاخت های بانکــی خود 

را نیز بهبود بخشــیم و به طور مســتمر در 
جهت گســترش خدمات و افزایش رضایت 
مشــتریان تلاش کنیم. این امر نــه تنها به 
بهبــود وضعیــت اقتصادی کشــور کمک 
می کند، بلکه در راستای تحقق اهداف نظام 
جمهوری اســلامی ایران در حــوزه مالی و 

اقتصادی نیز گام های مؤثری خواهد بود.
وی در ادامه به وضعیت ســپرده های بانک 
اشــاره کرد و گفت: سرانه ســپرده های ما 
به طور متوســط حدود ۷۰۰ میلیارد تومان 
برای هر شعبه اســت. این در حالی است که 
در مقایســه با ســایر بانک ها، فاصله ای در 
حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیــارد تومان داریم. 
هدف ما این اســت که این فاصله را کاهش 
داده و به طور مستمر رشــد منابع خود را در 
این حــوزه تقویــت کنیم.مدیرعامل بانک 
قرض الحســنه مهر ایران در بخش دیگری 
از صحبت های خود به چشــم انداز سه سال 
آینده این بانک اشاره کرد و گفت: در برنامه 
راهبردی جدید خود، هدف داریم که علاوه 
بر ارتقاء کیفیت خدمات بانکی، به نیاز های 
جدید مشتریان پاســخ دهیم. این تغییرات 
و تحولات شامل پیشــرفت های فناوری و 
استفاده از ابزار های نوین است. ما به دنبال 
آن هستیم که با بهره گیری از ظرفیت های 
موجــود، از جمله اســتفاده از فناوری های 
نوین ماننــد هوش مصنوعــی و بلاکچین، 
به طور مؤثرتر و کارآمدتر به مشتریان خود 

خدمات ارائه دهیم.
فتحعلی همچنین بــه تحولاتی که در نظام 
بانکداری کشور در حال رخ دادن است اشاره 
کرد و افزود: در شرایط جدید اقتصادی، که 
شاخص های تورم و نقدینگی به طور مستمر 
تحت مدیریت قرار دارند، بانک ها باید خود 

را با تغییرات و چالش های اقتصادی تطبیق 
دهند. در این راستا، برنامه های ما به گونه ای 
طراحــی شــده که ضمــن حفــظ اصول 
قرض الحســنه، در عین حال با استفاده از 
تکنولوژی و نوآوری های روز دنیا، به کارایی 

بیشتر و کاهش هزینه ها دست یابیم.
وی بــا اشــاره بــه تغییــرات در نیاز های 
مشتریان نسل جدید توضیح داد: مشتریان 
امروز دیگر علاقه ای بــه خدمات حضوری 
ندارند و ترجیح می دهنــد تمامی خدمات 
بانکی خود را به صورت غیرحضوری دریافت 
کنند. ما در بانک قرض الحســنه مهر ایران 
این تحــول را به خوبــی درک کرده ایم و در 
حال توسعه زیرساخت های دیجیتال برای 

ارائه خدمات غیرحضوری هستیم.
او به اهمیــت توجه بــه فناوری های نوین 
همچــون بلاکچیــن و ارز هــای دیجیتال 
اشــاره کرد و گفت: بلاکچین یک فناوری 
نوین اســت که دفتر کل غیرمتمرکز ایجاد 
می کنــد و از آن بــرای ارز هــای دیجیتال 
اســتفاده می شــود. در صورتی کــه بانک 
مرکــزی مجوز هایــی را بــرای بانک ها در 
این حــوزه صادر کنــد، ما آمادگــی داریم 
تا زیرســاخت های لازم را برای ورود به این 
بــازار فراهم کنیم.فتحعلــی تأکید کرد: ما 
در بانک قرض الحســنه مهر ایران به دنبال 
آن هســتیم که در این تحولات اقتصادی و 
فناوری به طور مؤثر و مسئولانه عمل کنیم. 
مهم ترین هدف ما این اســت که همزمان با 
رشد و توسعه بانک، به مسئولیت اجتماعی 
خود نیز عمــل کرده و در راســتای اهداف 

بلندمدت کشور پیش برویم.

شعب آینده ما ترکیبی از فیزیک
 و دیجیتال خواهند بود

مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران 
به تغییرات عمده ای که در ســاختار شعب 
این بانک در حال انجام اســت، اشاره کرد و 
گفت: شــعب آینده ما ترکیبی از فیزیک و 
دیجیتال خواهند بود. این بدان معناســت 
که ســرویس های پایه بانکی که معمولاً در 
شعب ارائه می شــود، به صورت هم زمان از 
طریق دستگاه های خودپرداز و سامانه های 
دیجیتــال نیز قابل دسترســی خواهد بود. 
در این رویکرد جدید، سعی داریم خدمات 
مشــاوره ای و مشــاوره مدیریت را در قالب 
خدمات فیس توفیس بــه گروه های هدف 

خود ارائه دهیم.
او همچنین بر لزوم استفاده از فناوری های 
نوین برای ارتقــای خدمــات تأکید کرد و 
افزود: برای اینکــه بتوانیم ایــن تغییرات 
را به درســتی پیاده ســازی کنیم، نیازمند 
زیرســاخت های قــوی و کارکنانــی بــا 

توانمندی های بالاتر هستیم. 

خریدار   وزیر نیــرو گفت: تلاش های وافر 
وزارت نفت برای تامین سوخت سبب شده 

اکنون وضعیت تامین برق بهبود یابد.
حاشــیه  در  علی آبــادی«  »عبــاس 
بین المللــی  نمایشــگاه  چهاردهمیــن 
انرژی های تجدیدپذیر در پاسخ به خبرنگار 
اقتصادی ایرنا افزود: اکنون وضع تامین برق 

نسبت به گذشته خیلی بهتر شده است.
وی ادامــه داد: تــلاش شــد از روش هایی 
وضعیت بهبود یابد و در آینده وضعیت بهتر 

هم خواهد شد.

وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: تلاش خواهیم 
کرد سال آینده مشکل در زمینه تامین برق 

نداشته باشیم.
علــی آبــادی دربــاره میــزان اثرگذاری 
انرژی هــای تجدیدپذیر در رفــع ناترازی 
انرژی، گفــت: ایــن نیروگاه ها بســته به 
ظرفیتی کــه نصب مــی شــوند اثرگذار 

خواهند بود.
وی اضافه کرد: با اجرای طرح های در دست 
اقدام در توســعه تجدیدپذیرهــا و برنامه 
هــای وزارت نفت، چنین به نظر می رســد 

که زمستان سال آینده مشــکلی نخواهیم 
داشت.

علی آبادی در باره اســتقبال خوب فعالان 
این صنعت از نمایشگاه، گفت: تا چند سال 
پیش کمتر کسی با انرژی های تجدیدپذیر 
آشــنایی کافی داشــت، اما در ســال های 
اخیر با اقدام های گســترده ای که در حوزه 
آموزش و فرهنگ ســازی انجام شده، سطح 
آگاهی جامعه درباره تجدیدپذیرها افزایش 

یافته است.
وی ادامه داد: در ۲ دهه اخیر  پیشرفت های 
قابــل توجهــی در حــوزه انرژی هــای 
تجدیدپذیر انجام شــده که امیدها را برای 
استفاده هر چه بیشتر از این نوع انرژی برای 

جبران ناترازی برق افزایش داده است.
وزیــر نیــرو دربــاره تنــوع انرژی هــای 
تجدیدپذیــر و ظرفیت بالای ایــران برای 
توســعه این نوع انرژی، خاطرنشــان کرد: 
پیامدهــای زیســت محیطی اســتفاده از 
انرژی های فســیلی الزام کافی برای توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر در کشــور را فراهم 

کرده است.
علی آبادی با تاکید بر لــزوم حمایت دولت 
از برنامه هــای وزارت نیــرو برای توســعه 
تجدیدپذیرهــا، گفــت: وزارت نیرو تلاش 
دارد از طریق جلب حمایت بخش خصوصی 

و توســعه انرژی های تجدیدپذیــر به رفع 
ناترازی برق کمک کند و در همین راســتا 
تمام قد و با همــه قوا از بخــش خصوصی 

حمایت می کند.

رفع موانع و ارائه مشوق برای حمایت 
از تجدیدپذیرها

وی افزود: تلاش ما این اســت که از طریق 
رفع موانع، ارائه تســهیلات و مشــوق ها از 
بخش خصوصی برای حضور فعال در حوزه 

تجدیدپذیرها حمایت کنیم.
این عضــو کابینــه دولــت چهاردهم با 
تاکید بر لزوم همکاری همــه جانبه برای 
افزایش ظرفیت تولید انرژی تجدیدپذیر 
در کشور، خاطرنشــان کرد: آب و انرژی 
از جمله مهمترین نیازهــای ضروری هر 
جامعه ای اســت که امکان پشــتیبانی از 
هر دو بــا کمک انرژی هــای تجدیدپذیر 

امکانپذیر است.
علی آبــادی گفت: شــبکه برق کشــور در 
حال حاضر به ظرفیــت تولید ۳۵۰ میلیارد 
کیلووات ســاعت برق در سال نزدیک شده 
اســت و این یعنی مــا می توانیــم ظرفیت 
انرژی های تجدیدپذیر را در کشــور تا ۳۰  
هزار مگاوات افزایش دهیم که البته نیازمند 

اقدام هاو پشتبانی های فنی و مالی است.

وزیر نیرو درباره برنامه ریزی ها برای توسعه 
انــرژی تجدیدپذیــر در کشــور ادامه داد: 
اکنون در صنعت برق نزدیــک به ۲۰ هزار 
مــگاوات ناتــرازی وجــود دارد، بنابراین 
لازم است چشــم انداز توســعه انرژی های 
تجدیدپذیــر را بــزرگ ببینیم تــا امکان 
برداشــتن گام های بلند فراهم  شود، در غیر 
این  صورت امکان توسعه کافی در این حوزه 

وجود نخواهد داشت.
وی اضافه کــرد: هم اکنــون ظرفیت تولید 
تجدیدپذیرها در کشــور از یک هزار و ۵۰۰ 
مگاوات عبور کرده است و به زودی به ۲ هزار 

مگاوات خواهد رسید.
علی آبادی بــا تاکید بر اینکه رســیدن به 
افزایش تولید ۱۰ هزار مگاوات برق تا پایان 
سال آینده هدفگذاری شــده است، اظهار 
داشت: برای تحقق این مهم، حمایت دولت 
و همراهی بخــش خصوصی و مــردم نیاز 

است.
بین المللــی  نمایشــگاه   چهاردهمیــن 
انرژی های تجدیدپذیــر و بهره وری انرژی 
برق بــا شــعار »انرژی هــای تجدیدپذیر، 
توســعه ســرمایه گذاری، مصرف کارآمد 
انرژی« از روز پنجشــنبه )۱۳ دی ماه( آغاز 
شــده و تا ۱۶ دی ماه جاری در محل دائمی 

نمایشگاه های بین المللی تهران برپاست.

 گــروه صنعتــی مپنــا و ســازمان انرژی هــای 
تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران برای ســاخت سه 
هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیــر تفاهم نامه امضا 

کردند.
در آخرین روز از برگزاری چهاردهمین نمایشــگاه 
بین المللی انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی 
برق و با حضور عباس علی آبــادی وزیر نیرو امضای 
تفاهم نامــه ســرمایه گذاری با گــروه صنعتی مپنا 

انجام شد.
در ایــن مراســم محســن طرزطلب رئیس ســاتبا 
ســه تفاهم نامه همــکاری با مپنا در حــوزه احداث 
نیروگاه تجدیدپذیر، سرمایه گذاری در این بخش و 
همچنین همکاری  جهت ارتقــای بهره وری به امضا 

رساند.
تفاهم نامه ســرمایه گــذاری و احداث هــزار مگاوات 
نیــروگاه تجدیدپذیر شــامل ۸۰۰ مــگاوات نیروگاه 

خورشــیدی و ۲۰۰ مگاوات بادی در ســاختگاه های 
مختلف از محل مطالبات مپنــا از دولت و ۵۰ درصد از 
محل تسهیلات یکی از تفاهم نامه های مهمی است که 

امروز به امضا رسید.
همچنین تفاهم نامه احداث و ســرمایه گذاری ۲ هزار 
مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر شــامل ۱۶۰۰ مگاوات 
نیــروگاه خورشــیدی و ۴۰۰ مگاوات بــادی از محل 
تســهیلات ارزی و تفاهم نامه همکاری میان ســاتبا و 

مپنا در حوزه بهره وری انرژی دیگــر تفاهم نامه های 
امضا شده هستند.

چهاردهمیــن نمایشــگاه بین المللــی انرژی هــای 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق با شعار »انرژی های 
تجدیدپذیر، توسعه ســرمایه گذاری، مصرف کارآمد 
انــرژی« از روز پنج شــنبه ۱۳ دی مــاه تا یکشــنبه 
۱۶ دی مــاه ۱۴۰۳ در محــل دائمی نمایشــگاه های 

بین المللی تهران برپا است.

مپنا

وگاه تجدیدپذیر می سازد مپنا ۳ هزار مگاوات نیر

و ح کرد؛ بهبود وضعیت تامین برق با تلاش های وزارتخانه های نفت و نیر و مطر وزیر نیر
انرژی



 تلاش برای ترویج یک فرهنگ درست
وستانشین شوید با تماشای این نماهنگ شاید ر

کارگردان نماهنگ »مردمان روســتا« از ویژگی های پروژه برگزیده ای 
سخن گفت که تلاش کرده فضایی را برای ترویج زندگی روستانشینی 

و زدودن یک فرضیه اشتباه مبنی برعقب ماندگی روستاها فراهم کند.
ابوالفضــل گل کارگردان نماهنگ »مردمان روســتا« که طی روزهای 
گذشته به عنوان یکی از آثار برگزیده جشــنواره مردمی فیلم »عمار« 
رتبه برتر را دریافت کــرد، ضمن ارائه توضیحاتــی درباره ویژگی های 
این اثر بیان کرد: نماهنگ »مردمان روســتا« با این هدف تولید شد تا 
بتوانیم حس و حال متفاوتی از زیســت مردم در روستا را به مخاطبان 
نشان دهیم. زیســتی که نشان گر پویایی مردمان شــریف، غیرتمند و 
توانایی اســت که تلاش می کنند با معرفت، آگاهی و تلاشی مثال زدنی 

در توسعه اشتغال زایی روستا همت بلندی داشته باشند.
وی افزود: متاســفانه در نگاه برخی زندگی روستانشــینی مترادف با 
زیست در یک شرایط اسف بار اســت که اصلًا میلی به پیشرفت در آن 
نیست و همه اهالی یک روستا در بدترین شرایط هستند. در حالی که ما 
تلاش کردیم با یک دیدگاه ترویجی فضایی را در واقعیت یک روستا به 
نمایش بگذاریم که در آن بیننده متوجه این موضوع باشد روستا محل 
بسیار خوب و آرامی برای زیست و زندگی است. مسیری که دربرگیرنده 
انســان هایی با معرفت، آگاه و زحمتکشــی اســت که تلاش می کنند 

زندگی در روستا را ترویج دهند.
این کارگردان گفت: آنچه برای ما در ســاخت ایــن نماهنگ از اهمیت 
ویژه ای برخوردار بود، ارائه ای متوازن و مســاوی از تصویر و موســیقی 
برای ایجاد یک حس نوســتالژی به مخاطب بود؛ حســی برای نمایش 
زیبایی های زندگی روستانشــینی و انتقال یک حال خوب به مردم تا با 
تماشای این تصاویر و شنیدن موســیقی هایش برای زندگی در روستا 

انگیزه پیدا کنند.
گل در بخش دیگری از صحبت های خود اظهار کرد: یکی از عناصر مهم 
ساخت نماهنگ توجه به موسیقی اســت که قطعاً برای ما هم از اهمیت 
زیادی برخوردار بود. مسیری که باعث می شــود آن نماهنگ بیشتر به 
دل مخاطب بنشــیند. ما هم در این کار تلاش کردیم تا ضمن نمایش 
یک زمان بیست و چهارساله زیست روستایی، موسیقی را نیز به شکلی 
هدایت کنیم تا در جهت تصویر پیش برود. فرآیندی که خوشــبختانه 
به نگاه داوران جشــنواره مردمی »عمار« آمد و توانستیم به لطف همه 
اعضای گروه موفق به دریافت جایزه شــویم.وی در پایان تصریح کرد: 
آنچه برای این پروژه هزینه شــده در مقایسه با بســیاری از نماهنگ ها 
آن قدر ناچیز اســت که اگر لطف خدا و تلاش همکارانــم در این پروژه 
نبود شاید با این بودجه امکان ساخت نماهنگ وجود نداشت. مسیری 
که به خودی خود موجب شــد تا یک کار دلی تبدیل به فضایی شود که 

مخاطبان نیز با آن احساس همذات پنداری کنند.

نماهنگ »مردمان روستا« محصول موسسه فرهنگی هنری »ره پویان 
حرم« اســت که مهدی زارع آهنگسازی و سرپرســتی گروه، حسین 
حسین زاده و حســن برزگری تنظیم، میکس و مسترینگ، ابوالفضل 
گل کارگردان و محمدحسین نصیری تصویربردار و دفتر امور روستایی 

و شوراهای استانداری یزد گروه اجرایی پروژه را تشکیل می دهند.

وایتی بی کلام از رنج کودکان غزه در جشنواره  ر
تئاتر مقاومت

»اســتیک با طعم ســس باربیکیو« از اصفهان اثری بی کلام است که 
در جشــنواره تئاتر مقاومت بــه روایت رنج و مظلومیــت کودکان غزه 

می پردازد.
مجتبی خلیلی نویسنده و کارگردان نمایش خیابانی »استیک با طعم 
سس باربیکیو« از آثار حاضر در بخش »ســردار آسمانی« نوزدهمین 

جشنواره بین المللی تئاتر مقاومت از استان اصفهان است.
وی در مــورد ویژگی های محتوایی و نمایشــی این اثــر گفت: نمایش 
»استیک با طعم سس باربیکیو« اثری بی کلام است که از شیوه اجرایی 
پرفورمنس آرت با تکیه بر بدن بازیگر، نور، موسیقی و رنگ بهره می برد 
و از لحاظ محتوایی، بر رنج و ظلم حاکم بر کودکان غزه متکی اســت که 
کلیه وقایع این نمایشنامه به شکل بی کلام و با استفاده از بدن بازیگر به 
تصویر کشیده شده است و تلاش مان بر این بوده است که مخاطب را از 

حیث بصری تحت تاثیر قرار دهیم.

وی دربــاره ارزیابی خــود از نوزدهمیــن جشــنواره بین المللی تئاتر 
مقاومت، توضیح داد: امســال با توجه به تعدد آثار متقاضی و پس از آن 
کمیت آثاری که منتخب هیئت انتخاب جشنواره بودند، کاملا مشهود 
اســت که جشــنواره نگاه جدی به بخش خیابانی خــود تحت عنوان 
»سردار آسمانی« داشته است. پس از موضوع کمیت آثار، موردی که در 
این دوره در قیاس با ادوار پیشین متمایز کننده است، توجه و حمایت از 
گروه های نمایشی است که شاید تاکنون فرصت و بستری برای حضور 
در یک رویداد معتبر فرهنگی- هنری را نداشــتند. از ســویی دیگر با 
برگزاری کارگاه های آموزشــی بــا کیفیت در چند اســتان، اقداماتی 
برای انتقال تجربه و ارائه بار آموزشی به گروه های حاضر در این رویداد 
انجام شــد.خلیلی با تاکید بر اهمیت حمایت گروه های نمایشی جوان 
در اســتان  ها، یادآور شــد: این حمایت همه جانبه از جانب دبیرخانه 
جشنواره، سبب ارائه نسل مســتعدتری به تئاتر بدنه در آینده می شود 
که این جزو مواردی اســت که به شــکل انحصاری توســط جشنواره 

مقاومت بر خلاف سایر رویدادهای نمایشی کشور، شکل گرفته است.
کارگردان »اســتیک با طعم ســس باربیکیو« تصریح کرد: با توجه به 
ریل گذاری صحیحی که از جانب جشنواره انجام شده می توان گفت که 
این رویداد با حمایت صددرصدی آثار در این دوره وارد عرصه شده و تا 
به امروز جشنواره طبق برنامه و وعده های خود پیش رفته است و از این 
بابت می توان به تمامی دست اندرکاران این جشنواره خداقوت و خسته 
نباشید تقدیم کرد.نوزدهمین جشنواره بین المللی تئاتر مقاومت پاییز 
و زمستان ۱۴۰۳ به دبیری محمد کاظم تبار توسط انجمن تئاتر انقلاب 
و دفاع مقدس بنیاد فرهنگی روایت فتح در تهران و شــهرهای مختلف 

کشور در حال برگزاری است.

 از تمایل ۱۰ درصدی ایرانی ها به اهدای عضو
 تا شرط اهدا به اتباع خارجی

مدیر عامل انجمن اهدای عضو ایرانیان گفــت: تنها ۱۰ درصد از مردم 
تمایل به اهــدای عضو دارند؛ که ایــن موضوع نیاز به فرهنگ ســازی 

بیشتری دارد.
کتایون نجفی زاده مدیر عامل انجمن اهدای عضو ایرانیان گفت: طبق 
آمار رســمی، ســالانه بین ۵ تا ۸ هزار نفر در ایران به دلیل مرگ مغزی 
به وضعیت پیوند اعضا می رســند، از این تعداد، حداقــل نیمی از افراد 
شــرایط اهدا عضو دارند، اما تنها حدود ۱۰۰۰ نفــر از این اعضای قابل 
اهدا بهره مند می شوند.به گفته وی؛ این نابرابری عمدتاً به دلیل کمبود 
آگاهی عمومی و عدم شــناخت کافی از مرگ مغزی در جامعه اســت. 
بســیاری از خانواده ها هنوز با مفهوم مرگ مغزی به طور کامل آشــنا 

نیستند و در لحظه حادثه از پذیرش اهدای عضو امتناع می کنند.
نجفی زاده ادامه داد: در کشورهای پیشــرفته، فرهنگ سازی در مورد 
مرگ مغزی و پیوند اعضا از سنین پایین آغاز می شود. در آمریکا، حدود 
۶۸ درصد از بزرگسالان تمایل خود را برای اهدا عضو ثبت کرده اند، در 

حالی که این آمار در ایران تنها ۱۰ درصد است.

مراحل و نحوه دریافت کارت اهدا عضو چیست - موسسه 
خیریه و عام المنفعه  دارالاکرام

به گفته وی؛ در سال های اخیر، رسانه ها و ارگان های مختلف در تلاشند 
تا فرهنگ ســازی در این زمینه را گســترش دهند، اما همچنان نیاز به 

اطلاع رسانی بیشتر احساس می شود.
مدیرعامل انجمــن اهدای عضــو ایرانیــان ادامه داد: یکــی دیگر از 
چالش های مهم، موضوع فروش کلیه اســت. پیوند کلیــه از فرد زنده 
به فرد دیگر تنهــا در صورت تطابق بافتی انجام می شــود و هزینه های 
آن تحت پوشش بیمه و وزارت بهداشــت قرار دارد و فروش غیرقانونی 

کلیه ها به ویژه در مناطق خاصی از کشور مشاهده می شود.

آمار روزانه فوت افراد به دلیل نبود عضو اهدایی
وی افزود: بر اســاس آمار، در گذشــته روزانه ۷ تا ۱۰ نفر به دلیل عدم 
دسترسی به اعضای پیوندی جان خود را از دست می دادند، اما این رقم 

اکنون به ۱۰ تا ۱۲ نفر در روز افزایش یافته است.
مدیر عامل این انجمن گفت: برای مقابله با این بحران، وزارت بهداشت 
اقدامات متعددی انجام داده اســت، از جمله ثبت تمایــل افراد به اهدا 
عضو در کارت های ملی و گواهینامه ها، از این پــس، افرادی که تمایل 
دارند عضو اهدا کنند، می توانند این موضوع را روی گواهینامه خود ثبت 

کنند و در صورت وقوع مرگ مغزی، اعضای آنان اهدا خواهد شد.

اهدای عضو دو دانش آموز زندگی آفرین شد
به گفته نجفی زاده؛ همچنین، وزارت آمــوزش و پرورش در حال وارد 
کردن مفاهیم مرگ مغزی و اهدای عضو در کتب درسی دانش آموزان 
و دروس دانشــگاهی رشته های پزشکی اســت. این اقدامات به منظور 
آگاه سازی نسل های آینده و افزایش تعداد اهداکنندگان عضو در کشور 
انجام می شود.وی در پایان خاطرنشــان کرد: در خصوص اهدا اعضا به 
اتباع خارجی، طبق قوانین ایران، پیوند اعضــا تنها به افغان های مقیم 
ایران امکان پذیر اســت. این اقدام در راســتای حمایت از همسایگان و 

ساکنان کشور انجام می شود.

نجفی زاده گفت: پیوند اتباع در ایران ممنوع است و در زمانی که قانون 
پیوند توسط شــورای عالی پیوند تعیین شــد، افرادی که مقیم ایران 
هســتند نیز می توانند پیوند را انجام دهند و یک فرد خارجی نمی تواند 
به ایران بیاید و پیوند را انجام دهد، بلکه فرد خارجی در ایران اگر مرگ 
مغزی شد می تواند به افراد افغانستانی مقیم در ایران عضو را اهدا کند و 

این امکان برای افغانستانی های مقیم در ایران فراهم شده است.

رئیس موسسه کار و تامین اجتماعی اعلام کرد
 جنگیدن با فقر با اهرم اقتصادی اشتباه است

رئیس موسسه کار و تامین اجتماعی با بیان اینکه ۷.۶ درصد از افرادی 
که در کره زمین زیســت می کنند دچار فقر شدید هستند، گفت: ۱۳۵ 
میلیون نفر از این فقرا زیر ۱۵ ســال ســن دارند که این نشان می دهد 
فقر، فامیلی و خانوادگی است. ابراهیم صادقی فر در سلسله نشست های 
گفتمان ســازی عدالت اجتماعــی فراگیر تحت عنوان »افق گشــایی 
موضوع فقر« که در موسســه کار و تامین اجتماعی برگزار شد، با بیان 
اینکه ۷.۶ درصد از افرادی که در کره زمین زیســت می کنند دچار فقر 
شدید هســتند، اظهار کرد: ۱۴.۴ درصد از این افراد در روستاها و ۱.۶ 

درصد در مناطق شهری سکونت دارند.
وی افزود: ۳۰۷ میلیون نفر از این افراد زن و ۳۰۶ میلیون نفر مرد، دچار 
فقر شدید هستند. ۱۳۵ میلیون نفر، زیر ۱۵ سال سن دارند و این نشان 

می دهد که فقر، فامیلی و خانوادگی است.

فقر در ایران نیز مسئله ای حاشیه ای نیست
صادقی فر با بیان اینکه امروزه فقر در ایران نیز مسئله حاشیه ای نیست 
و بخشی از جامعه ما را نیز با خود درگیر کرده است، گفت: بخش مهمی 
از هموطنان ما با مســئله فقر درگیرنــد که بین ۲۲ تــا ۲۷ درصد در 
نوسان اند و این قســمت از جامعه ما، در تامین حداقل نیازهای اساسی 

خود دچار مشکل هستند.
بنابر اظهارات وی، در ســنوات اخیر نشــان داده شــده کــه فقر روند 

افزایشی داشته و شکاف طبقاتی را نیز عمیق تر کرده است.
رئیس موسســه کار و تامین اجتماعی تصریح کرد: به نظر این موضوع 
جزو اساسی ترین موضوعات است که سیاســتگذاران باید به آن توجه 
کنند. با اهرم اقتصادی به جنگ فقر رفتن اشتباه است. فقر پدیده چند 
وجهی اســت که یک ریشه در حوزه اقتصاد و بخشــی در حوزه مسائل 
اجتماعــی، فرهنگی و سیاســی دارد لذا متخصصــان، اقتصاددانان و 

متخصصان حوزه سلامت و محیط زیست نیز باید به آن ورود کنند.

نیازمند سیاستهای فقرزدا هستیم
رئیس موسســه کار و تامین اجتماعی با تاکید بر اینکه سیاستگذاران 
باید برنامــه جامع و هماهنگی بــرای فقرزدایی تدویــن کنند، گفت: 
شــاخص فقر چند بعــدی نشــان می دهد کــه در وضعیت بســیار 
حساسی قرار داریم و لازم اســت که این گفتمان مشخص در خصوص 
سیاســتگذاری فقرزدا داشته باشــیم. گفتمان جدی رفاهی در سطح 
کشــور نیاز داریم تا در حوزه فقر ورود کنیم و سیاستهای فقرزدا داشته 
باشیم.وی در ادامه افزود: آمارهای موجود نشان می دهد که بازماندگی 
از تحصیل در حال افزایش است که این موضوع در اثر عوامل اقتصادی و 
اجتماعی است و از سوی دیگر نابرابری آموزشی در اثر گسترش مدارس 

خاص نیز در حال افزودن است که این فقر آموزشی را تشدید می کند.
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ج از مسابقه« در جشنواره  فیلم فجر جای خالی بخش »خار

علیرضا کنگرلو   شــاید بتوان بخش »خارج از 
مسابقه« را غفلت بزرگ جشــنواره فیلم فجر در 
تمام این دهه هــا خواند؛ بخــش محبوبی که در 
تمام جشنواره های ســینمایی جهان وجود دارد 
و می تواند ضمن رفع عطش از ســاحت یک فیلم 
مهم، دامنه حاشیه ســازی های بعدی آن را برای 
مدیریت سینمایی کشور محدود کند. تا ساعاتی 
دیگر، اســامی فیلم های حاضر در جشنواره فیلم 
فجر، اعــلام خواهد شــد و ماراتــن رقابتی آثار 
بخش مســابقه آغاز می شود. جشــنواره ای که 
امســال به دلایلی چون تعدد موضوعات ملتهب 
اجتماعــی و حضور نام های معتبــر، از هم اکنون 
کنجکاوی برانگیز شــده و وسوسه های فراوانی را 

ایجاد کرده است.
نکته ای که در ایــن میان وجــود دارد آن که در 
تمامی این ســال ها، جشــنواره فیلم فجر، یک 
جشنواره تک بخشــی بوده که مقاومت بسیاری 
در برابر بخش های جنبی نشــان داده است. این 
مقاومت تا جایی اســت که حتی بخش بین الملل 
را نیز پس زده و آن را به یک رویداد مستقل حواله 
داده است. این رویکرد در مورد بخشی چون »نگاه 
نو« که مربوط به فیلم های اول فیلمســازان است 
نیز تاحدودی ساری اســت و اجازه نمی دهد که 
این بخش که خود زائیده بخش مسابقه و رقابتی 

است، هرساله، ماهیتی مستقل داشته باشد.

به ساختار جهانی یک جشنواره سینمایی 
نزدیک شویم

طبیعی است که وقتی جشنواره، چنین رویکردی 
در مورد بخش های مسلمی چون بین الملل و نگاه 
نو دارد، تکلیف بخش های جنبــی چون »خارج 
از مسابقه«، کاملا مشخص اســت. در تمام ادوار 
جشــنواره، تنها در 9 دوره بوده کــه فیلم هایی با 
عنوان خارج از مســابقه نمایش داده شدند. البته 
که این بخــش نیز هیچ گاه در کنداکتور رســمی 
جشــنواره قرار نداشــته و به شــکلی موردی و 

تک سانس نمایش داده شده است.
این وضعیت درحالی برای جشــنواره فیلم فجر 
تثبیت یافته که نمی تواند عاملی معمول برای این 
رویداد محسوب شود. تمام جشنواره های معتبر 
جهان، بخش خارج از مسابقه دارند و ازقضا تلاش 

می کنند تا با حضور نام ها و آثار برجســته، اعتبار 
این بخش را نزد مخاطبان، بالاتــر ببرند. مثلا در 
جشنواره کن امسال فیلم های جورج میلر و کوین 
کاستنر در بخش خارج از مســابقه نمایش داده 
شدند. در ونیز نیز اتفاق مشابهی رخ داد و طی آن 
فیلمسازان بزرگی چون تیم برتون و کلود للوش 
آخرین ساخته شان را در این بخش نمایش دادند.

این یک اتفاق بدیهی در تمام ادوار جشنواره فیلم 
فجر اســت که فیلم هایی مهم که یــا کارگردان 
بزرگی دارنــد یا از تیــم بازیگــران قدرتمندی 
تشکیل شده است و یا فضاسازی رسانه ای، نام آن 
اثر را برجسته کرده است، از فرصت حضور در تنها 

بخش جشنواره جا می مانند.
 این آثــار، جو ســنگینی را برای جشــنواره رقم 
می زنند و در اذهان نیز احساســی منفی را نسبت 
به رویکرد جشــنواره و مدیریت آن القا می کنند. 
در برخی ادوار نیز مشاهده شــده که عوامل این 
آثــار، اکران هایی خصوصــی را بــرای اصحاب 
رســانه ترتیب داده انــد تا نوعی غــرض ورزی را 
دلیل عدم انتخاب اثرشان مطرح کنند. در برخی 
دوره ها نیز دیده شده که جشــنواره جهانی فجر، 
پذیرای این دسته از آثار شده و آنها را نمایش داده 

است.

وقتی می توان جلوی حواشی بعدی را گرفت
مدیریــت بزرگترین رویداد ســینمایی کشــور 
می تواند دامنه تمام این حواشــی را محدود کرد. 
بخش خارج از مسابقه، تلاش برای نزدیکی بیشتر 
ساختار جشــنواره فجر به جشــنواره های معتبر 
جهانی اســت که طبیعتا هزینه چندانی نیز برای 
مدیریت ســینمایی کشــور ندارد. نه تنها هزینه 
ندارد بلکه جلوی بروز حواشی متعدد بعدی را نیز 
می گیرد. به عنوان مثــال فیلم هایی چون »قاتل 
و وحشــی«، »رکسانا«، »پیرپســر« و... که جواز 
حضور در جشــنواره فجر را نیافتند، تا چه اندازه 
در طول این سال ها، حاشــیه آفریدند و مدیریت 

سینمایی کشور را تحت الشعاع قرار دادند.
درحالی کــه می شــد بــا یــک اکــران محدود 
جشــنواره ای برای اصحاب رســانه، جلوی تمام 
این حواشــی را گرفت. حالا بــه فیلم هایی که در 
جشنواره نمایش داده شدند و سپس اجازه اکران 

عمومی پیدا نکردند نگاهــی بیندازیم تا ببینیم 
این آثار، هیچ حاشــیه ای به همراه نداشــتند. از 
»صد سال به این سال ها« که در سال ۸۶ ساخته 

شد بگیرید تا به »شیشلیک« این سال ها برسید.
بنابراین کاملا منطقی اســت که با طراحی بخش 
»خارج از مســابقه« هم عطش رسانه ای راجع به 
آثار پرسروصدا مرتفع می شــود و هم از حواشی 
بعدی اجتناب به عمــل می آید. وقتی کارگردانی 
چون حمید نعمت الله به شکلی رسمی درخواست 
می دهد که فیلمش را در یک سانس کوچک ترین 
ســالن برج میلاد نمایش دهند، عدم نمایش این 
فیلم نه تنها جســارت به مقام مولــف بودن این 
کارگــردان محبوب اســت بلکه قطعا حواشــی 
بیشــتری را طی ماه هــای آتی بــرای مدیریت 

سینمایی کشور رقم خواهد زد.
مدیریت ســینمایی کشــور و البته تیم مدیریت 
جشنواره فجر برای امســال، چند درایت خوب از 
خود به نمایش گذاشــتند: از موجه بودن هیات 
انتخاب تا بازطراحی پوســتر جشــنواره و البته 
جلســاتی که با کارگردانان و تهیه کنندگان برای 

استقبال از این رویداد تشکیل دادند.
قطعا یکی از این درایت ها می تواند طراحی بخش 
»خارج از مســابقه« و نمایــش فیلم های مهمی 
باشد که طی سالیان اخیر، به هر دلیلی نتوانستند 
به روی پرده رفته و یا در جشــنواره حضور داشته 
باشند. این مهم، در کنار دیگر درایت هایی که در 
این دوره، مصداق »شــنیده شدن صدای مردم و 
دوستداران سینما« تعبیر شــد، می تواند اقبال 
بالایی در فضای بیرونی داشته باشد و قطعا فرآیند 
اعتمادســازی که طی دوره های اخیر خدشه دار 
شده را با شــتاب بیشــتری به ســامان برساند.

درواقع شکل دیگر این قضیه آن است که مدیریت 
سینمایی کشــور لاجرم باید به این موضوع ورود 
کرده و فضای امن تــر و بی حاشــیه تری را برای 
حیات جدید ســینمای ایران رقم بزند. بنابراین 
با تمام این داده های قطعی و مســلم، پازل بخش 
»خارج از مسابقه« کامل اســت و امیدواریم که تا 
ســاعاتی دیگر، فیلم های این بخش نیز در کنار 
بخش رقابتی جشــنواره اعلام شــود تا سیمرغ 
چهل وســوم، با وفاق جمعی گسترده و اقبالی بالا 

به قاف سینمای ایران برسد.

انتظامی  فرمانــده کل  خریدار 
جمهوری اســلامی ایــران گفت: 
امروز به همه دنیــا اعلام می کنیم 
علاوه بر دفاع کشور خود با وحدت 
کشورهای اســلامی منطقه را در 

صلح حفظ خواهیم کرد.
مراســم دانش آموختگی دانشگاه 
علــوم انتظامی با حضور مســعود 
پزشــکیان، رئیس جمهور و سردار 
انتظامــی  کل  فرمانــده  رادان، 
جمهوری اســلامی ایــران برگزار 

شد.
ســردار احمدرضــا رادان فرمانده 
کل انتظامــی جمهوری اســلامی 
ایران در این مراســم اظهار داشت: 
امروز جمعی دیگر از فرزندان غیور 
این مرز و بوم لباس ســبز خدمت 
به تن کرده تا پاســدار نظم امنیت 
و آرامش و آســایش مــردم عزیز 

سرزمینمان باشند.
وی افــزود: ســربازان ولایــت و 
خدمتگزاران مردم امــروز در این 
مراســم عهد و پیمــان می بندند 
که محیطــی امن، تــوأم با آرامش 

برای آحاد مردم فراهم ســاخته و 
با هنجار شــکنان و ناامن کنندگان 
محیط زندگی و کســب و کار مردم 
قاطعانه مقابلــه نمایند و در این راه 
مقدس از بذل جان نیز دریغ نکنند. 
جامعه ما یک جامعه پویا اســت و 
در تکاپو برای بالندگــی، نیازمند 
پلیسی اســت که همواره با حفظ 
ســاختار و بنیان مکتبــی و ولایی 
خویش بتوانند با نو شدن مستمر، 
پدیده های ناپدید را مدیریت کنند. 
به همین ســبب در چند سال اخیر 
با بهره گیری از مبانی معرفت دینی 
و تجربه بشــری در پــی معماری 
پلیس آینده برآمدیم و به لطف خدا 
توانســتیم چهارچوب های نظری 
و مدل های کاربســتی این مهم را 

فراهم سازیم.
ســردار رادان در ادامــه بیان کرد: 
یقین دارم که پلیس ساختاریافته و 
سازماندهی شده در این چارچوب، 
پلیســی کارآمد بــروز و توانمند 
خواهــد بود. فرماندهــی انتظامی 
با هــدف حفــظ آرامــش و ثبات 
اجتماعی به انجــام مأموریت های 
متنوعی پرداخته و در بحران های 
طبیعــی و اجتماعی بــا همکاری 
دیگر نهادهای دولتــی با تمرکز بر 
پیشــگیری، به مدیریت شرایط و 
کاهش تأثیرات منفی این باران ها 
همت گماشــته و در تلاش اســت 
با روابــط صمیمانــه و هماهنگی 
با بخش هــای مختلف دولــت و با 

افزایش تراز هوشــمندی سازمان 
در ابعــاد فنــاوری مدیریــت و 
فرماندهــی و نیــز کنــش و رفتار 

کارکنان این مهم به وقوع بپیوندد.
وی در ادامــه بــا بیــان اینکــه با 
هوشــمندی همه جانبــه جامعه 
امنیت اجتماعــی را بیش از پیش 
حس خواهد کرد: علاوه بر پویایی 
هوشــمندی پلیس بــه حرفه ای 
بودن پلیس نیز توجــه ویژه داریم 
و بر این اعتقاد هســتیم که هر یک 
از همکاران بایــد در حیطه و قلمرو 
کنش گری خود تخصص پیدا کرده 
تــا بتوانند پدیده هــای انتظامی و 
امنیتی را بــه گونــه ای حرفه ای 

مدیریت کنند.
فرمانــده کل انتظامــی جمهوری 
اســلامی ایــران اظهار داشــت: 
بــرای این منظــور تــلاش کرده 
ایم ســطح حرفــه ای و تخصصی 
بودن آموزش هــای مختلف خود 
را متناســب با اقتضائــات زمینه و 
زمانــه افزایش دهیم. مشــارکت 
مــردم در عرصه هــای مختلــف 
تکیه گاهی مطمئن بــرای پلیس 
در فرآیندهای امنیت ســاز است. 
اعتماد ارکان نظــام و آحاد جامعه 
به فراجا ســرمایه بزرگی است که 
برای افزایش این ســرمایه بزرگ 
همواره تــلاش کرده ایــم و انتظار 
داریم همگان، انتظامی کل کشور 

را یاری رسانند.
سردار رادان با ســپاس از همراهی 

مــردم و دولت اظهار کــرد: تلاش 
برای ارتقای امنیت و آرامش آحاد 
مردم را نه تنهــا خدمتی بی بدیل 
بلکــه عبادتــی بی نظیــر تلقــی 
می نمائیــم و اطمینــان می دهیم 
تمام توان خــود را در جهت اجرای 
مأموریت ها و یاری رسانی به دولت 
و ســایر قوا به کار خواهیم بست و 
ضمن درک واقعیت ها و شــرایط 
موجود کشــور انتظار داریم برای 
انجــام مأموریت ها شــاهد تمام 
پشــتیبانی های مــادی و معنوی 
از خدمتگــزاران ملــت که در خط 
مقدم صیانت از آزادی های مشروع 
و تأمین امنیت و آســایش جامعه 

اشتغال دارند، باشیم.
فرمانــده کل انتظامــی جمهوری 
اســلامی ایران گفت: بــا توجه به 
شــرایط منطقه و رونــد حوادث 
امروز به همه دنیــا اعلام می کنیم 
علاوه بر دفاع کشور خود با وحدت 
کشورهای اســلامی منطقه را در 
صلح حفــظ خواهیم کــرد و عزت 
جامعه اســلامی را به رخ جهانیان 

می کشانیم.
وی گفت: از رئیــس جمهور بابت 

همه حمایت ها سپاسگزاریم.
همچنین در پایان این مراسم لوح 
تقدیر و درجه به دانش آموختگان 
دانشــگاه علوم انتظامی توســط 
رئیــس جمهور اعطا شــد و تقدیر 
از مقــام مادران شــهدا نیز صورت 

گرفت.
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سردار رادان:

 ایران با وحدت کشورهای اسلامی، منطقه را در صلح حفظ خواهد کرد


